
 پروژه پتروشيمي ميانكاله 
چراغ خاموش ادامه دارد

 »تعادل« بررسي مي كند؛ واشنگتن از راه اندازي 
كريدور هند-خاورميانه- اروپا چه اهدافي را دنبال مي كند؟

 راستاد: كريدور امريكايي، جنبه تبليغاتي دارد
 مسير ايران همچنان به صرفه است

رقيب تراشي امريكا براي چين

يادداشت-3

مكانيسم محاسبه خط فقر مطلق
»خط فقر« واژه اي اس��ت كه 
طي سال هاي اخير كاربردهاي 
بس��ياري در فض��اي عمومي 
كش��ورمان پيدا كرده است؛ 
هر سال نرخ هايي متفاوت و در 
برخي موارد متضاد به عنوان 
خط فقر در نظر گرفته ش��ده 
و اعلام مي شوند، بدون اينكه 
مردم بدانند اين اعداد و ارقام بر اس��اس چه مكانيسمي 
استخراج شده اند. در آخرين دست از اين نوع محاسبه ها، 
نرخ خط فقر در كلانش��هرها، حدود 25 ميليون تومان 
عنوان شد. اما اين اعداد و ارقام مرتبط با خط فقر نسبي 
است. خط فقر مطلق گونه ديگري از خط فقر است كه 
ميزان كالري مورد نياز روزانه افراد را شامل مي شود. براي 
خط فقر مطلق هم اع��داد و ارقام ديگري حول و حوش 

5 ميليون تومان در نظر گرفته مي شود. 
فقر مطلق، مفهوم ديگري از نابرابري در درآمدها است 
كه به درآمدي پايين تر از درآمد لازم براي تأمين نيازهاي 
اساسي يعني غذا، لباس و سرپناه گفته مي شود. ممكن 
اس��ت موارد ديگري به اين نيازهاي اصلي اضافه شود، 
همان طور كه در بنگلادش، نپال، كنيا، تانزانيا، مراكش و 
اندونزي صورت گرفت. بانك جهاني از يك تعريف مبتني 
بر مطالعات اقتصاددانانش يعني اهلاواليا و كارتر استفاده 
كرده است كه در آن نياز غذايي روزانه يك فرد به عنوان 
خط فقر پاييني در نظر گرفته شده است كه ميزان آن 

2250 كالري در روز است. 
روش معمول در محاسبه خط فقر مطلق، تخمين زدن 
يك سبد غذايي ضروري است كه براي سلامت جسمي 
خانوار ضروري اس��ت. از آنجا كه در بسياري از مناطق 
محروم و در اكثر كش��ورهاي درحال توسعه، وضعيت 
فقرا به گونه اي اس��ت كه حتي نيازهاي اوليه خوراكي 
آنها نيز به  طور كامل برآورد نش��ده و بسياري از مردم با 
سوءتغذيه دست و پنجه نرم مي كنند، خط فقر مطلق 
مبناي محاسبه خود را بر نيازهاي اساسي تغذيه اي قرار 
مي دهد تا سياستگذار بداند و مطمئن باشد كه هركس 
بالاي خط فقر مطلق قرار گرفت، تا آن حد توانايي دارد 
دركنار تامي��ن نيازهاي غير غذاي��ي، از تغذيه كافي و 
لازم نيز برخوردار شود. روش معمول در محاسبه خط 
فقر مطلق، تخمين زدن يك س��بد غذايي لازم اس��ت 
كه براي سلامت جس��مي خانوار ضروري است. پس از 
تعيين هزينه هاي اين سبد غذايي )مطابق با ملاحظات 
و الگوي مصرف غذايي و غيرغذايي جامعه مورد نظر(، 
مبلغي نيز به عنوان هزينه هاي غيرغذايي به هزينه سبد 
غذايي اضافه مي ش��ود تا خط فقر مطلق به دست آيد. 
براي محاسبه خط فقر مطلق، از هزينه سبد غذايي ذيل 
به عنوان مبنا استفاده مي شود. اين سبد در سال ١٣٨٤ 
توسط دفتر تغذيه وزارت بهداش��ت، درمان و آموزش 
پزشكي به عنوان سبد مطلوب غذايي براي يك بزرگسال 
تعريف شده اس��ت كه حاوي ٢١٠٠ كيلوكالري در روز 
بوده و علاوه بر كالري مورد نياز يك بزرگس��ال، س��اير 

ريزمغذي هاي لازم براي سلامتي فرد را نيز داراست. اگر 
اعداد فوق را در قيمت آنها ضرب كنيم خط فقر شديد به 
دست مي آيد يعني درآمدي كه فرد بايد داشته باشد تا 
نياز خوراكي آن تامين شود. افرادي كه كمتر از اين مقدار 
دارند حتي اگر همه درآمد خود را صرف تامين خوراكي 
كنند نمي توانند به نخستين نياز فيزيولوژيك خود پاسخ 
بدهند. گام بعد براي تكميل خط فقر افزودن هزينه هاي 
غيرخوراكي ب��ه هزينه خوراكي اس��ت كه روش هاي 
مختلفي براي آن وجود دارد. از جمله روش هاي متداول 
و راحت استفاده از معكوس ضريب انگل است كه به روش 
اورشانسكي معروف است. بنابه تجربه ثابت شده است 
كه در دهك هاي مختلف معمولا خانوارها نسبت ثابتي از 
درآمد خود را به خوراك اختصاص مي دهند. در ايران در 
مناطق شهري اين نسبت در چهار دهك اول تقريبا ٣٣ 
درصد و در مناطق روستايي تقريبا برابر ٤٥ درصد است. 
بنابراين اگر هزينه سبد فوق را بر ٣٣ درصد تقسيم كنيم 
به هزينه لازم براي كسب حداقل استانداردهاي زندگي 
كه براي يك نفر بزرگسال مورد نياز است، خواهيم رسيد 
كه به آن خط فقر مطلق هم مي گويند. در گام آخر بايد با 
استفاده از ضرايب مناسب، خط فقر را به ازاي يك خانوار 
محاسبه كرد. خط فقر خانوارها از لحاظ اندازه، تركيب 
سني، ميزان تحصيلات و ساير مشخصات متفاوتند و 
انتظار مي رود كه خانوارها تحت تاثير اين خصوصيات 
متفاوت، الگوي مصرف متفاوتي نيز داشته باشند. بايد 
توجه داش��ت كه اثر اين خصوصيات بر الگوي مصرفي 
خانوارها مانند تغيير قيمت ها و تغيير درآمد خانوارها 
حايز اهميت است. چنانچه بخواهيم براي مقايسه رفاه 
خانوارها از اطلاعات موجود خانوارها بدون در نظر گرفتن 
بعد و تركيب خانوارها اس��تفاده كنيم، در واقع تمايزي 
بين خانوارها قايل نشده ايم و اين مساله خطاي زيادي 
را وارد محاسبات مي كند. براي مقايسه رفاه خانوارها با 
توجه به تفاوت هايي كه در ويژگي خانوارها وجود دارد؛ از 
جمله تفاوت در بعد و تركيب سني اعضاي خانوارها لازم 
است كه با استفاده از روش هايي اين تفاوت ها را به عامل 
مش��ترك تبديل كنيم تا امكان مقايسه رفاه خانوارها 
فراه��م  آيد. به  طوري كه قادر باش��يم ب��ه عنوان مثال 
مخارج دو خانوار با بعد چهار نفر را كه اولي شامل چهار 
بزرگس��ال و دومي دو بزرگسال و دو كودك است با هم 
مقايسه كنيم. در بعضي از مطالعات در اندازه گيري رفاه 
و فقر، براي تبديل رفاه خانوار به رفاه فردي، مخارج كلي 
خانوار را به تعداد افراد موجود در خانوار تقسيم مي كنند 
و سپس مخارج كلي سرانه را به عنوان اندازه رفاه هر عضو 
خانوار در نظر مي گيرند. در اين روش فرض مي شود همه 
اعضاي خانوار سهم يكساني از مخارج دريافت مي كنند. 
اين در حالي است كه در حالت عادي فرزندان در مقايسه 
با بزرگسالان به مراتب كمتر نيازمند كالاهاي خاصي 
هس��تند. همچنين اين امكان وجود دارد كه از زندگي 
دسته جمعي با يكديگر صرفه هايي در مقياس به وجود 
 آيد؛ به اين علت كه اعضاي خان��واده از مصرف اعضاي 

ديگر خانواده منتفع مي شوند. 

رضا منجذب

يادداشت -2

اهميت هدايت نقدينگي
ح��دود ۷0 درص��د از پول و 
ش��به پول موجود در اختيار 
س��ازمان ها و شركت ها است. 
تمركز اين حجم از نقدينگي 
بيشتر در دست يك درصد از 
شركت ها است. اين وضعيت 
نمي تواند پديده مثبتي باشد 
چرا كه ب��ه هر كج��ا مي رود 
باعث ايجاد خرابي مي شود. هدايت نقدينگي به سمت 
فعاليت هاي مولد باعث ايجاد رونق اقتصادي خواهد شد. 
به وجود آمدن ثروت در حوزه هاي توليدي چندين سال 

طول مي كشد در حالي كه سرمايه گذاري در بازارهاي 
س��رمايه اي و واس��طه اي برخي ها را يك شبه ثروتمند 
مي كند. بايد شكست يا پيروزي اقتصاد را در گروی ميزان 
موفقيت دولت در جلوگيري از فرار سرمايه و ورشكستگي 
واحدهاي توليدي ارزيابي كرد. اگر دولت موفق شود اين 
حج��م از نقدينگي و س��رمايه هاي كلان را در راه توليد 
هزينه كند آنگاه مي توان به رشد اقتصادي هم اميدوار بود 
در غير اين صورت اين نقدينگي باعث ايجاد شكاف شديد 

طبقاتي، تورم و فقر خواهد شد.
زماني كه قيمت يك كالا افزايش مي يابد، به دليل اينكه 
انگيزه براي توليد بيشتر مي شود رشد توليد را به همراه 

دارد و از طرف ديگر مي تواند محركي براي رونق صنايع 
بالادستي باشد، زيرا آنها بايد مواد اوليه مورد نياز را تامين 
كنند. اگر قيمت كالاها به صورت بي رويه بالا برود و مردم 
توان خريد كالا نداشته باشند ركود در بازار اتفاق مي افتد 
و در نهاي��ت اين اتفاق دوب��اره منجر به كاهش قيمت و 
توليد مي شود؛ بنابراين بايد نوعي تعادل در بازار عرضه و 
تقاضا وجود داشته باشد تا قيمت در سطح مناسبي حفظ 
شود. وقتي كالايي با مواد اوليه گران ساخته شود و دولت 
بخواهد با استفاده از ابزارهاي كنترلي قيمت كالاي تمام 
شده را س��ركوب كند، عملا منافع توليد كننده آسيب 
مي بيند و نتيجه آن چيزي ج��ز كاهش و توقف توليد 

نخواهد بود؛ از اين رو در سطح كلان بايد سياست هايي 
به كار گرفته ش��ود كه بدون سركوب قيمت، بازار پويا و 
پررونق باشد كه يكي از اين ابزارها ايجاد بهره وري در توليد 
و كاهش هزينه هاي تمام شده است. از طرف ديگر دولت 
مي تواند فضاي كسب و كار را بهبود بخشد و از اين طريق 
فرايندهاي موجود در فعاليت هاي اقتصادي را بهينه كند. 
زماني كه قيمت كالايي بالا مي رود تقاضا براي آن كاهش 
مي يابد و در مدت كوتاهي قيمت آن نزولي مي شود و در 
ادامه ميزان توليد و عرضه آن كاهش مي يابد و دوباره تقاضا 
بر عرضه پيشي مي گيرد و از اين طريق بازار قيمت مناسب 

كالا را كشف مي كند.

علي اكبر نيكو اقبال

 بازپرداخت بدهي دولت  قبل 
 عمل به مسووليت هاي حاكميتي
 يا تلاش براي دستاوردسازي؟

  خاندوزي: 550هزار ميليارد تومان 
از بدهي  دوره هاي قبل را تسويه كرديم

  آخوندي سال 94 گفته بود 
 احمدي نژاد براي روحاني يك بدهي 

300 هزار ميليارد تومانی به جا گذاشته است

  دولت رييسي براي دولت بعد از خود
چه ميزان بدهي به جاي خواهد گذاشت؟
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 هشدار جمعيت توليدگرايان ايران نسبت
به وضعيت نابسامان اقتصاد ايران

 توفان هاي گردو غبار
 به شهرهاي شمالي كشور رسيد

صفحه 8    صفحه 7    

 فرصت هاي طلايي 
براي توسعه كشور را از دست داده ايم 

 حذف از پروژه هاي 
راه و انرژي

روند خ��روج از پروژه هاي 
اقتص��ادي، راهب��ردي 
و ارتباط��ي ك��ه از زمان 
دولت نه��م فزوني گرفته 
بود، طي س��ال هاي اخير 
ب��ه بالاتري��ن درجه خود 
رس��يده اس��ت. آخرين 
نمونه از اي��ن خروج هاي 
اقتصادي مربوط به ايده اي است كه كشورهاي جي20 
براي كريدور اقتصادي شرق به غرب تدارك ديده اند. 
چهار كش��ور امريكا، هند، عربستان سعودي و امارات 
متحده عربي در حال هماهنگي براي اعلام يك طرح 
زيرساختي مشترك در مقياس وسيع از جمله توسعه 
شبكه ريلي هستند. دولت بايدن در نظر دارد، خاورميانه 
را از راه مس��يرهاي ريلي و دريايي به هند متصل كند. 
گفته مي شود دولت بايدن درصدد مقابله با طرح بزرگ 
منطقه اقتصادي چين به نام »يك كمربند، يك جاده« 
اس��ت. طرحي كه هند را به كشورهاي خليج فارس، 
اسراييل و سپس اروپا متصل مي كند . در اين ميان خوب 
اس��ت افرادي كه در خصوص بي اثر بودن تحريم هاي 
اقتصادي صحبت كرده و داد س��خن مي دهند درباره 
محروميت ايران از يك چنين طرح هايي هم صحبت 
كنند. طرحي كه مقامات امريكايي با هماهنگي هند 
و كشورهاي حاش��يه خليج فارس در حال پايه ريزي 
آن هستند، به س��رمايه گذاري بيش از ۳00ميليارد 
دلاري نيازمند اس��ت. اين در حالي اس��ت كه مسير 
ايران سودآورترين مس��ير براي اتصال شرق به غرب 
است و س��رمايه اي كمتر از 50  ميليارد دلار نياز دارد. 
دليل اينكه كش��ورهاي غربي به جاي ايران، مس��ير 
ديگري را با مشكلات بيشتر برگزيده اند ريشه در يك 
كلام و يك مفهوم دارد و آن هم تحريم هاي اقتصادي 
است. ريش��ه تحريم ها هم به تنازعات ايران با جهان 
سرمايه داري )و البته برخي تندروي ها( بازمي گردد. 
اين در حالي است كه با تلاش هاي دولت سازندگي، با 
پايان فروپاشي اتحاد جماهير شوروي، ايران در كريدور 
انرژي و ارتباطي بين المللي قرار گرفته بود. خط لوله 
سرخس به باكو، جيهان قرار بود از ايران عبور كند، چرا 
كه راه ايران به صرفه بوده و توانايي انرژي ايران هم بسيار 
بالا بود. اما ايران نه تنها از اين پروژه بلكه از بس��ياري از 
پروژه هاي ديگر به دليل تحريم ها دور ماند. ايران ذيل 
كشورهايي قرار دارد كه با جهان سرمايه داري تنازع دارد، 
سرمايه هم روي بام هايي مي نشيند كه در آنها امنيت 
وجود داشته باشد. ايران به دليل تنازع با سرمايه داري 
نمي تواند اطمينان جهان سرمايه داري را جلب كند. 
بنابراين از پروژه هاي راه و انرژي محروم مانده است. من 
خودم در پروژه هاي مرتبط با چابهار حضور داشتم اما 
با وقوع تحريم ها همه پروژه ها روي هوا رفت. چيني ها 
هم تلاش مي كردند از طريق ايران به تركيه اروپا برسند 
اما به دليل تحريم ها اين طرح را كنار گذاشتند. بررسي 
طرح ارتباطي شرق به غرب نشان مي دهد هر مسيري 
به جز ايران به صرفه نيست اما چون ايران ارتباط مناسبي 
با غرب ندارد نمي تواند ذيل اين طرح ها قرار بگيرد. نمونه 
ديگري از اين پروژه ها، خط لوله انرژي صلح بود. ايران 
تعهداتش را در احداث خط لوله تا مرز پاكستان انجام 
داد. پاكستان اما تعلل كرد، ايران حتي حاضر شد هزينه 
و اج��راي احداث لوله در خاك پاكس��تان را هم تقبل 
كند اما پاكستان به دليل تحريم ها حاضر به اجراي اين 
پروژه نشد. امريكا به پاكستان اجازه نمي دهد با ايران 
پروژه هاي راهبردي اجرا كند. اين در حالي اس��ت كه 
قبلا در زمان دولت سازندگي، تلاش هايي صورت گرفته 
بود تا هزينه اين پروژه ها هم توسط كشورهاي حاشيه 
خليج فارس تامين شود. اما امروز قرار است همين خط 
لوله از طريق افغانستان و تركمنستان اجرايي شود. در 
اصول بين الملل، ايده اي مطرح است كه مبتني بر آن 
عنوان مي شود، توس��عه روابط اقتصادي باعث بيرون 
ماندن الهه جنگ مي شود. ايران از طريق حل مشكلات 
ارتباطي خود با غرب مي تواند در زمينه هاي اقتصادي 
گام هاي بلندي ب��ردارد و ارزش افزوده فراواني به نفع 
خود شكل دهد. اما اين روند به دليل برخي تندروی ها 
مسكوت مانده است. رويكردي كه بايد تغيير كرده و به 
سمت تعامل حركت كند. اي كاش رسانه اي پيدا شود 
و در خصوص آس��يب هاي حذف اي��ران از پروژه هاي 
اقتصادي بررسي هاي جامعي صورت دهد تا مشخص 
شود اين محروميت ها از طرح هاي بين المللي چقدر به 

ايران آسيب زده است.

محسن جليلوند

يادداشت-1

گروه راه و شهرسازي|
شايد 22 سال پيش، زماني كه مشخص شد اتباع عربستان 
سعودي عوامل اصلي طراحي و اجراي حمله تروريستي 
به برج هاي دوقلوي نيويورك هستند، تصور اينكه تقريبا 
همزمان با سالروز اين حمله تروريستي واشنگتن و رياض 
دست در دست هم »معامله واقعا بزرگ« را كليد بزنند، 
غيرممكن بود. اگر در جهان تك قطبي 22 سال پيش، 
تروريسم دشمن اصلي و فرضي امريكا به شمار مي رفت، 
حالا اما در جهانِ آبستنِ قطب هاي اقتصادي، حناي برتري 
سياسي و نظامي رنگ باخته و جاي خود را به اتئلاف هاي 
چند لايه تجاري داده اس��ت. در حالي كه اقتصاد امريكا 
در ارتفاعي بالاتر از اقتصاد چين در اوج اس��ت، اما ايجاد 
اختلال و توليد سياه چاله هاي مصنوعي در مسير تجارت 
چين، با چاشني تقويت سياسي جايگاه متحدي همچون 
اسراييل، عربستان و هند خالي از لطف نيست. به همان 
ميزان كه كش��ور پرجمعيت و بزرگي مانند چين براي 
انتقال سريعتر و ارزان تر كالاهاي خود به اروپا و امريكا كمر 
همت به احياي جاده ابريشم در زمين و هوا بسته است، 
كشور بزرگ، پرجمعيت، مولد و اقتصاد نوظهور هند نيز 
در پي تثبيت خود در بازارهاي اروپا و امريكا است. در اين 
ميان نيز هم گروهي با روسيه و چين در »بريكس« مانعي 
براي ائتلاف اقتصادي با امريكا، عربس��تان و اسراييل به 
شمار نمي رود. خالي كردن خاورميانه از اسلحه و مهمات 
و جنگ توسط امريكا همان قدر معنادار است كه تلاش 
عربستان و كشورهاي حاشيه جنوبي خليج فارس براي 
تبديل شدن به اقتصادهاي قدرتمند جديد و ايفاي نقش 
در اقتصاد جهان قابل توجه است. در واقع، تغيير شكل 
غرب آس��يا از محل منازعات و جنگ ها به محلي براي 
رقابت هاي اقتصادي حاكي از شكل و شمايل آينده جهان 
ِ چند قطبي است. جهاني كه سياست آن با بال اقتصاد و 
تجارت پرواز مي كن��د نه جنگنده هاي مدرن. امريكا به 
خوبي قدرت اقتصادي آسيا و نقش آن در جهان آينده را 
درك كرده است و تلاش دارد با تقويت اقتصاد نوظهور هند 
در برابر اقتصاد نوظهور چين، رقيب چيني خود را تضعيف 
كند و از رهگذر اين موازي سازي و رقيب تراشي، كالاهاي 
ارزان تر چيني و هندي را به شهروندان اروپايي و امريكايي 
هديه دهد و در عين حال، از مسير اقتصاد، پيوند اسراييل 
با كشورهاي منطقه غرب آسيا را ترميم يا تقويت كند. در 
حالي كه پيش از اين، چين در طرح احياي جاده ابريشم 

موس��وم به يك جاده يك كمربند، مسير ايران را ناديده 
گرفت، اينك نيز ايران در كريدور هند- خاورميانه- اروپا 
نيز ناديده گرفته است. تحركات در مرزهاي ارمنستان و 
جمهوري آذربايجان نيز آينده مبهم و نگران كننده اي را 
در دسترسي ايران به كريدور روسيه- اروپا ترسيم كرده 
است. با وجود همه اين مسائل، برخي از كارشناسان ايراني 
استدلال مي كنند كه مزيت ترانزيتي ايران قابل دور زدن 
نيست، چه آنكه »سرعت« و »قيمت« حمل كالا اهميت 
دارد و ترسيم و ايجاد هر كريدوري به معناي موفقيت و 
اقبال از آن نخواهد بود. در عين حال، كارشناسان داخلي 
تصريح مي كنند كه در كنار تكميل زيرساخت هاي جاده، 
دريايي، فرودگاهي و ريلي و همچنين تس��هيل قوانين 
تجاري و گمركي، مديران و مسوولان ايران بايد ديپلماسي 
فعالانه تر و منعطف تري را در قبال همسايگان خود در 
پيش بگيرند تا در كنار كس��ب درآمده��اي ارزي براي 
كشور، از مزاياي سياسي ترانزيت بهره برده و دوستان و 
متحدان بيشتري جذب كند. به باور اين كارشناسان، در 
جهان آينده، تجارت و سياست در هم تنيده هستند و با 

يكديگر تعامل دارند.

    افزايش 40 درصدي سرعت تجارت
هند و اروپا

9 سپتامبر 202۳ برابر با شنبه 18 شهريور سال 1402 
شمسي از محل برگزاري نشست گروه 20 در هند كه البته 
با غيبت روسيه و چين در حال برگزاري بود، خبر آمد كه 
هند، امريكا، عربستان سعودي و اتحاديه اروپا براي ايجاد 
كريدور هند-خاورميانه- اروپا توافق كرده اند. به گزارش 
گاردين، ه��دف از ايجاد اين كريدور، تس��هيل جريان 
تجارت و انرژي عنوان شده است. اين طرح بلندپروازانه 
ريلي و دريايي براي مقابله با پروژه جاده و كمربند چين 
بنا شده است. جو بايدن، رييس جمهوري امريكا طرح 
اين كريدور را »معامله واقعا بزرگ« و »س��رمايه گذاري 
تغيير دهن��ده بازي« توصيف كرده اس��ت. ون درلاين، 
رييس كميس��يون اتحاديه اروپا هم اين پ��روژه را يك 
»پل سبز در ميان قاره ها و تمدن ها« خوانده است. اين 
كريدور هند، عربستان سعودي، امارات متحده عربي، 
اردن، اسراييل و اتحاديه اروپا را از طريق بنادر كشتيراني 
و مسيرهاي ريلي به يكديگر متصل مي كند تا تجارت 
س��ريع تر و ارزان تر ش��ود و همكاري اقتصادي و اتصال 

ديجيتال در سراس��ر منطقه تقويت شود.  اين پروژه كه 
نوعي »مشاركت براي سرمايه گذاري در زيرساخت هاي 
جهاني« ناميده مي شود، مي تواند تجارت بين هند و اروپا 
را تا 40 درصد سرعت بخشد. همين طور تلاش بايدن بر 
اين است كه به وسيله اين پروژه زمينه ها براي عادي سازي 
روابط بين اسراييل و كشورهاي خليج فارس فراهم شود. 
گاردين اين پروژه را ابتكاري براي ايجاد تعادل در مقابل 
كريدور زيرساختي گسترده چين مي داند. پروژه جاده اي 
چين در سراسر آسيا، آفريقا و امريكاي لاتين امتداد دارد و 
نفوذ قابل توجهي به چين در كشورهاي مورد نظر مي دهد. 

اشاره گاردين به ابتكار »كمربند و جاده« چين است.

    افزايش همكاري هاي سياسي و تجاري
آنگونه كه ايس��نا، به نقل از اسپوتنيك گزارش كرد، جو 
باي��دن، ريس جمهورامريكا از طرح ايج��اد راه آهن ها و 
كريدور بارگيري ميان اراضي اشغالي، هند، عربستان، 
ام��ارات، اردن و اتحاديه اروپا ب��ا هدف افزايش تجارت و 
همكاري سياسي خبر داد و گفت: اين قرارداد واقعاً بزرگ 
اس��ت و در تقويت تجارت و تأمين منابع انرژي و بهبود 
تماس هاي ديجيتال كمك مي كند. جيك س��اليوان، 
مشاور امنيت ملي امريكا نيز گفت: كريدور ريلي شامل 
هند، عربس��تان، امارات، اردن، اراضي اشغالي و اتحاديه 
اروپا خواهد شد. محمد بن سلمان، وليعهد عربستان نيز 
در حاشيه سخنراني خود در نشست سران گروه 20 در 
دهلي نو با اعلام خبر امضاي يك تفاهم نامه درخصوص 
پروژه اقتصادي ميان هند، خاورميانه و اروپا، تصريح كرد 
كه اين پروژه اقتصادي در توس��عه زيرساخت هايي كه 
ش��امل خطوط راه آهن مي شود، سهيم خواهد بود. وي 
افزود: اين كريدور اقتصادي فرصت هاي كاري بلندمدتي 

را فراهم خواهد كرد.

    كريدور امريكايي بدون ايران و تركيه
نخست وزير هند نيز در جلسه اجلاس سران گروه 20، با 
اشاره به اهميت اقتصادي بالاي كريدور جديد اعلام كرده 
است، »امروز كه چنين ابتكاري را جهت ارتباط بيشتر 
آغاز مي كنيم، بذرهايي را براي نسل هاي آينده مي كاريم 
تا روياهاي بزرگ تري داش��ته باشند، همچنين تقويت 
ارتباط با همه مناطق يك اولويت كليدي براي هند بوده 
ادامه در صفحه 5 است و ما معتقديم كه...  

 ميراث دولت ها
بـدهي

رحلت رسول اکرم )ص( ، شهادت امام حسن مجتبی )ع( و شهادت امام رضا )ع( را تسليت می گویيم



»بازپرداخت اوراق اس��تقراضي حدود ۲۹۰ هزار ميليارد 
تومان است اما بدهي هاي ديگري از جمله ۵۳ هزار ميليارد 
تومان كه دولت قرض گرفته بود، تس��ويه شد. ۲۳۰ هزار 
ميليارد تومان بدهي در حوزه تامين اجتماعي و شركت هاي 
وزارت نيرو بود كه پرداخت ش��د و مجموع اين ارقام بيش 
از ۵۵۰ هزار ميليارد تومان اس��ت كه تا امروز تسويه شده 
است.« اين بخش��ي از صحبت هايي است كه روز گذشته 
احسان خاندوزي، وزير اقتصاد و سخنگوي اقتصادي دولت 
س��يزدهم  مطرح كرد. البته اين نخس��تين بار نيست كه 
فردي از كابينه رييسي از پرداخت بدهي هاي دولت قبل به 
عنوان يك دستاورد مهم سخن مي گويد و اين بار خاندوزي 
از عدد بزرگي رونمايي كرده كه نش��ان مي دهد دولت به 
دنبال ثابت كردن اين موضوع است كه اگر دولت روحاني 
بدهي گس��ترده اي از خود به جا نمي گذاشت، امكان آنكه 
بسياري از اهداف اقتصادي كشور با اين منابع مديريت شود 
وجود داشت. هرچند دولت براي اين دستاورد خود آمار و 
اطلاعاتي را نيز منتشر كرده اما سوال اصلي اين است كه آيا 
دولت رييسي اساسا امكان پرداخت نكردن اين بدهي ها را 
داشت؟ و اينكه آيا قوه مجريه به عنوان يكي از نهادهاي اصلي 
حاكميت ايران با تغيير تيم اجرايي بايد تغيير وضعيت بدهد 
يا وظايف و مس��ووليت هاي دوره قبل به آينده نيز منتقل 
مي ش��ود؟ آن طور كه خبرگزاري دولتي ايرنا اعلام كرده، 
دولت سيزدهم در اين مدت بيش از ۵۵۰ هزار ميليارد تومان 
بدهي از دوره هاي قبل را تسويه كرده است. در اين گزارش 
آمده: يكي از مشكلات بزرگي كه دولت سيزدهم با آن روبرو 
بوده، حجم عظيم بدهي هايي است كه دولت گذشته ايجاد 
كرده است. دولت روحاني به علت ناتواني در فروش نفت و 
كاهش شديد درآمدهاي نفتي، به استقراض هاي گسترده 
روي آورد تا كسري بودجه خود را رفع كند. به همين دليل 
شاهد بوديم كه دولت گذش��ته بيش از حد مجاز اقدام به 
انتش��ار اوراق بدهي كرد؛ ارقام س��نگيني از بانك مركزي 
استقراض كرد و تعهداتش به پيمانكاران، شركت ها و تامين 
اجتماعي را پرداخت نكرد. دولت رييسي از زمان شروع به 
كار خود مجبور بوده كه اقدام به تس��ويه اين حجم عظيم 
بدهي ها كند به طوري كه تاكنون ۵۵۰ هزار ميليارد تومان 
از اين بدهي ها را تسويه كرده و البته اين پايان كار نيست. اگر 
فهرست عظيم بدهي هاي دولت روحاني نبود، دولت رييسي 
مي توانست درآمد حاصل از افزايش ۲ برابري صادرات نفت را 
صرف بهبود معيشت مردم كند. آن طور كه ايرنا اعلام كرده، 
۲78 هزار ميليارد تومان از اين بدهي به اوراق منتشر شده، 
16۲ هزار ميليارد تومان به تامين اجتماعي، ۵۳ هزار ميليارد 
تومان به استقراض از بانك مركزي و حدود ۲4 هزار ميليارد 
تومان نيز به اسناد خزانه مربوط بوده است. هرچند در اين 
ترديدي وجود ندارد كه اگر اين بدهي ها نبود، دست دولت 
در عمل به اهداف اقتصادي خود بازتر مي شد اما در عين حال 
اين چالشي بوده كه در تمام دولت هاي قبل نيز وجود داشته 
است. دولت روحاني از ابتداي كار خود بارها از مسكن مهر 
به عنوان يك طرح پر هزينه و بي دليل ياد كرد اما در عين 
حال با توجه به اينكه وظيفه اي دولتي بود، آن را پيگيري 
كرد. از سوي ديگر آمارها نشان از آن داشت كه بدهي دولت 
احمدي نژاد نيز ميراثي بزرگ براي دولت روحاني به حساب 
مي آمد.  در سال 1۳۹4، عباس آخوندي در گفت وگويي با 
سايت دولت برآورد كرده بود كه احمدي نژاد براي روحاني، 
يك بدهي ۳۰۰ هزار ميليارد تومانی به جاي گذاشته است. 
در بخش هايي از اين گزارش آمده بود: او در حالي از رقم ٣٠٠ 
هزار ميليارد تومان تحت عنوان بدهي هاي دولت رونمايي 
كرده است كه پيش از اين مقامات وزارت امور اقتصادي و 
دارايي اين رقم را ٢٥٠ هزار ميليارد تومان اعلام كرده بودند. 
دولت يازدهم از ابتداي سال گذشته با هدف راه اندازي بازار 
بدهي هاي دولت نسبت به اختصاص بدهي هاي دولت اقدام 
كرد. برآوردها نش��ان مي دهد دولت در سال هاي گذشته 
بدهي هاي فراواني به پيمانكاران و طرف هاي معامله خود 
داشته اس��ت. افزايش حجم بدهي دولت به پيمانكاران و 
سازندگان تجهيزات اخلالي در روند اجرايي شدن پروژه هاي 

عمراني ايجاد كرد و سبب شد بسياري از پيمانكاران طرف 
قرارداد با دولت دچار مشكل مالي شده و نتوانند به فعاليت 
خود ادامه دهند. با احتساب رقم ٣٤٠٠ تومان براي هر دلار 
به طور متوسط بدهي هاي دولت رقمي بالغ بر ٨٨ ميليارد 

دلار خواهد شد.
همين روند در رابطه با ديگر دولت ها نيز ادامه داشت و همواره 
يكي از اصلي ترين سياست هاي تيم هاي اقتصادي جديد، 
اين بوده كه از عملكرد دولت قبل انتقاد كنند، هرچند اين 
موضوع با واقعيت ها ناسازگار است. در واقع وقتي دولت ها 
امكان انتشار اوراقي را دارند كه بازپرداخت آنها به پايان دوره 
عملكردشان مربوط مي شود يا با سازمان هايي مانند سازمان 
تامين اجتماعي به شكل بلندمدت كار مي كنند، به اين معنا 
است كه همواره اين روند تكرار خواهد شد و دولت رييسي 
نيز پس از پايان فعاليت خود قطعا بدهي را براي دولت بعد به 
جاي خواهد گذاشت. اين روند نه محدود به ايران، كه در تمام 
كشورهاي جهان نيز وجود دارد و دولت ها به عنوان بخشي 
از حاكميت، وظايفي دارند كه تنها به دوران فعاليت شان 
محدود نمي شود و از اين رو تاكيد دولت رييسي بر تسويه 
بدهي هاي گذشته، بيش از آنكه به يك دستاورد منجر شود، 
حتي دستاوردهاي واقعي اقتصادي دولت در ساير بخش ها 

را نيز تحت الشعاع قرار خواهد داد. 

   آزادسازي منابع ايران، در دست اقدام
خاندوزي در كنار اين صحبت ها، آخرين وضعيت اقدامات 
اقتصادي دولت در ساير حوزه ها را نيز مورد تاكيد و بررسي 
قرار داد. سخنگوي اقتصادي دولت همچنين خاطرنشان 
كرد: سياس��ت كوتاه مدت مهار تورم متمركز بر مس��اله 
انتظ��ارات و كنترل بازار ارز دنبال ش��ده و در ش��ش ماه 
امسال ثبات قابل قبولي را شاهد هستيم. در سياست هاي 
بلندمدت هم ش��اهد كاهش رش��د نقدينگي هستيم. 
همچنين دولت دنبال كنت��رل ترازنامه بانك ها با هدف 
كنترل نقدينگي در كشور اس��ت و هيچ زماني در تاريخ 
مديريت نقدينگي كشور، دولت و بانك مركزي به اندازه 
امروز توانمند نبوده اس��ت. هدف گ��ذاري دولت، كنترل 
نقدينگي تا ۲۵ درصد تا پايان سال است. خاندوزي در پاسخ 
به پرسشي در خصوص تصويب آيين نامه اي براي بهبود 
فضاي كسب و كار، گفت: دولت هم راستا با مصوبه مجلس 
مصر است وارد مرحله اجراي قانون شود. حدود ۵۰ مقرره 
يا مجوزي كه توسط دستگاه ها وضع مي شود، قاعده مند 
مي شود و دستگاه ها موظفند مصوبه خود را در بازه زماني 
مش��خصي به اطلاع فعالان اقتصادي برسانند. در سه ماه 
گذشته جلسات مختلفي در دولت برگزار شد كه اميدوارم 
در مهرماه اين مصوبه در دولت نهايي شود. خاندوزي درباره 
شرايط گرفتن وام بانكي تا 1۰۰ ميليون تومان گفت: در 
پايان سال 14۰۰ ابلاغ شد كه كاركنان و مستمري بگيران 
براي وام هاي خرد، نيازمند ضامن جديد نخواهند بود و با 
برخي تخلفات برخورد شده است. اين مصوبه بايد توسط 
بانك ها اجرا شود اما بانك هاي خاص شرايط ويژه براي وام 

اعلام مي كنند كه از بانك مركزي مي خواهيم آن را بررسي 
كنند تا اگر مخالف آن مقرره باشد، بانك مركزي بايد برخورد 
كند. خاندوزي در خصوص حل ناترازي بانك ها براي كاهش 
تورم، تصريح كرد: ناترازي شبكه بانكي كشور سال به سال 
ابعاد گسترده تري پيدا كرده است كه اميدواريم قانون بانك 
مركزي كه در مجلس تصويب شده و در مجمع تشخيص 
است، سريع تر تصويب شود تا حوزه نظارت بانك مركزي 
بر شبكه بانكي بيشتر ش��ود و ناترازي بانك ها بهبود يابد. 
تلاش دولت هم بهبود نات��رازي بانك ها بود و غير از بانك 
ملي و سپه در بقيه بانك ها اين ناترازي بهبود يافت. مبلغ 
ديگري هم براي اين دو بانك در نظر گرفته شده است. در 
زمينه ناترازي بانك ها به نقطه قابل قبولي خواهيم رسيد و 
امسال غير از يك بانك، ساير بانك هاي دولتي از ضرردهي 
خارج شده و به سوي سوددهي رفته اند. وي درباره تكليف 
ايين نامه هاي ساماندهي صنعت خودرو نيز گفت: در قانون 
ساماندهي صنعت خودرو، دولت مكلف شد چند آيين نامه 
را تدوين كند. آيين نامه اسقاط خودرو، واردات خودروهاي 
كاركرده، عوارض بر مصرف س��وخت و... از جمله آنها بود. 
به دليل وابستگي اين آيين نامه ها به يكديگر، تدوين آن 
در دولت با فاصله زماني همراه شد اما اميدواريم تا يك ماه 
آينده اين ايين نامه نهايي شود. خاندوزي در خصوص ميزان 
اموال بلوكه شده كشور هم گفت: فرآيند آزادسازي اموال 
بلوكه شده در حال اجراست و اميدوارم اوايل مهرماه بانك 
مركزي و وزارت خارجه جزييات دقيق از اجراي توافقات 
آزادسازي اموال بلوكه شده كشور اعلام كنند. سخنگوي 
اقتص��ادي دولت درباره تاثير حضور اي��ران در بريكس بر 
افزايش تعاملات تجاري كشور، گفت: دولت سيزدهم با 
پيگيري عضويت ايران در بريكس و ش��انگهاي نشان داد 
كه مي توان با كش��ورهايي كه با منافع ملي ما اش��تراك 
دارند، همكار و هم مسير بود. ۵۰ درصد صادرات ايران به 
كشورهاي عضو بريكس است و حدود ۵۳ درصد واردات 
نيز از اعضاي همين پيمان انجام مي شود. در سال 14۰1 
تجارت غير نفتي ايران با كشورهاي عضو بريكس 14 درصد 
افزايش پيدا كرد و به بيش از ۳8 ميليارد دلار رس��يد و در 
سال هاي آينده ثمرات بسيار بيشتري از تعاملات اقتصادي 
ايران با اين كشورها ش��اهد خواهيم بود. وي در خصوص 
ميزان اموال رسوبي در گمرك ها اظهار كرد: به جهت اصرار 
دولت به كاهش تشريفات ترخيص كالا از گمرك در نقطه 
خوبي قرار داريم، ولي اين بدان معنا نيست كه كالاي رسوب 
شده نداريم. اما رسوب كالاهاي فاسد نشدني هم لزوما به 
معناي نقطه ضعف نيست. رسوب كالا نبايد موجب تلف 
كالا و مغاير زمان بندي تجار باشد اما درنگ كالا در گمرك 
به اين دليل نيست. تا 1۹شهريور ماه معادل چهار ميليون 
و 8۵۵ كالا در گمرك وجود داشته كه در ايام مشابه سال 
گذشته اين رقم شش ميليون تن بود. اكنون سه ميليون و 
۳۰۰ هزار تن كالا موجودي در انبار است كه سال گذشته 
اين رقم چهار ميليون تن بود. 146 هزار تن از 1۰ كشتي 
در حال تخليه است كه سال گذشته اين رقم ۵۳۲ هزار تن 

از 1۵ كش��تي بود. يك ميليون و 41۳ هزار تن كالا هم در 
انتظار تخليه است. وي افزود: دليل عمده عدم ترخيص، عدم 
اظهارنامه گمركي توسط صاحبان كالا، نداشتن كد ساتا يا 
عدم دريافت مجوزهاي قانوني و قوانيني كه تغيير مي كند، 
بوده است. سخنگوي اقتصادي دولت در ادامه درباره فرار 
مالياتي برخي پزشكان، بيان كرد: مساله قانون گذاري درباره 
ماليات اقشار مختلف از جمله پزشكان و فرار مالياتي داستان 
جداگانه اي دارد. آمارها نشان مي دهد كه دولت سيزدهم 
در خصوص مقابله با فرارهاي مالياتي، جدي تر از تمام ادوار 
گذشته سازمان مالياتي بوده است. ديگر هيچ صنفي از جمله 
برخي پزشكان متخلف نمي توانند از مردم بخواهند كه پول 
را به صورت كارت به كارت براي آنها واريز كنند، زيرا تفكيك 
حساب هاي شخصي از تجاري نيز مي تواند مقابل اين شيوه 
از فرارهاي مالياتي را بگي��رد. وي درباره آخرين وضعيت 
اجراي مولدسازي از سوي دولت، تصريح كرد: مولدسازي 
يك نوع بازانديشي در نوع اداره بخش عمومي دولت است. 
دستگاه ها امانت دار اموال عمومي هستند و بايد بهترين 
استفاده را از اين اموال داشته باشند كه در سال هاي گذشته 
به اين بخش بي توجهي شده است. مصوبه مولدسازي براي 
رفع اين اشكال بود. در مولدسازي بناي دولت اين نيست كه 
واگذاري غيرشفاف و غير رقابتي انجام شود. تا امروز ۳۵۹۰ 
ملك مازاد شناسايي ش��ده و 1۵76 مورد به تاييد هيات 
عالي مولدسازي رسيده تا بررسي شود چگونه مي توان از 
اين اموال بهترين استفاده را كرد. در اين زمينه درآمد دولت 
4۳۰ درصد افزايش يافته اس��ت. مولدسازي دارايي هاي 
دولتي مانند بنگاه معاملات ملك نيست كه دولت بخواهد 
به سرعت اموال خود را بفروشد، بلكه نگاه دولت سيزدهم اين 
است كه بيشترين بازدهي را براي اين اموال داشته باشد. وي 
ادامه داد: دولت همچنين به دنبال اين بود تا آرام آرام سهم 
درآمدهاي نفتي را از طريق جايگزيني درآمدهاي مالياتي 
در بودجه كاهش دهد. موضوع افزايش درآمدهاي مالياتي 
دولت نيز از مسير كاهش فرارهاي مالياتي برنامه ريزي شد، 
نه افزايش فشار بر بخش حقيقي اقتصاد. به همين منظور 
از ۲.6 ميليون مؤدي مالياتي كه ابتداي دولت وجود داشت 
به ۵.۳ ميليون مؤدي مالياتي رسيديم. در پنج ماهه نخست 
امسال سهم تامين مالي دولت از مسير ماليات چهار درصد 
نس��بت به مدت مشابه سال قبل افزايش پيدا كرد و از 48 
درصد به ۵۲ درصد رسيد. وي در خصوص ميزان تخصيص 
و تامين ارز مورد نياز كشور در سال جاري، اظهار كرد: در 
پنج ماهه نخست امسال ۲۳ ميليارد دلار و 8۲۲ ميليون 
دلار تامين ارز مورد نياز كش��ور را تامين كرديم. اين رقم 
سال گذشته ۲۲ ميليارد دلار بود. زمان بازگشت ارز حاصل 
صادرات به 8۰ روز كاهش يافته است. آزادي ارزهاي بلوكه 
ش��ده هم به بانك مركزي براي مديريت ب��ازار ارز كمك 
مي كند. خاندوزي همچنين درباره تاخير در اعلام آمارهاي 
اقتصادي، گفت: تاكيد رييس جمهور اين است كه مركز 
آمار و بانك مركزي در تقويم زماني از قبل اعلام شده خود 
پايبند باشند و آمارهاي اقتصادي را اعلام كنند. اگر دلايل 
كارشناسي وجود نداشه باشد، دولت موافق تاخير در اعلام 
آمارهاي اقتصادي نيست. وي در خصوص آخرين وضعيت 
مقررات واردات خودرو تصريح كرد: با توجه به اينكه مساله 
تامين خودرو نياز كشور است، واردات خودرو در دستور كار 
وزارت صمت قرار دارد. اين موضوع تكليف قانوني هم است؛ 
لذا بدين منظور چند جلسه در هيات دولت برگزار شده است 
و مساله آلايندگي، ميزان مصرف، خدمات پس از فروش، 
احراز سن خودرو، داشتن نمايندگي در داخل كشور اهميت 
دارد و در حال بررسي است. در برخي واردات ارزش خودرو 
پايين تر از قيمت واقعي اعلام مي شد؛ بنابراين اين مسائل 
بايد حل و فصل شود كه اميداريم تا قبل از مهرماه مصوبه 

دولت در خصوص شرايط واردات خودرو اخذ شود.
به نظر مي رس��د در كوتاه مدت، اصلي ترين اقدام دولت، 
تلاش براي آزادسازي منابع بلوكه شده ايران و واردات آن 
به كشور خواهد بود و بايد ديد كه در نهايت تا چه ميزان اين 

تغييرات مي تواند به نفع اقتصاد كشور تمام شود. 
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سخنگويستادانتخاباتكشور:
متقاضيان پيش ثبت نام انتخابات 

از ۲۶ شهريور منتظر دريافت 
پيامك نتيجه باشند

حدود 4۹ ه��زار متقاض��ي پيش ثبت ن��ام انتخابات 
دوازدهمي��ن دوره مجلس ش��وراي اس��لامي از روز 
يكشنبه - ۲6شهريور - منتظر دريافت پيامك از نتيجه 
صحت سنجي مدارك بارگذاري شده به صورت خود 
اظهاري در پنجره واحد انتخابات وزارت كشور باشند. به 
گزارش وزارت كشور، دومين همايش معاونان سياسي 
استانداري ها و روساي ستادهاي انتخاباتي سراسر كشور 
با موضوع »هرچه باش��كوه تر برگ��زار كردن انتخابات 
آتي مجلس شوراي اس��لامي و خبرگان رهبري« روز 
سه شنبه در سالن اجتماعات پيامبر اعظم)ص( وزارت 
كش��ور برگزار ش��د. در ابتداي اين همايش يك روزه 
سيدمحمد تقي شاهچراغي معاون سياسي وزير كشور 
و رييس ستاد انتخابات طي سخناني از همكاري همه 
دستگاه ها و شوراي نگهبان در تعامل مطلوب در راستاي 
برگزاري انتخابات امسال و اعلام به موقع نتايج صحت 
سنجي مدارك متقاضيان پيش ثبت نام انتخابات مجلس 
قدرداني كرد. محسن اسلامي دبير و سخنگوي ستاد 
انتخابات كشور در گزارشي از آخرين وضعيت بررسي 
مدارك متقاضيان گفت: نتايج اعلام ش��ده از سوي 6 
دستگاه - ثبت احوال، فراجا، دادس��تاني، وزارت امور 
خارجه، سازمان امور استخدامي و آموزش عالي - متولي 
صحت سنجي مدارك بارگذاري شده در پنجره واحد 
ثبت نام وزارت كشور تا امروز نشان مي دهد كه بيش از 
پنج هزار نفر مدارك ناقص داشته اند كه نسبت به حدود 
4۹ هزار متقاضي پيش ثبت نام اين ريزش رقم چنداني 
نيست. وي بيشترين نقص مدارك متقاضيان را مربوط 
به حوزه آموزش عالي و مدارك تحصيلي عنوان كرد و 
گفت: در حوزه دادستاني از بين بيش از 48 هزار متقاضي 
پيش ثبت نام براي ورود به مجلس ش��وراي اس��لامي 
11۵ نفر مش��كل يا سابقه كيفري داشته اند. مديركل 
دفتر امور انتخابات وزارت كشور با تاكيد براينكه نتيجه 
نهايي صحت سنجي از مدارك ارسال شده متقاضيان 
پيش ثبت نام تا ۲6 شهريور ماه 14۰۲ اعلام مي شود، 
اف��زود: در اين تاريخ براي بيش از 48 هزار نفر متقاضي 
پيش ثبت نام انتخابات مجلس شوراي اسلامي پيامكي 
ارسال خواهد ش��د كه هر فرد مي تواند نتيجه صحت 
سنجي مدارك خود اظهاري را در پنجره واحد وزارت 
كشور به آدرس keshvar.moi.ir مشاهده و پيگيري 
كند. اسلامي با اشاره به اينكه متقاضيان از ساعت 8 صبح 
فرداي آن روز مي توانند وارد سامانه پنجره واحد انتخابات 
شوند و نتايج صحت سنجي 6 دستگاه از مدارك خود را 
ببينند، افزود: نتايج صحت سنجي هر دستگاه در مورد 
هر فرد به صورت يك آيكون نمايش داده مي ش��ود كه 
اگر قرمز باشد موضوع نقض مدارك مطرح است و شرح 
آن نيز براي فرد متقاضي ثبت نام، شرح داده شده است .
وي گفت: داوطلباني كه به صورت س��بز رنگ نتيجه 
صحت س��نجي مدارك خود را دريافت مي كنند با كد 
رهگيري اعلام شده مي توانند در ۲7 مهر ماه امسال وارد 
سامانه ثبت نام نهايي براي انتخابات دوازدهمين دوره 
مجلس شوراي اسلامي شوند. اسلامي با تاكيد بر اينكه 
رد صحت سنجي مدارك هر فرد به معني احراز يا عدم 
احراز نيست، گفت: طبق قانون افراد امكان ثبت اعتراض 
خود را از ۲6 شهريورماه تا ۲ مهرماه دارند و مي توانند در 
صورت رفع اشكال و نواقص مدارك و دريافت تاييديه 
6 دس��تگاه مربوطه، كد رهگيري براي ثبت نام نهايي 
دريافت كنند. دبير ستاد انتخابات كشور با تصريح اين 
مهم كه طبق قانون فرصت پاسخ دادن 6 دستگاه متولي 
به اعتراض متقاضيان پيش ثبت نام تا ۲6 مهرماه يعني 
يك روز قبل از برگزاري ثبت نام نهايي تعيين ش��ده، 
گفت: براساس قانون ثبت نام نهايي نيز كه از ۲7 مهرماه 
آغاز مي شود به صورت الكترونيكي برگزاري خواهد شد.

در جلس��ه هماي��ش سراس��ري معاونان سياس��ي 
اس��تانداري ها و روساي س��تادهاي انتخاباتي سراسر 
كشور، محمد حس��ن صالحي مقدم معاون اجرايي و 
امور انتخابات شوراي نگهبان و سيد مجيد مير احمدي 
معاون امنيتي، انتظامي وزارت كشور گزارشي در راستاي 
برگزاري هر چه باشكوه تر برگزار شدن انتخابات امسال 
ارايه كردند. صالحي مقدم با اش��اره به دسيس��ه هاي 
مختلف دشمن گفت: دشمن از همه تجارب گذشته 
خود در قالب جنگ تركيبي عليه نظام اسلامي ايران 
استفاده كرد اما قدرت نرم جمهوري اسلامي ايران كه 
اتكا به قدرت مردم و حمايت هاي آن��ان دارد، تاكنون 
باعث شكست دسيس��ه هاي دشمن شده است. وي با 
اش��اره به اهميت اتكا به آرا مردم گفت: نظام اسلامي با 
سازوكارهاي قانوني در مسير برگزاري انتخاباتي سالم 
و با مشاركت حداكثري گام بر مي دارد و شوراي نگهبان 
وظيفه نظارت بر اجراي آن را برعهده دارد . وي با اشاره به 
اينكه شوراي نگهبان به دنبال چابك سازي در عرصه هاي 
مختلف نظارت بر انتخابات است، گفت: شوراي نگهبان با 
سازماندهي بروز شده و تشكيلاتي نظارتي منسجم براي 
برگزاري انتخابات امسال آمادگي كامل دارد. صالحي 
مقدم در پايان با اش��اره به وظيفه اجرايي وزارت كشور 
در برگزاري انتخابات دوازدهمين دوره مجلس شوراي 
اسلامي و ششمين دوره مجلس خبرگان تاكيد كرد: 
تعامل بين وزارت كشور و مجلس خبرگان به خصوص 
در موضوع برگزاري الكترونيك��ي انتخابات در كمال 
مطلوب است. معاون امنيتي و انتظامي وزارت كشور هم 
طي سخناني در اين همايش با اشاره به راهبردهاي اعلام 
شده از سوي رهبر معظم انقلاب براي برگزاري انتخابات 
امسال و اهميت آن تاكيد كرد: ما اطمينان مي دهيم كه 
انتخابات در يك امنيت كامل برگزار شود و با هيچ مشكل 
امنيتي مواجه نخواهيم بود. طبق قانون جديد انتخابات، 
پيش ثبت نام متقاضيان داوطلبي انتخابات دوازدهمين 
دوره مجلس شوراي اسلامي از 16 مرداد امسال آغاز و 
تا ساعت 18 روز يكش��نبه ۲۲ مرداد ماه ادامه داشت. 
در مرحله پيش ثبت نام از متقاضيان داوطلبي مجلس 
ش��وراي اس��لامي 48 هزار و 847 نفر مدارك هويتي 
خود را در س��امانه پنجره واحد خدمت وزارت كش��ور 

بارگذاري كردند.

رشد پايه پولي
به ۴۱ درصد كاهش پيدا كرد

مديركل دفتر بررسي هاي اقتصادي بانك مركزي گفت: 
رشد پايه پولي در مرداد ماه به 41 درصد كاهش پيدا كرد.

مهدي زاده با اشاره به برخي حواشي ايجاد شده پيرامون 
آخرين گزارش تحولات پولي بانك مركزي گفت: عمده 
رشد پايه پولي از محل افزايش سپرده قانوني بانك ها بوده 
كه پس از اجراي سياس��ت كنترل مقداري ترازنامه ها 
ايجاد شد كه اين موضوع هيچ آثار تورمي ندارد. طبق 
اعلام بانك مركزي، وي گفت: در واقع بررسي پايه پولي 
همواره ظرافت هاي��ي دارد كه نيازمن��د واكاوي هاي 
تخصصي است. بخش��ي از رشد پايه پولي به دليل اين 
بود كه دولت از س��پرده هاي خودش نزد بانك مركزي 
استفاده كرد كه اين به معناي خلق پول جديد نيست. 
مهدي زاده تصريح كرد: اين شاخص كه در فروردين 4۵ 
درصد بود، به همين جهت در ماه هاي بعد از فروردين 
كاهش پيدا كرد و در مردادماه به حدود 41 درصد رسيد.

براي وام ازدواج
يك ضامن كافي است

مدي��ر اداره اعتبارات بانك مرك��زي از افزايش ۲1۰ 
درصدي مبلغ و 18۹ درصدي تعداد وام ازدواج خبر 
داد و گفت: طبق قانون بانك ها نبايد بيش��تر از يك 
ضامن براي وام ازدواج درخواست كنند. صحابي اظهار 
كرد: از بيستم خردادماه س��ال جاري و با ابلاغ بسته 
نظارتي - اعتباري رشد منفي تسهيلات قرض الحسنه 
ازدواج در ابتداي سال جاري به رشد مثبت و فزاينده 
تبديل ش��ده و انتظار مي رود ب��ا روند كنوني اعطاي 
تس��هيلات مزبور، تا پايان س��ال جاري كاهش قابل 
ملاحظه اي در تعداد متقاضيان در صف تس��هيلات 
پيش بيني مي شود.  وي با بيان اينكه از ابتداي سال 
تاكنون ۳8۵ هزار نفر به مبلغ 78 همت تس��هيلات 
ازدواج دريافت كرده اند، افزود: بر اس��اس ابلاغ قانون 
بودجه ش��بكه بانكي بايد نس��بت به پرداخت 144 
همت تسهيلات ازدواج تا پايان سال اقدام كند و بر اين 
اساس بايد تا به امروز 68 همت پرداخت مي شد كه با 
همكاري شبكه بانكي تاكنون 78 همت تسهيلات به 
متقاضيان اعطا شده است. صحابي خاطرنشان كرد: 
از ابتداي سال جاري تا بيست و يكم شهريورماه تعداد 
۳۳۹، 7۹8 مورد تس��هيلات فرزند اوري به مبلغ ۲1 
همت به متقاضيان پرداخت شد كه اين رقم در مقايسه 
با مدت مشابه سال گذشته رش��دي معادل 4۳/44 
درصد داشت. همچنين از زمان ابلاغ مصوبه شوراي 
پول و اعتبار در تيرماه سال 14۰1 تاكنون در زمينه 
پرداخت تسهيلات وديعه مس��كن براي ۳۲7، ۵44 
متقاضي پرونده تشكيل ش��ده است كه از اين تعداد 
۲8۳، 66۰ نفر به مبلغ 6/16 همت تسهيلات دريافت 
كرده اند. مدير اداره اعتبارات بانك مركزي ادامه داد: 
باتوجه به اولويت مجلس شوراي اسلامي و دولت بر 
اعطاي تسهيلات قرض الحسنه ازدواج، بانك مركزي 
نس��بت به تدوين بسته 1۵ بندي نظارتي – اعتباري 
در جهت تسريع و تسهيل در پرداخت تسهيلات ياد 
شده اقدام و در تاريخ ۲۰    /۰۳    /14۰۲ به شبكه بانكي 
ابلاغ كرد كه در آن تاكيد ش��د بر اساس نص صريح 
قانون بايد با اخذ يك ضامن پرداخت شود و سهميه 
بانك ها به صورت دو هفتگي به انها اعلام شد و بانك 
مركزي نيز به صورت ميداني نسبت به رصد و نظارت 
اقدام كرد. او خاطرنشان كرد: در اوايل تير ماه حدود 
414 هزار نفر در صف وام ازدواج قرار داشتند و پس از 
دستور رييس جمهور و پيگيري هاي بانك مركزي اين 
صف عليرغم اينكه در تير ماه الي شهريورماه بيشترين 
ميزان ثبت نامي را داشتيم 1۰۰ هزار نفر كاهش پيدا 
كرده و انتظار مي رود با همكاري شبكه بانكي اين صف 
به مرور كاهش پيدا كن��د. وي تاكيد كرد: بايد توجه 
داش��ت كه هر دو بخش اين تسهيلات شامل تعداد 
متقاضيان و منابع بانك ها موارد س��يالي است يعني 
هم متقاضيان در طول سال نسبت به ثبت نام اقدام 
مي كنند و بانك ها هم بايد منابع را با اخذ سپرده جديد 
و دريافت اقساط تسهيلات پرداختي قبلي جذب كنند 
و اينكه توقع داشته باشيم متقاضيان ثبت نام نكنند، 

امكانپذير نيست.
صحابي ادام��ه داد: اگر بخواهيم امروز صف را به صفر 
برسانيم 1۳7 همت منابع لازم است كه پيش بيني 
ما اين است كه بانك ها تا پايان سال 144 همت منابع 
را جذب كنند و بتوانند تسهيلات را پرداخت كند؛ لذا 
اميد است مانند سنوات قبل بانك ها همكاري لازم را 
داشته باشند و تا انتهاي سال اين سهميه محقق خواهد 
شد. مدير اداره اعتبارات بانك مركزي افزود: طبق نص 
صريح قانون بانك ها نبايد بيشتر از يك ضامن براي وام 
ازدواج درخواست كنند و بانك مركزي در اين خصوص 
نظارت جدي و لازم را داشته و حتي با روساي شعبي 
كه در اين زمينه سخت گيري مي كردند برخورد شد 
و بركنار ش��دند و روند افزايشي پرداخت تسهيلات 
بواسطه پيگيري ها و نظارت ها متاثر شده است و اگر 
متقاضيان با بانكي كه بيش از يك ضامن در خواست 
مي كند مواجه شدند مي توانند مراتب را براي پيگيري 
به س��امانه ۲7۰6 بانك مركزي اعلام كنند. صحابي 
در خص��وص عدم ثبت نام غيرحضوري تس��هيلات 
وديعه فرزند س��وم گفت: در حال حاضر امكان ثبت 
نام غيرحضوري وام ازدواج و فرزند از طريق س��امانه 
بانك مركزي وج��ود دارد و با توجه به حجم تقاضا و 
استعلام هايي كه به صورت آنلاين انجام مي شود و از 
نظر سخت افزاري امكان اينكه به اين سامانه تقاضاي 
جديد اضافه شود در حال حاضر وجود ندارد و باعث 
كندي و اختلال در روند پرداخت تسهيلات خواهد 
شد؛ البته روند پرداخت تسهيلات وديعه فرزند سوم 
هم سرعت گرفته و با همكاري وزارت راه و شهرسازي 
و تا پايان سال سهيمه ها محقق خواهد شد. صحابي 
در خصوص پرداخت تسهيلات نهضت ملي مسكن 
هم گفت: بر اس��اس قانون تس��هيلات نهضت ملي 
مسكن، ساخت اينگونه مسكن مي بايست براي افراد 

واجدالشرايط اتقاق بيفتد. 
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سخنگويقوهقضاييهاعلامكرد

بدهيميراثدولتها

پرونده مهدي يراحي به دادگاه ارسال شد
س��خنگوي قوه قضايي��ه مي گويد اتهام مه��دي يراحي 
تش��ويش اذهان عمومي و س��اخت و انتش��ار فيلم هاي 
برخلاف عفت عمومي است و پرونده او پس از تفهيم اتهام و 
تحقيقات مقدماتي با صدور قرار جلب دادرسي و متضمن 
كيفرخواس��ت به دادگاه صالح ارسال شده است. مسعود 
ستايشي در نشست خبري گفت: لازم است از اين جايگاه 
نسبت به تمهيدات به كار رفته دولت و ملت شريف عراق 
در برپايي پرشور مراسم اربعين حضرت سيدالشهدا)ع( و 
مهماننوازي گرم خواهران و برادران عراقي از زوار ميليوني 
امام حس��ين)ع( از س��وي قوه قضاييه ايران تقدير كنم و 
همچنين از برنامه ريزي هاي منسجم دولت و ملت و همه 
دست اندركاران تقدير و تشكر مي كنم. وي افزود: برپايي 
اين مراسم نشان داد عمق عشق و علاقه در ابراز ارادت به 
ساحت اهل بيت همچنان روز افزون است و شمع فروزاني 
اس��ت كه به رغم خواست دش��منان هرگز به خاموشي 
نخواهد انجاميد. وي ادامه داد: از ياد نبرده ايم كه دشمنان 
چه برنامه ريزي براي سرد شدن عزاداري اهل بيت داشتند 
و اكنون اين حقيقت برملا شده كه تمام اين برنامه ريزي ها 
با شكست مواجه شده است. ستايشي درباره سند تحول 
قضايي گفت: در متن سند تحول قضايي پيش بيني شده 
است كه با توجه به قرار گرفتن در سال هاي انتهايي اجرايي 
شدن سند تحول قضايي و بر اساس تأكيدات رهبر معظم 
انقلاب اس��لامي مبني بر ضرورت تح��ول دايمي در قوه 
قضاييه اكنون لزوم ارتقا و روزآمد سازي سند تحول قضايي 
وارد مرحله اجرايي و عملياتي ش��ده است و طي فراخوان 
صورت گرفته از تمامي صاحب نظران و كارشناس��ان امر 

چه در داخل و چه در بيرون قوه قضاييه خواستار همكاري 
هستيم. وي افزود: از همه نخبگان و دلسوزان درخواست 
داري��م با قوه قضاييه معاضدت كنند و نظرات خود را به ما 
ارايه دهند. به همين جهت دبيرخانه اي تشكيل شده تا همه 
نظرات را جمع آوري كند و مردم با استفاده از سامانه ها به 
ويژه سامانه معاونت راهبردي قوه قضاييه و خبرگزاري ميزان 
مي توانند پيشنهادات خود را نسبت به تحول قضايي مطرح 
كنند. وي تصريح كرد: اميدواريم با همكاري جمعي نخبگان 
معزز سند ارتقا يافته و با رفع نواقص سند قبلي، سند به روزتر 
و همه جانبه تر از سند فعلي باشد. ان شاءالله سند فعلي به 
روز خواهد شد. در اين بروز سازي تمام زواياي مردم به قوه 
قضاييه پويا و مدافع مردم و به ويژه مظلومان تامين خواهد 
شد. ستايشي درباره فعاليت هاي قوه قضاييه در راستاي 
پاسخگويي به مردم گفت: پس از سفر ماه اخير رييس قوه 
قضاييه به اس��تان فارس يكي ديگر از مصوبات سفرهاي 
اس��تاني رييس قوه قضاييه با تلاش مستمر و قابل تقدير 
سازمان ثبت اسناد و املاك كشور و دادگستري فارس به 
ثمر نشست و معضل ثبتي 4۰ ساله منطقه آباده حل شد و 
اسناد اين املاك صادر شد. رييس دستگاه قضا دستور داد 
تا كليه اسناد املاك مورد بحث به دست مردم برسد و يك 
ماه زودتر از موعد مقرر اس��ناد بيش از هزار قطعه به مردم 
منطقه آباده تحويل داده شد و اسناد مالكيت بافت فرسوده 
در شهر آباده با رفع مشكلات مالكيتي آرزوي ديرينه مردم 
اين منطقه بود كه پس از 4۰ سال به آنها اهدا شد. وي درباره 
سامانه انتش��ار آراي قضايي و اينكه چه زماني اين سامانه 
رونمايي مي شود؛ گفت: تمام تلاش قوه قضاييه اين است 

كه اقداماتي كه در سند تحول صورت مي پذيرد به سمع و 
نظر شهروندان برسد و در راستاي اجراي رهنمودهاي مقام 
معظم رهبري مبني بر ضرورت اطلاع رساني به مردم مركز 
آمار و فناوري اطلاعات قوه قضاييه اقدام به طراحي سامانه 
»تناد« كرده اس��ت و تا به امروز اين مركز با برنامه ريزي و 
اهتمام ويژه توانسته بيش از ۲۰ ميليون رأي قضايي را در 
سامانه مذكور گمنام سازي كند. ستايشي افزود: راه اندازي 
سامانه تناد از نظر فني و هوش مصنوعي كاري بي نظير است 
و بزرگ ترين بانك متون فارسي قابل پردازش در دنيا ايجاد 
شده اس��ت و در اين سامانه هر آنچه حريم شخصي افراد 
است گمنام سازي شده است و در سامانه تناد قرار مي گيرد. 
در حال حاضر آراي منتخب در حال انتشار عمومي است 
و دسترسي به اين س��امانه براي افرادي كه داراي سمت 
قضايي هستند باز اس��ت و بيش از ۲ هزار و 8۰۰ كاربر در 
اين س��امانه فعال هستند. وي در پاس��خ به سوالي درباره 
اينكه درخصوص گسترش آزادي هاي مشروع به عنوان 
يكي از مطالبات رهبري از قوه قضاييه، چه اقداماتي انجام 
داده ايد، گفت: براي پيگيري مطالبات رهبري قرارگاهي 
ايجاد شده اس��ت و بنا شد اين قرارگاه كار خود را استمرار 
دهد. براي آزادي هاي مشروع 4 پروژه تعريف شده است كه 
براي هركدام از پروژه ها اعم از اقدامات و انتخاب مسوولان 
آنها برنامه ريزي هايي نيز ش��ده است و براي پاسخگويي 
به مطالبات ايش��ان بازه زماني ۳ الي 6 ماه و همچنين بازه 
اثربخشي ۹ ماهه در نظر گرفته شده است. ستايشي با اشاره 
به تدوين لايحه آزادي هاي مشروع گفت: جامعه هدف در 
اين حوزه تدوين شده و سياست هاي گسترش آزادي هاي 

مشروع ذيل سياست هاي كلي قضايي تدوين شده است. 
همچنين پيش نويسي براي لايحه تدوين شده و پيگيري ها 
براي تصويب اين لايحه درحال انجام است. معاونت حقوقي 
قوه قضاييه و س��تاد حقوق بشر مكلف به انجام اين پروژه 
هستند. وي با اشاره به تشكيل كميته آزادي هاي مشروع با 
همكاري مجلس و قوه قضاييه با هدف شناسايي هدف ها و 
رفع مشكلات موجود گفت: تدوين دستورالعمل هاي لازم 
و پيگيري و ارايه گزارش هاي مربوطه از جمله برنامه ها است. 
همچنين گزارش هاي مردمي در حوزه آزادي هاي مشروع و 
پيگيري مطالبات نيز در حال انجام است و تمامي گزارش ها 
تا حصول نتيجه دنبال مي شود. ساماندهي تشكل ها براي 
اعلام نقض آزادي هاي مشروع، پيگيري مجدانه و بي وقفه 
در خصوص گزارش هاي واصله و اعلام و انعكاس گزارش ها 

نيز از جمله اقداماتي است كه انجام مي دهيم.
وي درباره بازنگري فرآيند نظارت حقوق ش��هروندي در 
 استان ها گفت: طراحي س��اختار مناسب براي تشكيل 
دبير خانه حقوق ش��هروندي در استان ها، اصلاح فرايند 
بازرسي، تش��ويق جامعه هدف يعني كساني كه موضوع 
حقوق شهروندي هستند، تعيين سازوكارهاي گزارش هاي 
حقوق شهروندي و تعيين شعب ويژه رسيدگي به جرايم 
حوزه نقض حقوق شهروندي در مراكز استان ها از جمله 
اقداماتي است كه انجام مي دهيم. گفتني است كه پژوهشگاه 
قوه قضاييه نشس��ت علمي با نخبگان در دو محور تبيين 
مفهوم و مصاديق آزادي هاي مشروع و نقش قوه قضاييه در 
گسترش آزادي هاي مشروع را در سوم مرداد ماه برگزار كرد 

كه مشروح آن اعلام خواهد شد.



كمتر كسي است كه امروز در خصوص لزوم راه اندازي 
پتروپالايشگاه ها در كشور و مزيت هايي كه مي توانند 
به لحاظ اقتصادي برايمان داشته باشند، شك داشته 
باشد. نكته مهم اين است كه راه اندازي اين مجتمع هاي 
بزرگ صنعتي، سرمايه گذاري هاي كلاني را مي طلبد. 
به همين دليل، نيازمند كمك هاي دولت براي رونق 

گرفتن پتروپالايشگاه ها در كشور هستيم.
به گ��زارش خبرنگار تعادل، مق��ام معظم رهبري در 
ه��ر فرصتي كه به دس��ت مي آيد بر ل��زوم راه اندازي 
پتروپالايشگاه ها در كشور تأكيد مي كنند. به طور مثال، 
ايشان پس از تصويب قانون حمايت از توسعه صنايع 
پايين دستي نفت خام و ميعانات گازي در مجلس در 
سال 1398 و تاييد شوراي نگهبان، در آبان ماه همان 
سال در س��خنراني خود در ديدار با توليدكنندگان و 
صنعتگران بر ضرورت تس��ريع در اج��راي اين قانون 

تأكيد كردند. 
 اي��ده تنفس خوراك كه در قانون حمايت از توس��عه 
صنايع پايين دس��تي نفت خ��ام و ميعان��ات گازي 
پيش بيني شده است، مقرر مي كند نفت خامي كه به 
دليل شرايط تحريمي در مخازن نفت بلااستفاده )در 
زير زمين( مانده است، به مثابه تسهيلات غيرنقدي 
به مدت حدود يك تا دو س��ال به پتروپالايشگاه اعطا 
ش��ود. تا جايي كه هزينه آن با هزينه سرمايه گذاري 

پروژه برابر شود. 
تنفس خوراك به معناي خوراك رايگان نيست و هزينه 
آن بايد ظرف حدود 1۰ س��ال به عن��وان بازپرداخت 
»تسهيلات تنفس خوراك« برگردانده شود كه از سود 

خالص سالانه آن پالايشگاه قابل تأمين است.
تنفس خوراك باعث مي شود كه بازگشت سرمايه يك 
طرح پالايشي كه در حالت عادي 8، 9 و بعضاً 1۰ سال 
طول مي كشد، به يك س��ال كاهش پيدا كند. به اين 
ترتيب، س��رمايه گذار مي تواند بسياري از بدهي هاي 
دوره ساختش را بپردازد و طرح هاي توسعه اي بيشتري 

را در دستور كار قرار دهد.
نظرات رضا پديدار، عضو كميسيون انرژي اتاق بازرگاني 
را در خصوص لزوم راه اندازي پتروپالايشگاه ها در كشور 

جويا شديم كه حاصلش در ادامه مي آيد.
پديدار در خصوص لزوم راه اندازي پتروپالايشگاه ها در 
كشور به خبرنگار تعادل گفت: ضرورت راه اندازي اين 

مجتمع هاي صنعتي در كشور بسيار بالاست. با توجه 
به مزيت هايي كه پتروپالايشگاه ها براي كشور مي توانند 
داشته باشند، سرمايه گذاري براي رونق دادن به آنها 

امري ضروري است.
وي در ادامه گفت: راه اندازي پتروپالايشگاه ها نيازمند 
س��رمايه گذاري هاي كلاني اس��ت. در شرايط فعلي 
با توجه به محدوديت هايي كه دولت دارد، اس��تفاده 
از پتانس��يل بخش خصوص��ي براي راه ان��دازي اين 
مجتمع هاي بزرگ صنعتي و بهره بردن از مزيت هاي 

آنها لازم است. 
اين عضو كميس��يون انرژي ات��اق بازرگاني توضيح 
داد: هر چقدر بتوانيم از خام فروش��ي فاصله بگيريم، 
مي توانيم ارزآوري بيشتري براي كشور داشته باشيم. 
پتروپالايشگاه ها مي توانند ابزاري در راستاي فاصله 

گرفتن كشور از خام فروشي باشند و ما را از مزيت هاي 
فراواني بهره مند كنند. شكي نيست كه تبديل كردن 
نفت خام به فرآورده هاي نفتي براي مان مزيت بيشتري 

دارد و ارزش افزوده بالاتري به ارمغان مي آورد.
پديدار خاطرنشان كرد: رونق دادن به پتروپالايشگاه ها 
و اس��تفاده از مزيت هاي آنها به سياست گذاري هاي 
دولت و نحوه اجراي قواني��ن مربوط به راه اندازي اين 
مجتمع هاي بزرگ صنعتي در كشور مربوط مي شود. 
هر كشوري سياست گذاري هاي خاصي در خصوص 
توليد و صادرات دارد. نكته مهم اين است كه به سمت 

فاصله گرفتن از خام فروشي حركت كنيم.
وي خاطرنشان كرد: مركز پژوهش هاي اتاق بازرگاني 
گزارشي را در خصوص لزوم راه اندازي پتروپالايشگاه ها 
در كش��ور و اينكه چقدر مي توانند براي كشور مزيت 

داشته باشند، تهيه كرده اس��ت. در اين گزارش آمده 
است كه كمك به راه اندازي طرح هاي پتروپالايشگاهي 
كشور كه برخي از آنها پيشرفت هاي فيزيكي خوبي 
داش��ته اند، به ايجاد ارزش افزوده بالايي براي كشور 

منجر مي شود. 
به گفته اين عضو كميسيون انرژي اتاق بازرگاني، اين 
گزارش براي مجلس ارسال شده است و سياست گذاران 
مي توانند از آن استفاده كنند. به طور كلي، در مورد لزوم 
راه اندازي پتروپالايشگاه ها در كشور هيچ كسي شكي 
ندارد. فقط مهم اين است كه در شرايط فعلي بتوانيم 
به لحاظ سرمايه گذاري به اين طرح ها كمك كنيم و 
بايد اعطاي مجوز تنفس خوراك به اين واحدهاي مهم 
خنثي كننده تحريم هرچه سريع تر اعطا شود تا بتوانيم 

اين واحدهاي مهم را به بهره برداري برسانيم.
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كاهش ريسك هاي بازار سرمايه 
با سرمايه گذاري غيرمستقيم

بازارسرمايه| كوروش ش��مس، كارشناس بازار 
س��رمايه در رابطه ب��ا تاثيرات س��رمايه گذاري 
غيرمستقيم بر بازار سرمايه، اظهار كرد: بر اساس 
آمار در اغلب كشورهاي دنيا س��هامداران براي 
حضور در بازار سهام به صورت غيرمستقيم عمل 
مي كنند، زيرا اين بازار با نوسانات و ريسك هايي 
از جمله )نقدشوندگي، نرخ ارز و ...( مواجه است.

وي افزود: اگر سرمايه گذار به صورت غيرمستقيم 
به بازار س��رمايه مراجعه كن��د، عملا منابع خود 
را در اختي��ار مديران صندوق ها يا ش��ركت هاي 
س��بدگرداني قرار مي دهد كه نسبت به مسائلي 
همچ��ون ريس��ك، ب��ازده و عوام��ل مختل��ف 
بازار آش��نايي كافي دارند. ش��مس تاكيد كرد: 
سهامداران با س��رمايه گذاري غيرمستقيم بهتر 
مي توانند اكثر ريسك هاي بازار را پوشش دهند 
و عملا بازده مناسب تري را به مرور به دست آورند. 
اين كارشناس بازار س��رمايه در رابطه با اهميت 
افزاي��ش صندوق ه��اي س��رمايه گذاري، گفت: 
طي ۲ س��ال اخير خوشبختانه س��ازمان بورس 
اقدامات مناسبي را در راستاي توسعه نهادهاي 
مالي، ابزارها و صندوق هاي سرمايه گذاري انجام 
داده اس��ت. وي افزود: در حال حاض��ر ابزارها و 
صندوق هاي س��رمايه گذاري متنوعي به منظور 
بهره مندي تمام سرمايه گذاران با سلايق متفاوت 
در بازار سرمايه راه اندازي شده كه در اين خصوص 
مي توان به صندوق هاي س��هامي، درآمد ثابت، 
كالايي، اهرمي، بخشي و ... اشاره كرد. شمس در 
پايان گفت: تقويت صندوق هاي سرمايه گذاري 
ضمن بهبود س��طح معاملات، نقدشوندگي بازار 

سرمايه را ارتقا مي بخشد.

نحوه ايفاي تعهدات ارزي 
محصولات و فرآورده هاي نفتي

سازمان توس��عه تجارت ايران در بخشنامه اي نحوه 
ايفاي تعهدات ارزي محصولات پتروشيمي، پالايشي 

و فرآورده هاي نفتي را اعلام كرد.
به گزارش ايس��نا، صالح عسگري، سرپرست معاونت 
خدمات تجاري س��ازمان توسعه تجارت طي نامه اي 
به س��ازمان هاي صنعت، معدن و تجارت استان هاي 
مازندران، مركزي، هرمزگان، همدان و يزد با اش��اره 
به ماده )8( آيين نامه اجرايي تبصره )۶( بند )ح( ماده 
)۲( مك��رر قانون مبارزه با قاچاق كالا و ارز، فهرس��ت 
صادركنندگان و محصولات پتروشيمي، پالايشي و 
فرآورده هاي نفت��ي و نحوه نحوه ايفاي تعهدات ارزي 
آنها را اعلام كرده است. بر اين اساس شناسه ملي ۵19 
واحد توليدي پتروش��يمي كه بازگشت ارز حاصل از 
صادرات آنها به ميزان 9۰ درصد تعهدات ارزي صادراتي 
به يك يا تركيبي از روش هاي مندرج در بند )13( ماده 
)1( آيين نامه با سررس��يد ۴ ماه از تاريخ صدور پروانه 
صادراتي است، 1۰ صادر كننده محصولات پالايشي كه 
بازگشت ارز حاصل از صادرات آنها به ميزان 1۰۰ درصد 
تعهدات ارزي صادراتي صرفا به صورت فروش حواله 
ارزي در سامانه نيما در بازه زماني 8۰ روز پس از صدور 
پروان��ه صادراتي اس��ت، ۵۵ صادر كننده محصولات 
پتروش��يمي كه بازگش��ت ارز حاصل از صادرات آنها 
به ميزان 1۰۰ درصد تعه��دات ارزي صادراتي صرفا 
به صورت فروش حواله ارزي در س��امانه نيما در بازه 
زماني 8۰ روز پس از صدور پروانه صادراتي است و كد 
تعرفه هاي 11۵ قلم كالاي پتروشيمي كه به استثناي 
واحدهاي توليدي پتروش��يمي موضوع بند اول اين 
مكاتبه كليه صادر كنندگان اين اقلام ملزم به بازگشت 
ارز حاصل از صادرات اين كالاها به ميزان 1۰۰ درصد 
تعهدات ارزي صادراتي صرفا به صورت فروش حواله 
ارزي در سامانه نيما در بازه زماني 8۰ روز پس از صدور 

پروانه صادراتي هستند، اعلام شده است.
فهرست تعرفه هاي مشمول بازگشت 1۰۰ درصد ارز 
حاصل از صادرات در س��امانه نيم��ا در بازه زماني 8۰ 
روز پ��س از صدور پروانه صادرات��ي نيز در اينجا قابل 

مشاهده است.
گفتني است پيش تر سازمان توسعه تجارت تاكيد كرده 
بود كه كليه صادركنندگان محصولات پتروشيمي، 
پالايش��ي، فولادي، فلزات اساسي رنگين و فرآورده

 هاي نفتي مكلف به ع��رض 1۰۰ درصدي ارز حاصل 
از صادرات خود در »سامانه نيما« طي 8۰ روز پس از 

صدور پروانه صادراتي شده اند.
اين قاعده از تاريخ اب��لاغ آيين  نامه اجرايي تبصره ۶، 
يعني ميانه آذر ماه سال قبل براي صادرات محصولات 
ياد شده اعمال شده اس��ت. در اصل بر اساس مصوب 
ششمين نشس��ت كارگروه بازگش��ت ارز حاصل از 
صادرات، مهلت ايفاي تعهدات ارزي حاصل از صادرات 
اين محصولات از دهم فروردين امسال از چهار ماه به 
8۰ روز كاهش يافته است. از بهار سال 139۷ و همزمان 
با از سرگيري تحريم هاي آمريكا، دولت اعلام كرد كه 
ب��راي تامين نيازه��اي ارزي، صادركنندگان موظف 
هستند كه ارز حاصل از صادرات خود را در چارچوب 
چند روش مشخص به كشور بازگردانند. بر اين اساس 
صادركنندگان براي استفاده از تسهيلات صادراتي و 
البته جلوگيري از جرايم اقتصادي، بايد ارز خود را در 

قالب تعهد ارزي به كشور بازگردانند.

پاسخ سازمان برنامه به »تعادل«
باسمه تعالي

برادر ارجمند، جناب آقاي طهماسبي
مديرمسوول محترم روزنامه تعادل

با سلام و احترام؛ 
گزارشي با عنوان »لايحه اصلاح بودجه 1۴۰۲ نمادي 
از بي انضباطي مالي!« مورخ 1۴۰۲/۵/1۰ در آن روزنامه 
منتشر شده؛ مقتضي است بر اس��اس ماده ۲3 قانون 
مطبوع��ات و به  منظور رفع ابهام و روشن ش��دن افكار 
عمومي، دستور فرماييد اين پاسخ در همان صفحه با 
همان فونت و اندازه و با تيتر ذيل در اس��رع  وقت در آن 

روزنامه منتشر شود. 
تدوي��ن لايح��ه دوفوريت��ي دولت در جه��ت اصلاح 

بي انضباطي مالي تحميل شده است
ضمن قدرداني از طرح ديدگاه هاي نويس��نده محترم 
آن روزنام��ه درباره لايحه اصلاح بودجه به اس��تحضار 
مي رساند همه ساله در جريان تصويب بودجه، مجلس 
شوراي اسلامي تغييراتي را در لوايح بودجه دولت اعمال 
مي نمود و پس از تصويب قانون، فهرست اين تغييرات 
را به دولت براي اصلاح جداول و اعمال تغييرات ارسال 
مي گردد، ليكن در سال جاري پس از تصويب بودجه، 
مجلس محترم راسا مبادرت به تدوين جداول بودجه و 
پيوست هاي مربوط و انتشار و ارسال آن به دولت اقدام 
نمود، بر همين اساس سازمان برنامه و بودجه ناچار بود 
تمام بخش هاي كتاب بودجه منتش��ر شده )در قالب 
PDF( مجلس محترم را بررس��ي و تغييرات را احصاء 
نمايد. در سال جاري حجم تغييرات بسيار گسترده و 
بس��ياري از آنها از نظر قانوني و اجرايي اشتباه بوده، كه 
در اجرا، دولت و دستگاه هاي اجرايي را با چالش مواجه 
مي نمود )به  طور نمونه اعتبارات مربوط به ستاد مبارزه 
با مواد مخدر، اشتباها براي ستاد مبارزه با قاچاق كالا و 
ارز درج شده و بسياري موارد مشابه ديگر كه در لايحه 
اصلاح قانون بودجه سال 1۴۰۲ به آن اشاره شده است(، 
لذا در نهاي��ت دولت تصميم گرفت با تدوين لايحه دو 
فوريتي اصلاح قان��ون بودجه، ضمن اعمال اصلاحات 
در جداول بودجه و عناوين دستگاه هاي اجرايي، برخي 
احكام قانون بودجه را نيز در جهت افزايش »انضباطي 
مالي« و جبران كس��ري بودجه تحميل شده، اصلاح 

نمايد.
مركزروابطعموميواموربينالملل

»تعادل«بررسيكرد

مديرعاملشركتمليصنايعپتروشيمياعلامكردسخنگويصنعتآبوفاضلاباعلامكرد

 فاصله گرفتن از خام فروشي از چه راهي؟!

ظرفيت تامين روزانه 224 ميليون متر مكعب گاز از محل ذخيره سازي

هدررفتواقعي۱۵،۷درصديآبشرب
دركشور

نگاهويژهدولتبرتقويتصنايعتكميلي
باهدفرونقتوليد

هم اكنون ظرفيت ذخيره س��ازي گاز كش��ور 3.۴ 
ميليارد متر مكعب در س��ال بوده و در س��ردترين 
ماه س��ال 3 درصد از كل مصرف را تأمين مي كند، 
درحال��ي كه مي ت��وان طي ي��ك برنامه ۵ س��اله 
۲۲۴ ميلي��ون مت��ر مكع��ب گاز در روز را از محل 

ذخيره سازي تامين كرد.
به گ��زارش فارس، بر اس��اس س��ند ت��راز توليد و 
مصرف گاز طبيعي، مصرف گاز طبيعي در كش��ور 
تا س��ال 1۴1۰ به صورت متوسط سالانه به ميزان 
۴.۶ درصد و بين س��ال هاي 1۴1۰ تا 1۴۲۰ نيز به 
صورت متوسط س��الانه ميزان 3.۲ درصد افزايش 
مي يابد. همچنين در حوزه عرضه نيز تا سال 1۴1۰ 
به صورت متوس��ط س��الانه به مي��زان ۴.3 درصد 
افزايش و پس از آن به صورت متوس��ط سالانه ۲.3 

كاهش مي يابد.
بر اين اس��اس پيش  بيني مي ش��ود در سال 1۴۲۰ 
ميزان كل عرضه گاز طبيعي به 898.۷ ميليون متر 
مكعب در روز برس��د، اين در حالي است كه ميزان 
مصرف همه بخش ها برابر ب��ا 1۴1۰.8 خواهد بود 
كه نش��ان از ناترازي ۵1۲ ميلي��ون متر مكعبي در 
روز دارد. به عبارتي ميزان مصرف از توليد به شدت 

فاصله مي گيرد.

مرك��ز پژوهش هاي مجلس در گزارش��ي با عنوان 
»مس��ائل راهبردي بخ��ش انرژي در س��ند هفتم 
توسعهذخيره سازي گاز« به وضعيت نامطلوب تراز 
گاز كشور و راهكارهاي حل آن مي پردازد. بخشي از 

اين گزارش در ادامه آورده شده است.
از آنجا كه كش��ور ايران در جاي��گاه دومين دارنده 
منابع گاز طبيعي، سومين توليدكننده و چهارمين 
مصرف كنن��ده گاز طبيعي در دنياس��ت و يكي از 
طولاني ترين خطوط توزي��ع گاز را در اختيار دارد، 
ذخيره سازي گاز در كشور از جهت افزايش پايداري 
توليد و امنيت عرضه در شبكه انتقال، داراي اهميت 

بسيار بالايي است.
همچني��ن به دليل س��هم بالاي بخ��ش خانگي و 
تجاري در مصرف گاز طبيعي در كش��ور، در فصول 
سرد سال مصرف اين بخش به دليل نوع كاربرد گاز 
براي گرمايش افزايش چشم گيري مي يابد كه براي 
تأمين گاز آن، كش��ور مجبور به كاهش عرضه گاز 
ب��ه بخش هاي ديگر از جمل��ه نيروگاهي و صنعتي 

شده است. 
تمامي اين مسائل لزوم افزايش ظرفيت ذخيره سازي 
در كشور را نش��ان مي دهد. علاوه بر مساله ناترازي 
فصلي، مش��كل تأمين گاز در استان هاي شمالي و 

شمال ش��رقي كشور در فصول س��رد، لزوم توسعه 
ذخيره سازي با اولويت استان هاي مذكور را توجيه 

مي كند.
يكي از شاخص هايي كه به ازاي آن مي توان وضعيت 
ذخيره س��ازي گاز در هر كشور را مورد بررسي قرار 
داد، سهم ظرفيت ذخيره س��ازي گاز يك كشور از 
كل ميزان مصرف گاز در آن كشور است. به صورت 
متوس��ط سهم ذخيره س��ازي گاز از كل مصرف در 
دنيا 11 درصد و در بين همه كشورهايي كه مخزن 
ذخيره سازي گاز دارند 1۶.۴ درصد است. اين عدد 
براي اروپا برابر با ۲3 درصد است. ايران با دارا بودن 
1.۷ درص��د ظرفيت ذخيره س��ازي از كل مصرف، 

رتبه پاييني دارد. 
بررسي زمين شناسي نشان مي دهد كه ۴۰ ساختار 
با پتانس��يل ذخيره س��ازي گاز طبيعي در كش��ور 
وج��ود دارد كه در صورت س��رمايه گذاري و انجام 
مراح��ل ارزيابي و توصيف مخ��زن مي تواند به حل 
مس��اله ناترازي فصلي و همچني��ن تأمين گاز در 
بخش هاي ش��مالي كشور كمك ش��اياني كند. در 
بين انواع مخازن ذخيره سازي، در حال حاضر صرفا 
مخازن هيدروكربوري در كشور در حال بهره برداري 
هس��تند، اين در حالي اس��ت كه مخازن آبخوان و 

نمكي نيز مي تواند به ظرفيت كشور افزوده شود. بر 
اساس مطالعات موجود پتانسيل ۲۲۴ ميليون متر 
مكعبي در روز توليد گاز از محل ذخيره سازي طي 
يك برنامه پنج ساله وجود دارد كه در صورت آغاز به 
كار در سال هاي گذشته الان به طور كامل ناترازي 

گاز را پوشش مي داد.
در حال حاضر ظرفيت ذخيره سازي كشور با وجود 
دو مخزن سراجه و شوريجه حدود 3.۴ ميليارد متر 
مكعب در سال بوده و در سردترين ماه سال حدود 

3 درصد از كل مصرف را تأمين مي كند. 
در همين راس��تا، با توجه به طرح هاي ذكر ش��ده، 
پيش��نهاد مي ش��ود كه در قالب برنامه پنج س��اله 
هفتم توس��عه، وزارت نفت ضمن ايجاد هماهنگي 
بين ش��ركت هاي تابعه خود، زمينه سرمايه گذاري 
ب��ه منظور افزاي��ش ظرفيت ذخيره س��ازي جهت 
مديريت اوج مصرف و رسيدن به سهم حداقل 1۰ 
درصدي ذخيره س��ازي از كل مص��رف را به ويژه از 
طريق شركت ملي گاز ايران فراهم كند. همچنين 
پيشنهاد مي شود، وزارت نفت به دليل دستيابي به 
تكنولوژي ذخيره س��ازي در آبخوان و گنبد نمكي، 
نسبت به افزايش ظرفيت ذخيره سازي از اين طريق 

نيز اقدام كند.

يك مقام مسوول با بيان اينكه سالانه 3۰۰ كيلومتر از 
خطوط آبرساني درشبكه آب وفاضلاب كشور اصلاح 
ونوسازي مي شود، گفت: ميزان واقعي هدر رفت آب 
ناشي ازفرسودگي شبكه آبرساني 1۵.۷ درصد است.

به گزارش وزارت نيرو، »هاش��م اميني« با اش��اره به 
مفهوم آب بدون درآمد در صنعت آب و فاضلاب كشور 
و ميزان واقعي هدر رفت آب در شبكه هاي آب شرب 
كشور گفت: در صنعت آب و فاضلاب اصطلاحي تحت 
عنوان آب بدون درآمد داريم كه معناي آن آب قابل 
شرب و تصفيه شده اي است كه استحصال مي شود، 
اما بابت آن پول��ي به صنعت آب و فاضلاب كش��ور 

پرداخت نمي شود.
وي در ادامه اف��زود: از آب بدون در آمد در جامعه به 
عنوان اتلاف آب شرب ياد مي شود كه اصطلاح دقيقي 
نيست. آب بدون درآمد كه در كل 31.۴ درصد است 
شامل سه بخش هدر رفت واقعي، هدر رفت ظاهري 

و مصارف غيرمجاز مي شود.
اميني همچنين در مورد بخش ديگري از آب بدون 
درآم��د كه در صنع��ت آب و فاضلاب وج��ود دارد و 
علي رغم مصرف، پولي بابت آن دريافت نمي ش��ود، 
گفت: ميزان 1.۴ درصد از آب ش��رب در ش��بكه نيز 
به صورت كلي توس��ط بخش هاي غيرمجاز مصرف 
مي ش��ود كه همواره همكاران ما در تلاش هس��تند 

تا ضمن شناس��ايي اين موارد نس��بت به جلوگيري 
از اينگونه برداش��ت ها اقدام كنند. وي با بيان اينكه 
در مجموع، آب ب��دون درآمد موجود در صنعت آب 
و فاضلاب كش��ور رقمي معادل 31.۴ درصد است، 
اظهار داش��ت: با طراحي و تنظيم بيش از 8۰ پروژه 
عملياتي در تلاش هستيم تا ميزان آب بدون درآمد 
مصرف شده در ش��بكه هاي آبرساني كشور را تا حد 

امكان كاهش دهيم.
وي ضمن اش��اره به اينكه در راستاي تحقق همين 
ه��دف س��الانه بي��ش از 3۰۰ كيلومت��ر از خطوط 
شبكه هاي آبرساني شرب كش��ور اصلاح و نوسازي 
مي ش��ود، ادامه داد: البته اين نكته را هم بايد متذكر 
شويم كه ميزان استحصال آب بدون درآمد در همه 
استان هاي كشور يكسان نيست و در برخي استان ها 
مانند يزد، قزوين، قم و اصفهان زير 18 درصد است.

س��خنگوي صنعت آب و فاضلاب كشور همچنين 
تصريح كرد: براي جلوگيري از هدر رفت بيش از حد 
آب در شبكه هاي آبرساني مجموعه اقداماتي مانند 
مديريت فشار، تعديل فش��ار و برخورد با انشعابات 
غيرمجاز نيز در دستور كار اس��ت كه در مجموع به 
كاهش اتلاف آب در ش��بكه هاي آبرساني و افزايش 
ضريب آبرساني ش��بكه هاي آب شرب كشور كمك 

مي كند.

مديرعامل شركت ملي صنايع پتروشيمي گفت: رونق 
توليد و افزايش اشتغال زايي از مهم ترين دستاوردهاي 
راهبردي تكميل زنجيره ارزش محصولات پتروشيمي 

است.
به گزارش ش��ركت ملي صنايع پتروشيمي، مرتضي 
شاهميرزايي در آستانه برگزاري هفدهمين نمايشگاه 
بين المللي ايران پلاست، ضمن تأكيد بر ايجاد ارزش 
افزوده و رونق كس��ب وكار از طريق توس��عه صنايع 
تكميلي يادآور شد: رونق توليد و افزايش اشتغال زايي از 
مهم ترين دستاوردهاي راهبردي تكميل زنجيره ارزش 
محصولات پتروشيمي است كه به منظور تحقق آن، 
دولت نگاه ويژه اي به تقويت، رفع موانع و مقررات زدايي 

اين بخش از صنعت پتروشيمي در كشور دارد.
وي ادام��ه داد: تكميل زنجي��ره ارزش با جلوگيري 
از خام فروش��ي محص��ولات پتروش��يمي از طريق 
توسعه صنعت پايين دستي، از اهم برنامه هاي دولت 

سيزدهم است.
معاون وزير نفت، مهم ترين بخش از راهبردهاي دولت 
در صنعت پتروش��يمي را تكميل و توس��عه زنجيره 
ارزش و حمايت از شركت هاي دانش بنيان، ساخت 
داخل و بومي سازي كاتاليست ها عنوان كرد و افزود: 
سياست اجرايي شركت ملي صنايع پتروشيمي در 
حوزه توليد، حداكثر استفاده از ظرفيت نصب شده با 

بهره گيري از دانش و ساخت داخل است.
شاهميرزايي يكي از خاس��تگاه هاي توسعه زنجيره 
ارزش در حوزه صنايع پايين دس��تي را نمايش��گاه 
ايران پلاست خواند و اظهار كرد: نمايشگاه بين المللي 
ايران پلاس��ت در طول 1۶ دوره قبل، بس��تر توسعه 
صنعت پايين دست پتروشيمي بوده است؛ رويدادي 
كه بدون ترديد جايگاه ممتازي در صنعت پتروشيمي 
منطقه داش��ته و نگاه بازار منطقه و جهان به صنعت 

پتروشيمي ايران را متحول كرده است.
هفدهمين نمايش��گاه بين المللي ايران پلاس��ت با 
رويكرد توسعه تكميل زنجيره ارزش، حمايت از توليد 
ملي و رونق ساخت داخل از ۲۶ تا ۲9 شهريورماه در 
محل دايمي نمايشگاه هاي بين المللي تهران برگزار 

مي شود.

پيشروي قيمت نفت
به بالاي ۹۰ دلار

قيم��ت نف��ت در معام��لات روز س��ه ش��نبه كه 
س��رمايه گذاران منتظر داده ه��اي كلان اقتصادي 
بودند تا دورنم��اي افزايش نرخ هاي بهره در آمريكا 
و اروپا را ارزيابي كنند، بالاي 9۰ دلار در هر بش��كه 

ماند.
بهاي معاملات نفت برنت ب��راي تحويل در نوامبر، 
با ۲8 س��نت افزايش، به 9۰ دلار و 9۲ سنت در هر 
بش��كه رس��يد. بهاي معاملات نفت وست تگزاس 
اينترمديت آمريكا براي تحويل در اكتبر، با 3۵ سنت 
افزايش، به 8۷ دلار و ۶۴ سنت در هر بشكه رسيد.

بهاي نفت برنت پس از آنكه عربس��تان س��عودي و 
روس��يه اعلام كردند كه كاه��ش داوطلبانه عرضه 
خود به ميزان مجموعا 1.3 ميليون بش��كه در روز 
را تا پايان سال ميلادي جاري تمديد خواهند كرد، 
هفته گذشته براي اولين بار در 1۰ ماه اخير، به بيش 

از 9۰ دلار در هر بشكه صعود كرد.
به گفت��ه تينا تِن��گ، تحليلگر بازار در ش��ركت 
»س��ي ام س��ي ماركتس«، معامله گران منتظر 
انتش��ار گزارش ش��اخص قيمت مصرف كننده 
آمريكا هس��تند كه قرار اس��ت روز چهارش��نبه 
منتش��ر ش��ود و اين داده مي تواند در اينكه نرخ  
به��ره در بزرگترين اقتصاد جه��ان و بزرگترين 
مصرف كننده نفت جهان چه ميزاني بايد افزايش 

پيدا كند، تعيين كننده باشد.
انتظار م��ي رود كه فدرال رزرو آمريكا در نشس��ت 
سياست پولي هفته آينده، نرخ بهره را بدون تغيير 
باقي بگذارد. با اين حال، ديدگاه هاي متفاوتي درباره 
اينك��ه آيا بانك مركزي آمريكا در نشس��ت نوامبر، 

نرخ ها را افزايش مي دهد يا خير، وجود دارد.
به گفته تحليلگر ش��ركت »سي ام سي ماركتس«، 
دورنماي ميان مدت براي نفت، مثبت مانده اس��ت 
زيرا چين، آمار اقتصادي بهتري را گزارش مي كند. 
همچنين، كاه��ش توليد اوپك پلاس، عامل اصلي 

تاثيرگذار در روند صعودي بازار نفت است.
در اين بين، بانك مركزي اروپا تصميم خود درباره 
نرخ بهره را پنج شنبه هفته جاري اعلام خواهد كرد. 
كميس��يون اروپا دوش��نبه هفته جاري پيش بيني 
كرد كه منطقه يورو در س��ال هاي ۲۰۲3 و ۲۰۲۴ 

رشد كندتر از پيش بيني هاي قبلي خواهد داشت.
س��رمايه گذاران همچني��ن منتظر آم��ار صنعتي 
مربوط به ذخاير نفت آمريكا هستند. تحليلگران در 
نظرسنجي اوليه رويترز پيش بيني كردند كه ذخاير 
نفت آمريكا در هفته منتهي به هش��تم س��پتامبر، 

حدود دو ميليون بشكه كاهش پيدا كرده است.
همچني��ن هفته جاري، آژان��س بين المللي انرژي 
)IEA( و س��ازمان كش��ورهاي صادركنن��ده نفت 
)اوپك( گزارش هاي ماهانه خود را منتشر خواهند 
كرد. بر اس��اس گزارش رويترز، آژانس بين المللي 
انرژي ماه گذشته پيش بيني خود از رشد تقاضا براي 
نفت در س��ال ۲۰۲۴ را با اشاره به شرايط نامطلوب 
اقتصاد كلان، به يك ميليون بش��كه در روز كاهش 
داد. در همين حال، اوپك در گزارش ماه اوت خود، 
پيش بيني رشد تقاضا به ميزان ۲.۲۵ ميليون بشكه  

در روز در سال ۲۰۲۴ را بدون تغيير، حفظ كرد.



بازار س��رمايه اين هفته نوس��اني عمل ك��رد، مثبت و 
منفي هاي زيادي را پوش��ش داد و در نهايت توانست در 
چهارمين روز كاري هفته تا حدودي س��بزپوش ش��ود 
كه اين سبزي هم بسيار كم رنگ بود و چندان به چشم 
فعالان بازار سرمايه نيامد. بازار سرمايه 10 روز كاري بسيار 
پرحجم و سبزي را پشت سر گذاشت؛ اما از اولين روز كاري 
اين هفته از ميزان سبزي ها كاسته شد و بازار رنگ سرخ را 
بر خود ديد كه اين سرخي ادامه دار باعث نااميدي و گاها 

بي اعتمادي سهامداران مي شود.
برخي از كارشناس��ان عقيده دارند كه مداخلات نظامي 
ميان كش��ورهاي منطقه باعث ش��ده بورس به صورت 
هيجاني واكنش نشان دهد و برخي ديگر نيز مي گويند كه 
تنش هاي نظامي در منطقه و جهاني ربطي به بورس ندارد.

داستان از اينجا شروع شد كه ارمنستان و آذربايجان بر 
سر مساله قره باغ به تنش هاي نظامي رسيدند. جمهوري 
آذربايجان در جنگ دوم قره باغ در سال ۲0۲0 بخش هاي 
بزرگ��ي از اين منطقه را تحت كنترل خود درآورد و در ۹ 
ماه گذش��ته هم با اعمال محدوديت هايي در دسترسي 
ارمنستان به بخش ارمني نشين قره باغ از طريق كريدور 
لاچين، به اين كشور فشار وارد كرد. شواهد مي گويند باكو 
قصد دارد تا از يك بند توافق آتش بس ۲0۲0 كه ميان دو 
طرف درگير و روس��يه به امضا رسيد، درباره راه ارتباطي 

ميان جمهوري آذربايجان و نخجوان سوءاستفاده كند.
چال��ش ارمنس��تان و جمه��وري آذربايج��ان يكي از 
بااهميت ترين و حساس ترين مساله منطقه اي است كه 
علاوه بر اينكه دخالت كشورهاي عضو ناتو مانند تركيه، 
امريكا و انگليس در آن ديده مي شود؛ راه هاي ديپلماتيك 
نيز براي حل مناقشه به نتيجه نرسيده و همچنان بسياري 
از موضوعات مانند كريدور لاچين و زنگزور نيز ابهام دارند. 
به گفته كارشناسان اين چالش زماني كه مربوط به ايران 
باشد مي تواند روي اقتصاد و بازارها تاثير بگذارد و تا زماني 
كه ايران احساس خطر نكند نبايد نگران بود. اما گروهي 
ديگر از كارشناسان عقيده دارند كه چالش هاي منطقه اي 
در هر شرايطي مي تواند تاثيرگذار باشد و بورس تهران نيز 

به واسطه اين اخبار تا حدودي منفي شده است.

   صعود قيمت نفت
بهاي معاملات نفت برنت ب��راي تحويل در نوامبر، با ۲۸ 
سنت افزايش، به ۹0 دلار و ۹۲ سنت در هر بشكه رسيد. 
بهاي معاملات نفت وست تگزاس اينترمديت امريكا براي 
تحويل در اكتبر، با ۳۵ س��نت افزايش، به ۸۷ دلار و ۶۴ 

سنت در هر بشكه رسيد.
بهاي نفت برنت پس از آنكه عربستان سعودي و روسيه 
اعلام كردند ك��ه كاهش داوطلبانه عرضه خود به ميزان 
مجموعا 1.۳ ميليون بشكه در روز را تا پايان سال ميلادي 
جاري تمديد خواهند كرد، هفته گذشته براي اولين بار در 
10 ماه اخير، به بيش از ۹0 دلار در هر بشكه صعود كرد.

به گفته تينا تِنگ، تحليلگر بازار در شركت »سي ام سي 
ماركتس«، معامله گران منتظر انتشار گزارش شاخص 
قيمت مصرف كننده امريكا هس��تند كه قرار است روز 
چهارشنبه منتش��ر ش��ود و اين داده مي تواند در اينكه 
ن��رخ  به��ره در بزرگ ترين اقتصاد جه��ان و بزرگ ترين 
مصرف كننده نفت جهان چ��ه ميزاني بايد افزايش پيدا 

كند، تعيين كننده باشد.
به گفته تحليلگر شركت »سي ام سي ماركتس«، دورنماي 
ميان مدت براي نفت، مثبت مانده است زيرا چين، آمار 
اقتصادي بهت��ري را گزارش مي كند. همچنين، كاهش 
توليد اوپك پلاس، عامل اصلي تاثيرگذار در روند صعودي 
بازار نفت است. در اين بين، بانك مركزي اروپا تصميم خود 
درباره نرخ بهره را پنج شنبه هفته جاري اعلام خواهد كرد. 

كميسيون اروپا دوشنبه هفته جاري پيش بيني كرد كه 
منطقه يورو در سال هاي ۲0۲۳ و ۲0۲۴ رشد كندتر از 

پيش بيني هاي قبلي خواهد داشت.
سرمايه گذاران همچنين منتظر آمار صنعتي مربوط به 
ذخاير نفت امريكا هس��تند. تحليلگران در نظرسنجي 
اوليه رويترز پيش بيني كردند كه ذخاير نفت امريكا در 
هفته منتهي به هشتم سپتامبر، حدود دو ميليون بشكه 
كاهش پيدا كرده است. بر اساس گزارش رويترز، آژانس 
بين المللي انرژي ماه گذشته پيش بيني خود از رشد تقاضا 
براي نفت در س��ال ۲0۲۴ را با اشاره به شرايط نامطلوب 
اقتصاد كلان، به يك ميليون بشكه در روز كاهش داد. در 
همين حال، اوپ��ك در گزارش ماه اوت خود، پيش بيني 
رشد تقاضا به ميزان ۲.۲۵ ميليون بشكه  در روز در سال 

۲0۲۴ را بدون تغيير، حفظ كرد.

   بدهي دولت قبل پرداخت شد
سيد احسان خاندوزي، سخنگوي اقتصادي درخصوص 
بازپرداخت بدهي هاي دولت گذشته گفت: بازپرداخت 
اوراق استقراضي حدود ۲۹0 هزار ميليارد تومان است اما 
بدهي هاي ديگر بيش از ۵۵0 هزار ميليارد تومان است 
كه تا امروز تسويه شده است. وي توضيح داد: بازپرداخت 
اوراق استقراضي حدود ۲۹0 هزار ميليارد تومان است اما 
بدهي هاي ديگري از جمله ۵۳ هزار ميليارد تومان است 
كه دولت قرض گرفته بود و تسويه شد. ۲۳0 هزار ميليارد 
توم��ان بدهي در حوزه تامين اجتماعي و ش��ركت هاي 
وزارت ني��رو بود كه پرداخت ش��د و مجم��وع اين ارقام 
بيش از ۵۵0 هزار ميليارد تومان است كه تا امروز تسويه 

شده است.

   مردم مديريت سهام عدالت را 
به دست مي گيرند

مهدي مس��كني، معاون امور تعاون وزارت كار با اش��اره 
به وجود ۴۹ ش��ركت تعاوني سهامي عدالت اظهار كرد: 
امروز در مدل س��هام عدالت با وج��ود آنكه طبق قانون 
سياست هاي كلي اصل ۴۴ مالكيت را به مردم داديم ولي 

مديريت هنوز در دست مردم نيست و دولت قرار است كه 
اين كار را تعيين تكليف كند. وي ادامه داد: در حال حاضر 
۳۶ شركت بورسي، 1۳ شركت غيربورسي و ۴۹ شركت 
تعاوني داريم كه در قالب سهام عدالت بالاترين سوددهي 
را دارند.ميزان دارايي شركت هاي سهام عدالت بيشتر از 
ميزان دارايي هاي وزارت كار در قالب شركت هاي شستا، 
تامين اجتماعي،  صندوق بازنشستگي كشوري و صندوق 
بازنشستگي فولاد است ولي با وجود سرمايه بالا در سهام 
عدالت مردم در مديريت آنها نقش��ي ندارند. در همايش 
اقتصاد تعاوني، رييس جمهور دستور دادند كه اين مساله 
رسيدگي و مرتفع شود و مسووليت پيگيري كار با كارگروه 
مربوطه در وزارت امور اقتصاد و دارايي است و وزير اقتصاد 
اعلام كردند كه اين اتفاق خواهد افتاد تا مردم بهتر بتوانند 

دارايي هاي شان را مديريت كنند.

   سبز كم رنگ بورس
طي معاملات چهارمين روز كاري هفته يعني سه شنبه 
۲1 شهريور ماه شاخص كل بورس تهران توانست پس از 
سه روز قرمزي كمي رشد كند. شاخص كل ۴ هزار و ۶۳۳ 
واحد نسبت به روز كاري گذشته بالاتر ايستاد و به سطح 
۲ ميليون و 1۲۷ هزار و ۲۵0 واحد رس��يد. شاخص كل 
ه��م وزن بورس نيز با افزايش ۳ هزار و ۲۲۳ واحد در رقم 
۷1۸ هزار و ۶۶0 واحدي ايستاد.ش��اخص كل فرابورس 
نيز با رشد ۲۵ واحدي به رقم ۲۶ هزار و ۴۵۳ واحد رسيد. 
همچنين ش��اخص هم وزن فرابورس ب��ا افزايش ۶۲0 

واحدي به سطح 1۲۸ هزار و ۸۷۷ واحد رسيد.
روز سه شنبه خالص تغيير مالكيت حقوقي به حقيقي بازار 
سهام براي پنجمين روز منفي شد و ۲۲1 ميليارد تومان 
پول حقيقي از بازار سهام خارج شد. نماد ثفارس بيشترين 
خروج پول حقيقي را داش��ت كه ارزش آن 1۶ ميليارد 
تومان بود. پس از ثفارس، نمادهاي حكشتي، شپنا، شتران 
و خگستر بيشترين خروج پول حقيقي را داشتند.در سوي 
ديگر، بيش��ترين ورود پول حقيقي به نمادهاي وبهمن، 

تپسي و چكاپا اختصاص داشت.
در چهارمين روز كاري هفته نمادهاي شس��تا، خودرو و 

ميدكو نمادهاي سبزپوش بورس بودند كه بيشترين اثر را 
در رشد شاخص كل بورس داشتند. در مقابل فارس، پارس 
و مبين از نمادهاي قرمز بودند كه اثر منفي بر ش��اخص 
داشتند. در فرابورس نيز نمادهاي خاور، بپاس و غصينو 
بيشترين اثر افزايش��ي را بر شاخص داشتند و نمادهاي 
وسپهر، زاگرس و كزغال بيشترين اثر كاهنده را بر شاخص 

كل فرابورس داشتند.
در بين نمادهاي پرتراكنش بورس روز اخير نماد تكاردان 
بيشترين تراكنش را داشت و ثامان و خودرو در رتبه هاي 
بعدي ق��رار گرفتند. در فرابورس نيز بمول��د، فن افزار و 
دي بيشترين تراكنش را داش��تند.ارزش معاملات كل 
بازار س��هام به ۸ هزار و ۲0۷ ميليارد تومان رسيد. ارزش 
معاملات اوراق بدهي در بازار ثانويه 10۲ ميليارد تومان 
بود كه يك درصد از ارزش كل معام��لات بازار را در اين 
روز شامل مي شود.ارزش معاملات خرد نيز با افزايش ۲ 
درصدي به نسبت روز معاملاتي قبل به رقم ۳ هزار و ۹۳۲ 

ميليارد تومان رسيد. 
در معاملات روز سه شنبه نماد خگستر بيشترين ارزش 
معاملات بازار س��هام را به خود اختصاص داد كه ارزش 
معاملات آن ۷۸ ميليارد تومان بود. پس از خگستر، وبهمن 
بيشترين ارزش معاملات را داش��ت و خودرو رتبه سوم 
بيشترين ارزش معاملات را به خود اختصاص داد و پس 
از آن، دو نماد ورنا و خساپا در رتبه هاي بعدي بيشترين 

ارزش معاملات قرار گرفتند.
در حجم معاملات نيز سهام شستا با تعداد ۲۶0 ميليون 
و 10۸ هزار و ۳۴۸ سهم در صدر قرار گرفته است. دي در 
رتبه دوم بيشترين حجم معاملات بازار قرار گرفت و رتبه 
سوم به خساپا تعلق داش��ت. دو نماد خودرو و خبهمن 
نيز در رتبه هاي بعدي بيش��ترين حج��م معاملات بازار 
قرار داشتند. در معاملات سه شنبه، ۷0 نماد صف خريد 
داش��تند و ۴۲ نماد با صف  فروش مواجه بودند. مجموع 
ارزش صف هاي خريد با افت ۶۵ درصدي نس��بت به روز 
كاري قبل به 1۷۹ ميليارد تومان كاهش يافت و مجموع 
ارزش صف هاي فروش نيز با افزايش ۵1 درصدي به ۳۵۸ 

ميليارد تومان رسيد.
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رويداد

رشد وال استريت
با پيشروي سهام شركت »تسلا«

اكوايران| افزايش ارزش سهام هاي وال استريت، 
همزمان با اعلام ش��ركت خودروسازي »تسلا« در 
رابطه با استفاده از هوش مصنوعي در خودروهاي 
اين شركت و انتظار سرمايه گذاران براي جديدترين 

داده هاي مربوط به تورم امريكا رخ داده است.
طبق گزارش ها، شركت تسلا براي ارتقاي عملكرد 
قابليت خ��ودران خودروهاي خود از »ابركامپيوتر 
دوجو« اس��تفاده خواهد ك��رد و همين خبر باعث 
افزاي��ش 10 درصدي ارزش س��هام تس��لا ش��د. 
پيش بيني ها نشان مي دهد اين ابركامپيوتر مي تواند 
ارزش بازار شركت تس��لا را تا حدود ۶00 ميليارد 
دلار افزايش دهد. س��هام ش��ركت هاي آمازون و 
مايكروس��افت نيز به ترتيب با رشد ۳ درصدي و 1 

درصدي همراه شدند.
همچنين پس از آنكه اعلام ش��د شركت »مِتا« در 
حال كار روي يك سيستم هوش مصنوعي جديد و 
قدرتمندتر است، سهام اين شركت ۳.۴ درصد رشد 
كرد. از يازده بخش صنعتي شاخص اس اند پي ۵00، 
يازده بخش با رش��د روبه رو شدند و اين شاخص با 
افزايش 0.۶۳ درصدي به ۴ هزار و ۴۸۵ واحد رسيد. 
بازار بورس نزدك با رشد 1.0۸ درصدي به 1۳ هزار 
و ۹10 واحد رس��يد و ميانگين صنعتي داو جونز با 
رشد 0.۲۵ درصدي به ۳۴ هزار و ۶۶۲ واحد رسيد.

از س��وي ديگر، س��رمايه گذاران در انتظار انتشار 
ش��اخص قيمت مصرف كننده براي ماه آگوس��ت 
هستند تا مشخص شود بانك مركزي امريكا )فدرال 
رزرو( چه زماني كمپين افزايش نرخ بهره را متوقف 
مي كند. معامله گران پيش بيني كرده اند ش��انس 
تغيي��ر نكردن نرخ بهره در جلس��ه ماه س��پتامبر 
بانك مركزي امريكا، ۹۳ درصد است. معامله گران 
همچنين معتقدند احتمال تغيير نكردن نرخ بهره 
در ماه نوامبر ۵۷ درصد است. همچنين نظرسنجي 
انجام شده توسط بانك فدرال رزرو نيويورك نشان 
مي دهد نظر كلي مردم امريكا نسبت به تورم، تغيير 
چنداني نسبت به ماه آگوست نداشته و آنها انتظار 

افزايش هزينه هاي مسكن و مواد غذايي را دارند.

امكان سرمايه گذاري خرد
در حوزه طلا

باش�گاهخبرنگاران| اس��فند س��ال گذشته 
معاملات گواهي سپرده ش��مش طلا راه اندازي 
شد كه بنابر اعلام مس��وولان بورس كالا با توجه 
به امكان ورود سرمايه هاي خرد به اين معاملات، 
بيش از يك تن ش��مش طلا در اي��ن بازار معامله 
ش��ده اس��ت و تنه��ا در جريان معام��لات هفته 
گذش��ته، ۴0۸ هزار و ۶00 اوراق گواهي سپرده 
ش��مش طلا در حالي منعقد ش��د كه اين دارايي 
پايه ارزش 1۲۸ ميلي��ارد و 10۵ ميليون تومان 

را ثبت كرد.
گواهي سپرده كالايي كه جواد فلاح مدير بازار هاي 
مالي بورس كالا، در رابطه با آن مي گويد: گواهي 
سپرده كالايي به عنوان يكي از اوراق بهادار مورد 
تصويب ش��وراي عالي بورس و اوراق بهادار، ابزار 
مالي اس��ت كه از س��ال 1۳۹۴ در بورس كالاي 
ايران راه اندازي شده و معاملات دارايي هاي پايه 
مختلفي از جمله سكه طلا، ربع سكه طلا، زعفران، 
زيره سبز، برنج، پس��ته، شيشه جام، سيمان و ... 
در اين بازار انجام مي ش��ود. شمش طلا هم يكي 
از دارايي ه��اي پايه  اين بازار اس��ت كه با توجه به 
ويژگي ه��اي خاص به نظر مي رس��د دارايي پايه 

جذابي براي سرمايه گذاران باشد.
در ادامه هم محبوبه اسكندري رييس اداره توسعه 
بازار فيزيكي ب��ورس كالا در خصوص راه اندازي 
گواهي س��پرده ش��مش طلا گفت: قطعا اطلاع 
داريد كه افزايش قيمت طلا طي سال هاي اخير و 
در نتيجه افزايش حداقل سرمايه مورد نياز براي 
سرمايه گذاري در اين بازار، سبب عدم دسترسي 
گروه هاي زيادي از مردم به سرمايه گذاري در بازار 

طلا و مسكوكات شده است.
او افزود: از طرفي به دلي��ل عدم وجود جايگزين 
مناسب براي سكه طلا كه در ميان مردم شناخته 
ش��ده و شرايط اس��تاندارد داش��ته باشد، شاهد 
فزون��ي تقاضا براي انواع مس��كوكات و در نتيجه 
ش��كل گيري حباب قيمتي در اين بازار هستيم. 
با بررس��ي هايي كه بورس كالا به منظور رفع اين 
دو دغدغه اساس��ي انجام داد، تصميم بر اين شد 
كه با توجه به ظرفيت هاي مطلوبي كه در توليد و 
واردات شمش طلا در كشور وجود دارد، مي توان 
اوراق بهادار مبتني بر ش��مش ط��لا را به عنوان 
جايگزين بسيار مناسبي براي سكه، در بازار طلا 
معرفي كرد. چراكه علاوه بر ظرفيت ذكر ش��ده، 
شمش طلا يك دارايي پايه اس��تاندارد است و با 
حداقل حباب قيمتي معامله مي شود و قيمت آن 

صرفا بر اساس ارزش طلا است.
اسكندري بيان كرد: به منظور ايجاد امكان حضور 
اكثريت مردم، حداق��ل واحد معامله در اين بازار 
100 سوت يا يك دهم گرم از شمش طلا با عيار 
۹۹۵ )يعن��ي نزديك به ۲۴ عي��ار( درنظر گرفته 
ش��د. بنابر اين تمامي اشخاص حقيقي و حقوقي 
مي توانند با دريافت ك��د بازار مالي بورس كالا، با 
حداقل سرمايه حدود ۳00 هزار تومان، وارد اين 

بازار شوند.
اما حضور گواهي س��پرده ش��مش طلا در بورس 
كالا چه مزيت هايي را براي خريداران آن به همراه 
دارد؟ كارش��ناس حوزه ب��ورس كالا الهه نعمتي 
با اش��اره به برخي از اين مزيت ه��ا گفت: گواهي 
سپرده شمش طلا فرصت معامله طلا با سرمايه 
خرد را براي تمام سرمايه گذاران حقيقي و حقوقي 

فراهم مي كند.
اين كارشناس حوزه بورس كالا گفت: در شرايطي 
كه نرخ ارز در كشور حتي ثابت باشد امكان استفاده 
از نوسان قيمت هاي جهاني براي دارندگان گواهي 
سپرده شمش طلا وجود دارد. معافيت معاملات 
گواهي سپرده كالايي از پرداخت ماليات بر ارزش 
افزوده و متنوع شدن پرتفوي مشتريان با معاملات 
دارايي جديد از ديگر مزاياي اين گواهي به شمار 

مي آيد.
نعمتي بيان كرد: سرمايه گذاري در گواهي سپرده 
طلا به عنوان دارايي پايه امن و س��پر تورم بودن 
يك��ي ديگر از ويژگي هاي اين گواهي محس��وب 
مي شود. تضمين اصالت كالا )ارزيابي شمش طلا 
پيش از ورود به انبار مس��ووليت خزانه در مقابل 
كميت و كيفيت شمش(، انجام معامله به صورت 
قطعي با تسويه نقدي در كوتاه ترين زمان ممكن 
و در آخر عدم نياز به حم��ل و نگهداري فيزيكي 
شمش طلا در نتيجه امنيت بالا در سرمايه گذاري 
از ديگر نكات مثبت براي اي��ن گواهي قابل ذكر 
اس��ت. در ادامه هم ديگر كارشناس حوزه بورس 
كالايي مهدي بيات منش به باش��گاه خبرنگاران 
جوان گفت: ب��راي گواهي س��پرده كالا به ويژه 
گواهي بر پايه ش��مش طلا آن هم ب��ا ابعادي كه 
افراد مي توانند با سرمايه هاي خرد خود اقدام به 
خريد كنند، مي توان ويژگي و مزيت هاي زيادي 

را نام برد كه برخي از آنها عبارتند از: 
  اين اقدام )گواهي س��پرده شمش طلا( موجب 
تقويت منابع ارزي كش��ور و جذب سرمايه هاي 

سرگردان مي شود.
  كمك به پوشش نوسانات نرخ ارز خواهد كرد.

  جذب نقدينگي و جلوگيري از س��فته بازي به 
سبب شفافيت هاي بورس كالا را رقم مي زند.

  ام��كان فروش مويرگي و گرمي بدون واس��طه 
براي توليد كننده به وس��عت ايران زميني فراهم 

مي شود.
بنابر اعلام بورس كالا، ساعات جلسات معاملاتي 
گواهي سپرده ش��مش طلا 10 صبح تا 1۷ است 
و از س��اعت 10 تا 10:۳0 دوره پيش گش��ايش و 
10:۳0 تا 1۷ حراج پيوسته است. معاملات گواهي 
سپرده شمش طلا در روز هاي شنبه تا پنج شنبه 
فعال است و سرمايه گذاران مي توانند پس از اخذ 
كد معاملاتي بازار مالي براي خريد و فروش در اين 

بازار اقدام كنند.

»تعادل«گزارشميدهد

محرك هاي ساده در بورس

نقش دانش بنيان ها در بازار سرمايه
همايش نظاره جهش توليد دانش بنيان روز دوش��نبه در 
ساختمان شيخ فضل الله مجلس شوراي اسلامي برگزار 
شد.رييس س��ازمان بورس و اوراق بهادار، مجتبي توانگر، 
عضو كميسيون اقتصادي مجلس شوراي اسلامي، برخي 
از مديران بانكي، سازمان امور مالياتي و جمعي از مديران 
صندوق ه��اي پژوهش و فناوري و مديران ش��ركت هاي 
دانش بنيان در اي��ن همايش حاضر و به بيان ديدگاه هاي 
خ��ود پرداختند. فريدوند، ريي��س انجمن صندوق هاي 
پژوهش و فناوري در اين همايش گفت: قانون جهش توليد 
دانش بنيان واقعاً به خوبي ظرفيت هاي نهادها را ديده و با 
يك برنامه در طلب اين است كه اين موضوع را توسعه دهد. 
وي تاكيد كرد: در بسياري از مواد قانون بحث هاي تامين 
مالي ديده ش��ده اس��ت چراكه اين مساله گلوگاه توسعه 
شركت هاست و ما اين مساله را در مفاد اين قانون مي بينيم. 
در بحث تعاملات شركت ها با بانك ها نكاتي وجود دارد. لذا 
بانك ها بنا به ساختارهاي خود عملًا در مواجهه با شركت ها با 
چالش مواجه شده اند. وي با بيان اينكه عملًا قانون و نهادهاي 
سياست گذار صندوق هاي پژوهش و فناوري را به عنوان 
تضمين پيش بيني كردند، ادامه داد: اين در حالي است كه 
در تعامل شركت ها با بانك ها ما شاهد عدم پذيرش قطعي 

ضمانت صندوق ها هستيم.
فريدوند با بيان اينكه بانك ها در اين بخش رفتار سليقه اي 
دارند، گفت: اين در حالي است كه در قانون و براساس ابلاغ 
بانك مركزي هيچ فرقي بين صندوق ها وجود ندارد و اما از 
سوي بانك ها اعمال نظر سليقه اي صورت مي گيرد. بسياري 
از بانك ها با وجود اينكه مجاز به پذيرش ضمانت ها هستند، 
تنها ضمانت هايي را مي پذيرند كه با آنها تفاهمنامه دارند 
كه اين مشكل بايد برطرف شود.به واقع از سوي بانك ها در 
اين بخش كم لطفي ش��ده است و تحقق اين موضوع زير 
۲0درصد بوده است. وي با بياني كه تسهيلاتي كه صندوق ها 
دريافت مي كنند، بايد به شركت ها پرداخت كنند، ادامه داد: 
واقعاً از س��وي بانك ها در اين بخش كم لطفي شده است 

آن هم علي رغم اينكه اين موضوع در قانون پيش بيني شده، 
با اين حال اين موضوع زير ۲0 درصد تحقق داشته است. 
بنابراين بانك ها رفتاره��اي متفاوتي با صندوق ها در اين 
بخش دارند ما اگر بتوانيم توسعه ضمانت صندوق ها را مد 
نظر قرار دهيم مشكلات در اين بخش برطرف خواهد شد.

وي با اشاره به دو نقش عمده صندوق هاي پژوهش و فناوري 
در قانون فوق تاكيد كرد: نخست نقش ركن ضامن است. 
اين در حالي است كه هنوز از سوي سازمان بورس و پيرو 
پيگيري هاي صورت گرفته هيچ دستورالعمل و تاييدي 
نيامده است دوم ركن مدير است، در اين بخش بايد تاكيد 
كنم؛ در حال حاضر در زمينه تامين مالي و سرمايه گذاري 
گاهاً منابعي از سوي نهادي به اشتراك گذاشته مي شود اما 
دانش مورد نظر براي سرمايه گذاري را نداريم. با اين حال 
در قانون فوق پيش بيني شده كه صندوق ها بايد به عنوان 
ركن مدير عمل كنند تا مصارف منابع بهينه شود، اين در 

حالي است كه پيرو دستورالعملي كه سازمان بورس منتشر 
كرد، مانعي ايجاد شد كه اين اتفاق نيفتد. مجيد عشقي، 
رييس سازمان بورس و اوراق بهادار در اين همايش گفت: 
ما در بازار سرمايه اعتقاد داريم كه چيزي به عنوان حمايت از 
شركت هاي دانش بنيان نداريم و بيشتر درصدد اين هستيم 
كه از فرصت هاي شركت ها در بازار سرمايه استفاده كنيم به 
واقع شركت هاي دانش بنيان مي توانند ايجاد ارزش كرده و 

به بازار سرمايه كمك كنند.
رييس سازمان بورس تاكيد كرد: شركت هاي دانش بنيان 
مي توانند گزينه ه��اي جديدي را براي س��رمايه گذاري 
س��رمايه گذاران ايجاد كنن��د و اتفاقاً در يك س��ال و نيم 
گذشته، استقبال خوبي از گزينه هاي جديد سرمايه گذاري 
در اين بخش صورت گرفته است. بنابراين ما اين موضوع را 
به عنوان يك فرصت قلمداد مي كنيم و مي دانيم با توجه 

به ساختارهاي ايجاد شده، اين موضوع امكان پذير است.

وي با بيان اينك��ه از نظر تعداد و ارزش روز ش��ركت هاي 
دانش بنيان ۵ درصد بورس را به خود اختصاص مي دهند، 
ادامه داد: اميد داريم با كمك قانون فوق اين سهم افزايش 
پيدا كند. عش��قي با بيان اينكه انتظار بيشتري نسبت به 
سرعت عملكرد شركت هاي دانش بنيان داريم ادامه داد: 
البته با وجود برخي از موانع نتايج كار كاملًا اميدوار كننده 
است. رييس سازمان بورس با اشاره به برخي از موانع جدي 
پيش روي شركت هاي دانش بنيان تاكيد كرد: يكي از موانع 
مربوط به زبان مش��ترك بين بازار سرمايه و اكوسيستم 
نوآوري در كشور است كه متاسفانه اين زبان مشترك ضعيف 
است. وي تاكيد كرد: ما در يك سال گذشته سعي كرديم با 
ايجاد كميته  و تفاهم نامه با معاونت علمي و فناوري در اين 
مسير حركت كنيم تا اين زبان مشترك ايجاد شود. با توجه 
به اصلاحات صورت گرفته در اين بخش فكر مي كنيم يك 
تع��داد از صندوق ها امكان ورود به اين چرخه را دارند تا به 

عنوان مدير بيايند و به اين مرحله وارد شوند.
عشقي تاكيد كرد: بنابراين معضل اول ما اين عدم آشنايي 

بود كه بايد سعي كنيم اين آشنايي دو طرفه ايجاد شود.
وي با اش��اره به جلس��ات خود با معاونت علمي و فناوري 
رييس جمهور تاكيد كرد: پيرو اين جلسه مقرر شد تا ضوابط 
ركن مدير در صندوق ه��ا را اصلاح كنيم تا صندوق هاي 

بيشتري بيايند و سمت مدير را دريافت كنند.
رييس سازمان بورس و اوراق بهادار تاكيد كرد: همچنين 
سعي مي كنيم با مشاركت خود صندوق نوآوري و شكوفايي 
ضمانت هاي لازم را براي اينكه مدير صندوق به تعهد خود 
عمل كند، بگيريم. وي تاكيد كرد: همچنين ما در بحث ركن 
ضمانت اوراق، اين آمادگي را داريم كه از طريق شركت هاي 
سپرده گذاري دارايي مركزي، ضمانت هاي شركت هايي 
كه متقاضي انتشار اوراق هستند را قبول كنيم. در جريان 
اين همايش، مديران چندين صندوق پژوهش و فناوري و 
مديران شركت هاي دانش بنيان به بيان دغدغه هاي خود 

پرداختند.

يادداشت

بورس تحت فشار
اتفاقات سال ۹۹ و ريزش 
سنگين بورس باعث شد 
كه به طور كلي مسير بازار 
سرمايه تغيير كند و شاهد 
رويداده��اي جديدي در 
بازار سرمايه باشيم. پس از 
زيان سنگين سهامداران 
و س��قوط تالار شيشه اي 
در سال مذكور مس��وولان امر تصميم گرفتند كه 
كمي ساز و كار س��رمايه گذاري را تقويت كنند تا 
سرمايه گذاري غيرمس��تقيم در بازار سرمايه قوت 
بيشتري بگيرد و در نهايت ش��اهد رشد و افزايش 

صندوق هاي سرمايه گذاري بورسي بوديم.
با توجه به معاملات و شرايط بازار سرمايه اين روزها 
بايد ش��اهد افزايش نظارت روي بورس باشيم؛ اما 
به جاي نظارت شاهد افزايش صندوق ها هستيم. 
از س��وي ديگر اين صندوق ها س��هم بيش��تري از 
بازار را در اختيار دارند و نسبت به سهامداران خرد 
اطلاعات و جايگاه بالاتري دارند. در نتيجه در شرايط 
خاص مي توانند سود خوبي كسب كنند و در مقابل 

سهامداران زيان كنند. 
بخشي اين صندوق ها از رانت اطلاعاتي برخوردار 
هستند و اين رانت باعث مي شود مسير بازار سرمايه 
تغيير كند. براي يادآوري رانت بهتر است بهار بورس 
را بررسي كنيم، نيمه نخست ارديبهشت ماه بود كه 
بورس تهران يك باره از مسير سبز خود خارج شد 
و ريزشي شد. ابتدا مديران و مسوولان بازار سرمايه 
علت اين موضوع را س��يو )ذخيره( س��ود توس��ط 
سهامداران بيان كردند اما با گذشت ۵1 روز همه چيز 
آشكار  و مش��خص ش��د در آن زمان نرخ خوارك 
پتروشيمي ها به صورت پنهاني تعيين شده و برخي 
از افرادي كه داراي رانت بوده اند و توانسته اند پرتفوي 
خود را نجات دهند و سودي چند برابر كسب كنند 
و در مقابل زيان را به س��هامداران خرد بدون رانت 

تحميل كنند.
اين موضوع نمونه بارز وجود رانت در بازار س��رمايه 
است و رش��د قارچ گونه صندوق هاي بورسي يكي 
از عواملي است كه باعث مي شود رانت به يك عده 
خاص برسد و بازار شفافيت خود را از دست بدهد. 
همه چيز نيازمند تعادل است و تعادل بازار سرمايه 
يكي از مهم ترين مولفه ها به حس��اب مي آيد و اگر 
اين تعادل نباشد شاهد سرخ  پوشي سنگين بورس 

خواهيم بود. 
نكته قابل توجه اينجاس��ت كه تمامي فعالان بازار 
س��رمايه تاكيد دارند كه »اگر با توسعه صندوق ها 
معناي سهامداري خرد از بين برود، تبعات سنگيني 
براي بازار س��رمايه و اقتصاد خواهد داش��ت.« اگر 
مساله رانت را فراموش كنيم به موضوع از بين رفتن 
سهامداري خرد خواهيم رسيد. درست است بهترين 
راه سرمايه گذاري در بورس  استفاده از صندوق هاي  
سرمايه گذاري است؛ اما قرار نيست تمامي فعالان 
بازار س��رمايه به س��راغ اين صندوق ها بروند و در 
نهايت س��هامداري خرد از بين برود و بازار مختص 
صندوق ها شود. به طور  كلي بازار سرمايه بايد يك 
نظم خاص داش��ته باشد و اين عملكرد كه افزايش 
صندوق ها را در پي دارد اگر ادامه دار باشد نمي توان 
آينده خوبي براي بازار سرمايه متصور بود و احتمالا 
در آينده نه چندان دور ش��اهد افزايش دخالت ها و 

كاهش سهامداري خرد در بازار باشيم.

رقيهندايي



 ادامه از صفحه اول
اتصال وس��يله اي براي افزايش تج��ارت متقابل بين 
كشورهاي مختلف نيس��ت، بلكه اعتماد متقابل را نيز 

افزايش مي دهد.«
آنگونه كه تسنيم گزارش كرده است، بارزترين نكته اي 
ك��ه در كريدور جديدي كه ش��رق را ب��ه اروپا متصل 
مي كند، به چشم مي خورد، كمرنگ شدن نقش ايران 
در ارتباط بين شرق و غرب است. همانطور كه در كريدور 
ش��رق به غرب )جاده ابريشم س��ابق( نقش محوري و 
شاهراهي را ايران ايفا مي كرد در كريدور جديد كه شرق 
را به واس��طه هند و كشورهاي عربي خاورميانه به اروپا 
متصل مي كند، اين نقش محوري از ايران گرفته شده و 

به هند سپرده شده است.
آنقدر اين موض��وع اهميت پيدا كرده اس��ت كه تمام 
كشورهاي منطقه به دنبال ايجاد نقش آفريني براي خود 
در كريدور جديد هستند، به طوري كه رييس جمهور 
تركيه نيز با اشاره به طرح كريدور اقتصادي هندوستان 
� خاورميانه � اروپا با بيان اينكه بدون تركيه اين كريدور 
نمي شود گفته اس��ت: براي ترافيك ش��رق به غرب، 

بهترين مسير تركيه است.
همچنين از طرفي كش��ورهايي كه در مسير ارتباطي 
جديد ش��رق به غرب نقش ايف��ا مي كنند تمام همت 
خود را براي بهره برداري هرچه سريع تر از كريدور به كار 
گرفته اند، به طوري كه وليعهد عربستان در در ديدار با 
نخست وزير هند با اشاره به سودمندي كريدور جديد 
براي اين دو كش��ور گفت: براي اج��راي پروژه كريدور 
اقتصادي، بي وقفه تلاش مي كنيم و اميدواريم از طريق 
شوراي مشاركت س��عودي و هند به اهداف مشترك 

رياض و دهلي نو دست يابيم.

    تحول تجارت
در خليج فارس و جنوب آسيا 

ابراهي��م باق��ري، كارش��ناس مس��ائل بين الملل در 
گفت وگويي درباره اهميت و اهداف اين كريدور گفته 
است؛ زيرس��اخت هاي تجاري و كريدور هاي تجارت 
بين الملل، يكي از محور هاي مهم قدرت بوده و هست 
و از زماني كه چين احياي راه باستاني ابريشم را مطرح 
كرد، درصدد بود سه مسير تجاري از چين به سمت اروپا 
را بازگش��ايي كند، در خصوص اين كريدور بحث هاي 

زيادي مطرح شده است.
برخي آن را دور زدن چين، روس��يه، اي��ران و تركيه و 
برخي آن را جايگزين ابتكار »يك كمربند، يك جاده« 
مي دانن��د و برخي نيز از آن تحت عن��وان پروژه اي ياد 
مي كنند كه مدت هاس��ت رياض، واشنگتن و دهلي نو 
و برخي كش��ور هاي ديگر به دنبال توافقي زيرساختي 
از طريق خطوط حمل ونقل دريايي، راه آهن و خطوط 
لوله انتقال انرژي هستند كه در نهايت بتوانند هند را از 
طريق خاك كشور هاي عربي خاورميانه به اروپا متصل 
كنند. در هر صورت، اين پروژه در صورت عملي شدن 
تجارت بين كشور هاي حاشيه خليج فارس و جنوب آسيا 
را متحول و كشور هاي خاورميانه را با شبكه ريلي به هم 
متصل مي كند و آنها را از راه بندر به هند پيوند مي دهد.

    طرح چين جذاب تر از طرح امريكا
در اين حال، ريي��س دانش��گاه ليائونينگ چين طي 
مصاحبه اي گفته است كه طرح كريدور حمل و نقلي 
»يك ج��اده يك كمربند« چين براي كش��ورهاي در 
حال توس��عه نس��بت به طرح حمل و نقلي امريكايي 

جذاب تر است.
 به گزارش فارس به نقل از ت��اس، يو ميائوجي، رييس 
دانش��گاه ليائونينگ چين طي مصاحبه اي در حاشيه 
برگزاري هشتمين مجمع اقتصادي شرقي روسيه، گفت: 
يك جاده يك كمربندي يك طرح باز است، به همين 
خاطر اگر كش��ورهاي ديگر تصميم بگيرند يك طرح 
مشابه را                              اجرا كنند، چين با خوشحالي از آن استقبال 

خواهد كرد.

يو تأكيد كرد: من معتقدم البت��ه طرح يك جاده يك 
كمربندي چين نس��بت به طرح معرفي شده از سوي 
هند، عربس��تان، اتحاديه اروپا و امريكا جذاب  تر است. 
همه مي  فهمند كه فقط پروژه چين اس��ت كه به نفع 
كشورهاي جنوب آسيا و كش��ورهاي در حال توسعه 

خواهد بود.

    مسير جديد تبليغاتي است
به باور مديرعامل س��ابق س��ازمان بنادر و دريانوردي، 
كريدور عرب-ميد كه از هند و از طريق كشورهاي عربي 
كه قطعا مباحث توليد و ارزش افزوده در طول اين مسير 
براي آنها ديده شده، به اروپاي غربي مي رسد نمي تواند 
تداخلي در عملكرد بندري مانند چابهار در ايران داشته 
باشد. مسير جديد تبليغاتي اس��ت. محمد راستاد در 
گفت وگو با ايلن��ا درباره راه  اندازي كريدور چند وجهي 
و تركيبي عربي- مديترانه اي )Arab-Med( هند به 
اروپا و اثرگذاري اين مس��ير ترانزيتي جديد منطقه در 
سهم مس��يرهاي ترانزيتي ايران به ويژه ترافيك باري 
بنادري مانند بندر شهيد بهشتي چابهار اظهار كرد: در 
ابتدا بايد به اين موضوع توجه داشت كه به طور كلي هر 
دالان ترانزيتي مزيت هاي خاص به خود را دارد و درباره 
دالان هاي ترانزيتي مهمي كه از كشورمان عبور مي كند 
هم، به ويژه كريدور مطرح شمال – جنوب، بهره برداران 
از اين دالان يعني افرادي كه از اين مسير استفاده و تردد 

مي كنند، مزيت هايي وجود دارد. 
وي ادامه داد: درباره س��اير دالان ه��ا هم، صرف نظر از 
توافقنامه هايي كه بين كشورهاي ذي نفع در اين دالان ها 
منعقد مي شود؛ هر مس��يري مي تواند جاذبه اي براي 
صاحب بار و صادركنندگان و واردكنندگان داشته باشد و 
اگر در توافقنامه هاي ترانزيتي تعهدات محكمي بين اعضا 
درنظر گرفته شود و تسهيلات و مزايايي را قائل شوند، 
به طور قطع منجر به اين مي شود كه مسيرهايي كه به 
صورت طبيعي وجود دارد، بيشتر و بهتر مورد استفاده 

قرار بگيرند و مزيت رقابتي آنها افزايش پيدا كنند.
مديرعامل سابق سازمان بنادر و دريانوردي با اشاره به 
مهم در مزيت رقابتي مسيرهاي ترانزيتي گفت: به طور 
كليد در عوامل مهم و تعيين كننده در رونق يك كريدور، 
اولا موقعيت جغرافيايي دالان هاي ترانزيتي و كوتاه بودن 
مسير عامل تعيين كننده محسوب مي شود و در مرحله 
بعد تسهيلاتي كه كش��ورهاي ذي نفع اين دالان قائل 
مي شوند به ويژه كشورهايي كه مسير اصلي كريدور  از 
آنها عبور مي كند، از عوامل مهم در ايجاد مزيت در يك 
مسير ترانزيتي محسوب مي شود و اين عوامل تعيين 
مي كنند كه هزينه هاي تمام ش��ده كاهش پيدا كند و 

سرعت انتقال كالا افزايش يابد.
راس��تاد افزود: اما چنانچه وجود يك مسير ترانزيتي با 
مواهب طبيعي و يك توافقنامه بين ذي نفعان، نتواند 
هدف نهايي را محقق كند و براي كس��اني كه مشتري 

اين مس��يرهاي ترانزيتي هس��تند، از نظر اقتصادي 
مقرون صرفه نباشد در انتقال سرعت بالا و كيفيت بالا 
و هزينه پايين نداشته باشد به طور قطع نظر مشتري به 
اين كريدور جلب نمي شود چراكه اهداف آن را تامين 
نمي كند. در نهايت آن چيزي كه تعيين كننده است، 

اراده ذينفعان براي ايجاد شرايط ايده آل است.

    مسير جديد با مسير ايران تداخل ندارد
وي تاكيد كرد: درباره توافق براي كريدور جديد از هند را 
از مسير كشورهاي عربي به اروپا متصل مي كند، همين 
موضوع و عوامل تعيين كننده، صدق مي كند. هند از اين 
مسير مي تواند نياز براي جابه جايي كالارا پوشش دهد 
اما اين مسير با مزيت هايي كه مسير ترانزيتي ايران دارد، 
تداخلي ندارد. بايد توجه داش��ت كه مبدا اين كريدور، 
س��واحل غربي هند و مقصد اروپاي غربي اس��ت و اگر 
هند بخواهد كالايي را به حوزه قفقاز و آس��ياي ميانه و 
افغانستان منتقل كند، همچنان مسير ايران براي هند 
از نظر مسافت، ش��رايط طبيعي و قيمت به صرفه تر و 

مناسب تر است.
راستاد گفت: كريدور عرب- ميد از هند شروع مي شود و 
از كشورهاي عربي به مديترانه و اروپاي غربي مي رسد، 
به نظر نمي رسد كه چنين مسيري براي انتقال كالا به 
اروپاي غربي شرايط بهتري از مسير ايران داشته باشد. 
البته بايد به اين نكته اشاره داشت كه هر مسيري مشتري 
خاص به خود را دارد. مقصد نهايي اين مسير مديترانه و 
اروپاي غربي است و وقتي هند بخواهد كالاي صادراتي 
خود رابه اين مقصد ارس��ال كند، مسير بنادر ايران به 
سمت تركيه و از آنجا به مقصد اروپا، مسير به صرفه تري 
است و در همين مس��ير، كالا را مي تواند با مُد دريايي 
حمل كند در شرايطي كه دالان هند- كشورهاي عربي 
تا اروپا الزاما براي نقل و انتقال انواع محموله ها مناسب 
نيست و حمل و نقل تركيبي و تخليه و بارگيري چند 
باره دارد، به صرفه ترين مسير حمل كالا به ويژه كالا با 
احجام بزرگ، حمل و نقل دريايي اس��ت كه اين مد از 
شقوق حمل و نقل در قيمت نهايي تعيين كننده است.

مديرعامل سابق سازمان بنادر و دريانوردي با بيان اينكه 
دالان تجاري هند- خاور ميانه- اروپا، مسير دريايي ريلي 
است، ادامه داد: وقتي هند مي تواند براي نقل و انتقالات 
محصولات صادرات��ي-  وارداتي خود تنه��ا از يك مُد 
دريايي استفاده كند، به جاي اينكه كالا را از مسير دريايي 
و ريلي جزيره العرب تا مديترانه برساند، كالاي خود را با 
هزينه كمتر از مسير دريايي خليج عدن، باب المندب، 
درياي سرخ، كانال سوئز به مديرانه مي رساند كه در اين 
مسير كالا تنها از مسير دريايي حمل مي شود و نكته در 
اين اس��ت كه كالا در احجام بالا با بهره بردن از اقتصاد 

مقياس قابل حمل است.
وي گفت: در كريدور عرب-ميد كالا بايد از دريا به مسير 
ريلي منتقل شود يا اينكه در مُد جاده اي تخليه شود و 

مجددا به دريا منتقل شود و حمل تركيبي معمولا براي 
كالايي كه ارزش بالايي داشته باشد و در حجم پايين، 
توجيه پذير است اما اين نوع حمل براي محموله هايي 
در احجام بالا ديگر مقرون به صرفه نيس��ت. بنابراين 
نمي توان مسير حمل ونقل تركيبي را جايگزين مسير 
دريايي براي انتقال اين كالا و محموله ها كرد از اين رو 
معتقدم اين توافق ها براي راه اندازي كريدورهاي جديد 
در منطقه جنبه تبليغاتي و سياسي دارد چراكه براي 

تجار صرفه اقتصادي ندارد. 

    عرب-ميد تاثيري بر چابهار ندارد
راستاد تاكيد كرد: اگر بتوانيم از مزيت هاي كريدورهاي 
عبوري از ايران از جمله مزيت هاي طبيعي كه مسافت 
را كوت��اه مي كند و تس��هيلات ك��ه ارايه مي ش��ود و 
توافقنامه هايي كه با كشورهاي ذي نفع منعقد مي كنيم 
بهره ببريم و خدمات مناسبي به تجار و صاحب كالا ارايه 
دهيم، نبايد نگران اين توافقات و كريدورهاي نوظهور 
باشيم. بايد بتوانيم مزيت رقابتي كريدورهاي ترانزيت 
اي��ران را افزايش دهيم و فرصت ه��ا را عملياتي كنيم 
چراكه در نهايت مسير عبور بار را نه دولت ها بلكه فعالان 

اقتصادي و تجار انتخاب مي كنند. 
وي با بيان اينكه تاكيد دارم كه هر دالاني كه مخاطب 
خاص خود را دارد، الزاما نمي توان گفت كه يك مسير 
ترانزيتي، مسير ديگري را تحت شعاع قرار مي دهد مگر 
اينكه محدوده بازار مشترك داشته باشند اظهار داشت: 
براي مثال زماني براي مسير ترانزيتي شمال- جنوب كه 
از ايران عبور مي كند رقيب ايجاد مي شود كه كالا به جاي 
اينكه از بندر چابهار و از بندر شهيد رجايي به سمت شرق 
دريايي خزر و آسياي ميانه برود، پاكستان و افغاستان را 
ترجيح دهد اما درباره كريدور عرب-ميد مسيري كه از 
هند و از طريق از كشورهاي عربي كه قطعا مباحث توليد 
و ارزش افزوده در طول اين مسير براي آنها ديده شده، 
به اروپاي غربي مي رسد نمي تواند تداخلي در عملكرد 

بندري مانند چابهار در ايران داشته باشد. 
مديرعامل سابق سازمان بنادر و دريانوردي تاكيد كرد: 
مهم تري��ن رقيب كريدور ريل��ي – دريايي عرب ميد، 
مس��يري تماما دريايي است چراكه هيچ مُدي قابليت 
رقابت با مسير دريايي را ندارد و تنها حمل و نقل دريايي 
است كه امكان حمل كالا با احجام بالا و اقتصاد مقياس 
را دارد و هزينه ه��ا را كاهش مي دهد تخليه و بارگيري 
چند باره ندارد. بايد به اين نكته توجه داش��ت كه قرار 
نيس��ت دولت ها از اين كريدورهاي ترانزيتي استفاده 
كنند و تجار بايد جذب اين مسيرها شوند و تجار ترجيح 
مي دهند مس��يري را انتخاب كنند كه هزينه كمتري 

داشته باشد.

    مسير ايران همچنان به صرفه است
راس��تاد با بيان اينكه مس��ير رقيب دالان عرب - ميد 
كريدور ش��رق به غرب اس��ت، گفت: مبدا اين كريدور 
مورد توافق در نشست 20، سواحل غربي هند است اما 
در كنار همين دالان، كريدور پرطرفدار شرق به غرب 
فعال اس��ت كه بنادر ايران حداقل مسافت تجاري را با 
مسير ش��رق به غرب دارند كه اين كريدور پرترد ترين 
مسير براي پرحجم ترين كالاي تجاري است. از سويي 
بنادر غربي هند با فاصله بسيار كمي به كريدور دريايي 
شرق به غرب مي رسند كه در شمال اقيانوس هند واقع 
شده و از مسير خليج عدن، باب المندب، درياي سرخ 
و كانال س��وئز به درياي مديترانه مي رسد كه به تمام 
كشورهاي شرقي دسترسي دارد و در ادامه اين مسير از 
جبل الطارق و درياي مانش مي تواند به غرب اروپا متصل 
شود كه اين مسير بدون نياز به حمل و نقل تركيبي تماما 

دريايي است. 
وي افزود: معتقدم همچنان مسير به صرفه براي هند 
براي حمل كالا به آسياي ميانه، مسير عبوري از ايران 
است مشروط به اينكه بتوانيم شرايط را براي ترانزيت 

آيده ال فراهم كنيم.

ايرانشهر

 پيش بيني بارش هاي بالاتر
از نرمال در پاييز و زمستان

رييس مركز ملي اقليم و مديريت بحران خشكسالي 
سازمان هواشناسي كشور با تأكيد بر اينكه »ال نينو« 
اثر مستقيم بر ايران ندارد، گفت: نبايد بيخودي مردم 
را نگران كنيم. احد وظيفه در گفت وگو با تس��نيم در 
خصوص اثرگ��ذاري پديده »ال نينو« ب��ر آب وهواي 
كشورمان اظهار كرد: قرار نيست ال نينو به ايران بيايد، 
اين پديده در اقيانوس آرام شكل مي گيرد كه تقريباً 
20 هزار كيلومتر با كشورمان فاصله دارد. وي ادامه داد: 
با وقوع پديده ال نينو در برخي مناطق دنيا پديده هاي 
ترسالي و در برخي مناطق خشكسالي روي مي دهد، از 
جمله مناطقي كه تحت تأثير اين پديده قرار مي گيرد 
شمال استراليا، فيليپين، اندونزي، چين و... هستند كه 
اثر مشخص خشكسالي در آنها به وقوع مي پيوندد. وي 
با يادآوري اينكه در بازه زماني 3 تا 7 س��ال يك بار دما 
از نرمال بالاتر مي رود و يك بار از نرمال پايين مي رود، 
افزود: طي سال منتهي به پايان سال گذشته، پديده 
لانينا باعث شد بارش هاي پاييزي ايران از نرمال كمتر 
باش��د. وي با تأكيد بر اينكه ال نينو از غرب تا ش��رق 
اقيانوس آرام را دچار تغيير دما مي كند، تصريح كرد: 
تغيير گ��ردش جوي، آب وه��واي مناطق مختلف را 
تغيير مي دهد و م��ا از اين منطقه فاصله دوري داريم. 
واقعيت اين است كه تأثيرات ال نينو به دليل فاصله اي 
كه ب��ا آن داريم مانند مناطق نزديك به آن نيس��ت. 
رييس مركز ملي اقليم و مديريت بحران خشكسالي 
سازمان هواشناسي كشور اضافه كرد: ال نينو در جنوب 
غرب امريكا باعث بهبود خيلي خوب بارش ها مي شود 
و پيش بيني ها در اي��ن رابطه 80 تا 90 درصد محقق 
مي شود. وظيفه با بيان اينكه ال نينو مانند مناطق مجاور 
آن اثر مستقيمي بر آب وهواي ايران ندارد، اظهار كرد: 
پديده هايي مانند ال نينو را كه بزرگ مقياس هستند 
مي توان براي آب وهوا 6 ماه تا يك سال آينده پيش بيني 
 )NAO( كرد، اما براي پديده هايي مانند جريان نائو
پيش بيني تنها براي 15 روز امكان پذير اس��ت، يا در 
رابطه ب��ا توفان هاي تندري پيش بيني 30 تا 60 روزه 
ممكن اس��ت. وي گفت: در رابطه با اثرگذاري ال نينو 
هم ناگزيريم براي پاييز و زمستان پيش رِو پيش بيني 
كنيم. با توجه به اينكه بي هنجاري دماي اقيانوس آرام 
افزايش مي يابد، ش��كي نيس��ت كه وارد دوره ال نينو 
خواهيم شد، اما بايد به اين نكته توجه شود كه ايران 
با منطقه ال نينو به اصطلاح دورپيوند است. وي يادآور 
شد: بر اساس بررسي اي كه انجام داده ايم طي 50 سال 
اخير 11 دوره ال نينو و لانينا روي داده اس��ت؛ به طور 
نس��بي در زمان وقوع ال نينو بارش ها در ايران به طور 
متوس��ط براي جنوب و جنوب غرب نرمال و بالاتر از 
نرمال بوده اس��ت. در لانينا هم بارش ها همواره كمتر 
از نرمال بوده است. وي همچنين با تأكيد بر اينكه »از 
همين الان نمي توانيم در خصوص وقوع سيل به عنوان 
يكي از اثرات ال نينو پيش بيني كنيم«، تصريح كرد: اگر 
بارش ها در دماي پايين باشد به احتمال زياد بارش ها 
در مناطق كوهستاني به صورت برف است كه منجر به 
وقوع سيل نمي شود، اما اگر همان بارندگي در دماي بالا 
روي دهد در بارش هاي بيش از نرمال شاهد وقوع پديده 
سيلاب خواهيم بود. از سوي ديگر با توجه به ضعيف 
شدن پوشش در كوهس��تان ها با بارش هاي متوسط 
نيز احتمال وقوع سيلاب زياد است. وي بيان كرد: بر 
اساس تجربه احتمال وقوع سيل طي امسال نسبت به 
سال گذشته بيشتر است و بارش ها در نيمه دوم پاييز 
و نيمه اول زمستان نرمال و بالاتر از نرمال خواهد بود.

واگذاري زمين در جزيره هرمز 
به متقاضيان مسكن دولتي

معاون وزير راه و شهرس��ازي از واگذاري زمين در 
جزيره هرمز به متقاضيان نهضت ملي مسكن خبر 
داد. به گزارش تسنيم، ارس��لان مالكي با اشاره به 
برنامه  دولت براي واگذاري زمين به متقاضيان در 
قالب طرح نهضت ملي مسكن، اظهار كرد: در صورت 
تمايل متقاضيان براي سكونت در جزيره ابوموسي 
و هرمز، در اين جزاير به متقاضيان طرح نهضت ملي 
مسكن زمين واگذار مي شود. وي افزود: شرط فرم 
)ج( براي اين دس��ته از متقاضيان حذف مي شود. 
وي پيش تر با اش��اره به اينكه براي اينكه بتوانيم 4 
ميليون مسكن را طي 4 سال بسازيم نيازمند فراهم 
آوردن زيرس��اخت ارتباط بين بخش خصوصي و 
دولت هستيم گفته بود: با وجود آنكه حدود 7 هزار 
شركت دانش بنيان فعال در كشور داريم اما كمتر 
از يك درصد اين شركت ها به حوزه ساخت و ساز و 

ساختمان وارد شده اند.

آگهي  معامله امتياز مسكن دولتي 
درفضاي مجازي غيرقانوني است

مديركل راه و شهرسازي استان تهران آگهي هاي 
خريد و فروش در فضاي مجازي در خصوص خريد 
و فروش طرح نهضت ملي مسكن را نيز غيرقانوني 
دانس��ت و از مردم خواس��ت، فريب س��وداگران را 
نخورن��د. به گ��زارش مهر، حس��ين جنتي صبح 
سه شنبه در جمع خبرنگاران در خصوص خريد و 
فروش امتياز مسكن ملي اظهار داشت: شهروندان با 
فروش امتياز مسكن ملي، براي هميشه حق استفاده 
از تسهيلات دولتي در خصوص زمين يا مسكن را از 
دست خواهند داد. وي با بيان اينكه متأسفانه بنا به 
اخبار واصله برخي از مشاوران املاك در پايتخت و 
شهرهاي استان تهران اقدام به خريد و فروش امتياز 
طرح نهضت ملي مس��كن و مسكن مهر مي كنند، 
گفت: اين اقدام غيرقانوني اس��ت، كه بايس��تي در 
دستگاه هاي نظارتي استان تهران با جديت بيشتري 
ورود كنند. مديركل راه و شهرسازي استان تهران 
گفت: مش��اوران املاك حق خريد و فروش طرح 
نهضت ملي مسكن را ندارند و در صورت مشاهده 

اين امر با آنان برخورد خواهد شد.
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رقيب تراشي امريكا براي چين

معاوضه ۱۰ هزار پلاك فرسوده با واحدهاي نوساز
مديرعامل ش��ركت بازآفريني ش��هري ايران گفت: 
راهكارها و بس��ته هاي تشويقي مختلف و متناسب با 
هر متقاضي نوس��ازي در محلات فرس��وده در دست 
تدوين است. به گزارش ايلنا، محمد آييني معاون وزير 
راه و شهرسازي و مديرعامل شركت بازآفريني شهري 
ايران با اشاره به اينكه بسته هاي تشويقي جديدي با 
توجه به شرايط محلات فرس��وده و در راستاي ايجاد 
رغبت و انگيزه لازم براي س��اكنان، سرمايه گذاران و 
س��ازندگان براي ورود به بازآفريني شهري و نوسازي 
بناهاي فرس��وده در دست تدوين اس��ت، اظهار كرد: 
عمده س��اكنان در بافت هاي فرسوده به تنهايي قادر 
به نوس��ازي واحدهاي فرس��وده خود نيستند و بايد 
مجموعه توسعه گران ، س��ازندگان و سرمايه گذاران 
تشويق و ترغيب شوند كه با مش��اركت مردم در اين 
مناطق ورود و به نوس��ازي مسكن هاي فرسوده اقدام 
كنند. آييني  با تاكيد بر حمايت دولت سيزدهم و به ويژه 
شخص وزير راه و شهرسازي از حوزه نوسازي بافت هاي 
فرسوده شهري، گفت : تاكنون در بخش هايي از جمله 
صدور مجوز ساخت ، تخفيف در ارايه پروانه ساخت ، 
تسهيلات بانكي  و بسته هاي تش��ويقي شهرسازانه ، 
اقداماتي خوبي  در محلات هدف بازآفريني ش��هري 
انجام شده است. رييس هيات مديره شركت بازآفريني 

شهري ايران به طرح كليد به كليد در بافت هاي  فرسوده 
شهري اشاره كرد و افزود: در محلات فرسوده اي كه از 
تراكم جمعيتي بالايي برخوردارند و س��اكنان در اين 
محدوده ها با خدمات زيربنايي و روبنايي با مشكل روبرو 
هستند، به جهت كاهش بار جمعيتي و ارايه خدمات 
بهتر، طرح كليد به كليد در بافت هاي  فرسوده شهري 
) طرح كليد به زمين ( كه در بند »ث « تبصره 11 قانون 
بودجه 1402 آمده و آيين نامه اجرايي آن توسط دولت 
مصوب و توسط وزير راه و شهرسازي ابلاغ شده است، 
در آينده نزديك با اعلام عمومي، اجرايي خواهد شد. 
وي گفت: در طرح كليد به كليد در بافت هاي  فرسوده 
ش��هري ) طرح كليد به زمين ( س��ازمان ملي زمين و 
مسكن، شركت مادر تخصصي عمران شهرهاي جديد 
و شركت بازآفريني شهري  ايران  همياري و همكاري 
كامل دارند و فرِآيند عملياتي و اجرايي ش��دن آن در 

حال طي شدن است.
آييني با اعلام اينكه اين طرح فرِآيند عملياتي و اجرايي 
ش��دن را طي مي كند، تصريح كرد: امسال با استفاده 
از اين ط��رح، حدود 10 هزار واحد پلاك فرس��وده با 
واحدهاي نوسازي معاوضه خواهند شد. معاون وزير 
راه و شهرسازي با اشاره به سنددار كردن املاك بدون 
سند در بافت هاي ناكارآمد شهري، گفت: در آيين نامه 

اجرايي طرح نوس��ازي كليد به كليد )كليد به زمين( 
آمده است متقاضيان بايد سند رسمي 6 دانگ داشته 
باشند، به همين جهت مالكان متقاضي اين طرح كه 
سند غيررس��مي يا سند قولنامه اي در اختيار دارند با 
مراجعه با اداره ثبت اسناد و املاك محل زندگي خود 
در رابطه با س��ند دار كردن املاك خ��ود اقدام كنند. 
مديرعامل ش��ركت بازآفريني ش��هري ايران با اشاره 
به بند »م« تبصره قانون بودجه امسال و ماده 9 قانون 
حمايت از احيا، بهسازي و نوسازي بافت هاي فرسوده 
و ناكارآمد ش��هري در رابطه با سنددار كردن املاك 
تصرفي در س��كونتگاه هاي غيررسمي، خاطرنشان 
كرد: افرادي كه ملك ش��ان در مح��دوده بافت هاي 
ناكارآمد ش��هري قرار دارد، مي توانن��د با مراجعه به 
سامانه ثبت نام تسهيلات نوسازي بافت هاي فرسوده 
facility. شركت بازآفريني ش��هري ايران به نشاني

udrc.ir نسبت به ثبت اس��ناد مالكيت ملك خود 
اقدام كنند. معاون وزير راه و شهرسازي با اشاره به ماده 
9 قانون حمايت از احيا، بهسازي و نوسازي بافت هاي 
فرسوده و ناكارآمد شهري گفت : بر اساس ماده 9 اين 
قانون ب��ه منظور حل و فصل اختلافات و مش��كلات 
مربوط به املاك و اراض��ي واقع در طرح هاي مصوب 
احيا، بهس��ازي و نوسازي اعم از فاقد سند، بلاصاحب 

و مجهول المالك و س��اير اختلافات و تعيين تكليف 
وضعيت اينگونه املاك، هياتي در اداره ثبت اسناد و 
املاك محل تشكيل مي شود و اتخاذ تصميم مي كند.

دبير ستاد ملي بازآفريني شهري پايدار با بيان اينكه در 
سال گذشته بيش از 14 هزار متقاضي با استفاده از بند 
»ك « تبص��ره قانون بودجه 1401 و بند » م« تبصره 
11 قانون بودجه سال جاري جهت دريافت سند براي 
املاك فرس��وده خود ثبت نام كرده اند، تصريح كرد: 
بيش از 200 نفر توانس��تند در اين رابطه سند ملك 

خودشان را دريافت كنند.
اييني با تاكيد بر لزوم رعايت مقررات ملي ساختمان در 
امر نوسازي بناهاي فرسوده توسط سازندگان، گفت: 
مالكان واحدهاي فرسوده در زمان ساخت پروژه ضمن 
نظارت كامل نسبت به رعايت مقررات ملي ساختمان 

توسط سازندگان توجه جدي داشته باشند.
دبير ستاد ملي بازآفريني شهري پايدار در پايان سخنان 
خود با اش��اره به اينكه ساخت بناهاي مقاوم و رعايت 
مقررات ملي ساختمان در ساخت واحدهاي مسكوني  
بايد به يك فرهنگ تبديل شود، گفت: با توجه به حجم  
بناهاي ناپايدار در كشور در تلاش هستيم تا با تعريف 
بسته هاي تشويقي متناوب و مختلف، جريان نوسازي 

را شتاب بدهيم.
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در شهر

مصادره  فرهنگسراي»سرو« 
توسط يك   بانك

رييس كميته گردشگري شوراي شهر تهران از مصادره 
فرهنگسراي »سرو« در بوس��تان ساعي توسط يكي 
از بانك ها خبر داد. احمد علوي صبح ديروز در جلس��ه 
ش��وراي ش��هر تهران با بيان اينكه شاهد هستيم كه 
فرهنگسراي سرو در بوستان ساعي كه جزو قديمي ترين 
اماكن فرهنگي تهران اس��ت توس��ط يكي از بانك ها 
مصادره شده است، گفت: مساله اينجاست كه سازمان 
فرهنگي هنري اين ساختمان را تخليه كرده و عجيب 
است كه اين ساختمان مصادره شده و تخليه هم انجام 
شده اما شوراي شهر خبر ندارد و از شهرداري مي خواهيم 

در اين خصوص توضيح دهد.

آب  »چشمه علي« 
كاملا خشك  شد

يك عضو هيات رييسه ش��وراي شهر تهران گفت: آب 
چش��مه علي در 2 ماه اخير كاملًا خش��ك شده است. 
جعفر شربياني در جلسه علني ديروز شوراي اسلامي 
شهر تهران با اشاره به وضعيت چشمه علي در شهرري، 
گفت: چش��مه علي يكي از ميراث تاريخي، باستاني و 
طبيعي شهر تهران است كه در سال هاي قبل با كاهش 
جريان آب مواجه شده و در 2 ماه اخير آب اين چشمه 
كاملًا خشك شد و منظره اي نااميد كننده را ايجاد كرده 
اس��ت. وي با بيان اينكه شهرداري منطقه 20 با اينكه 
وظيفه اي نداش��ت با آبفاي منطقه 6 هماهنگي هايي 
انجام داد تاكيد كرد: بر اساس روش هاي تشخيصي آبفا، 
مشخص شد كه فعاليت مترو دليل خشك شدن چشمه 
علي نبوده، بلكه پايين آمدن سطح آبهاي زيرزميني و 
وجود قنات هاي بالادست باعث خشك شدن چشمه 
علي شده و تمهيداتي انديشيده شده كه آب به چشمه 

علي بازگردد.

تأكيد  بر تشكيل  فوري
 »بانك زمين« براي  مناطق ۱۹و۲۲

رييس كميسيون شهرسازي ش��وراي شهر تهران از 
شهرداري خواس��ت كه به صورت ويژه »بانك زمين« 
منطقه 22 و 19 را ايجاد كند. مهدي عباسي در جلسه 
ديروز شوراي ش��هر تهران با اشاره به ضرورت تشكيل 
بانك زمين در تهران، گفت: يكي از مهم ترين ابزارهاي 
حاكميتي در مديريت ش��هري تدوين سياست هاي 
اس��تفاده از منابع زمين به عن��وان يك منبع كمياب 
به خصوص در كلان شهرهاس��ت. وي با بيان اينكه بر 
اساس مصوبه شوراي شهر، شهرداري تهران به منظور 
تأمين خدمات شهري ملزم به ايجاد »بانك زمين« در 
مناطق 22 گانه شده، گفت: در سال 1401 اين مصوبه 
به تصويب رسيده است و شهرداري مكلف بوده حداكثر 
ظرف مدت يك سال بعد از ابلاغ اين مصوبه نسبت به 
تشكيل بانك زمين شهر تهران براي تمام مناطق اقدام 
كند و گزارشي از آن به شوراي شهر بدهد كه تاكنون اين 
مهم محقق نشده است. وي با اشاره به وضعيت منطقه 
19 گفت: شرايط ويژه اي در منطقه 19 به واسطه رشد 
و توس��عه كالبدي آن و شكل گيري يكي از قطب هاي 
مهاجر پذير شهر و همچنين وجود اراضي باير، شاهديم 
كه موضوع مديريت مناب��ع زمين در اين منطقه مورد 
غفلت قرار گرفته اس��ت و نحوه بهره برداري از اراضي 
و املاك در جهت تأمين س��رانه هاي خدماتي شفاف 
نيس��ت. وي افزود: از ش��هردار تهران مي خواهم كه به 
فوريت دستور اقدام عاجل نسبت به تشكيل بانك زمين 
علي الخصوص در مناطق 19 و 22 را بدهد و گزارش آن 

را به شوراي شهر ارسال كنند.

انتقاد   از  ترافيك  نمايشگاه 
»شيريني  و  شكلات«

عضو شوراي شهر تهران از برگزاري نمايشگاه هاي پر 
مخاطب در نمايشگاه بين المللي تهران انتقاد كرد.

ناصر اماني صبح ديروز در تذكر پيش از دس��تور خود 
در صحن ش��ورا با اشاره به برگزاري نمايشگاه شكلات 
و سئول گفت: نمايشگاه شيريني و شكلات برگزار شد 
اما ترافيك هاي چند س��اعته كام عده اي را تلخ كرد و 
جاي سوال است كه با وجود تذكرات مختلف چرا هنوز 
نمايشگاه هاي پر مخاطب در س��ئول برگزار مي شود. 
مهدي چمران، ريس شوراي شهر نيز در واكنش به اين 
تذكر گفت: لطفا اين تذك��ر خود را مكتوب كنيد تا به 
رييس جمهور بدهيم و قرار بود با وزير مربوطه جلسه اي 
برگزار كنيم و برنامه ها را شروع كردند اما هنوز عملياتي 
نش��ده و بايد پيگيري هاي لازم را انجام دهيم و اگر اين 
موضوع عملياتي نشد بايد تهديدمان را عملياتي كنيم 
كه البته تهديد ما همان اجراي بند 20 مشاغل مزاحم 
است كه يك بار در سال 82 آن را انجام داديم و سبب شد 
كه رييس جمهور بيايد و تفاهم نامه اي را امضا كنيم كه 
بر اساس آن نمايشگاه هاي پر مخاطب در سئول برگزار 
نشود؛ اما هنوز هم برگزار مي شود و جالب است كه براي 
»چندرغاز« با اعصاب مردم بازي مي كنند و براي اينكه 
كام عده اي شيرين شود كام عموم مردم را تلخ مي كنند.

وي با اش��اره به بازديد اخيرش از دو نمايش��گاه اخير 
در ش��هر آفتاب گفت: نمايش��گاه ها به خوبي و بدون 
ترافيك برگزار شدند و حتي غرفه دارها اعلام كردند كه 
مي توانند تجهيزات بزرگ خود را بدون محدوديت در 
اين نمايشگاه ارايه كنند. همچنين محمد آقاميري با 
بيان اينكه در جلسه اي در خصوص نمايشگاه بين المللي 
تقصير را به گردن شهرداري انداخته و گفتند كه مقصر 
شهرداري است كه ايس��تگاه مترو در محل نمايشگاه 
بين المللي را فعال نكرده، گفت: ما هم گفتيم ايستگاهي 
در نمايشگاه احداث نخواهد شد چرا كه نمايشگاه شهر 
آفتاب بدون هيچ نقص و در وسعت زياد فعال است اما 
به دليل منافع حاضر نيستند از اين نمايشگاه سئول دل 
بكنند. وي افزود: نمايشگاه بين المللي 31 هزار ميليارد 
تومان بدهكار است و شهرداري مي تواند نسبت به اعمال 

قانون اقدام كند.



نمايندگان مجلس ش��وراي اسلامي اين روزها عزم 
خود را جزم كرده اند كه فيلترينگ پيام رس��ان ها و 
شبكه هاي اجتماعي را به جايي برسانند؛ فارغ از نظر 
نمايندگان موافق فيلترينگ، مخالفان فيلتر و حاميان 
دسترسي آزاد به اطلاعات، از گسترش فيلترشكن ها 
در ميان مردم شكايت دارند و خواستار رسيدگي به 
اين موضوع شده اند، اتفاقي كه شايد درنهايت بتواند 
بر خلاف اس��م هاي پرطمطراقي مانند ش��بكه ملي 
اطلاعات كه ب��ر خلاف اظهارات مس��وولان دولتي 
نتوانس��ته كام مردم را ش��يرين كند، بالاخره طعم 
خوشايندي از آزادي در فضاي مجازي را به كاربران 
بچش��اند؛ هرچند اظهارات دولتي ها اينطور نش��ان 
مي دهد كه اگرچه طرح صيانت از فضاي مجازي در 
مجلس تصويب نش��ده، اما آنها براي رفع فيلترينگ 
شبكه هاي اجتماعي شروطي از قبيل همكاري اين 
ش��بكه ها با دولت ايران و راه اندازي دفتر در كش��ور 
مط��رح مي كنند و باي��د ديد درنهاي��ت كدام طيف 

مي تواند حرف خود را به كرسي بنشاند.
فيلترينگ اينترن��ت در ايران پ��س از اعتراضات و 
حوادث ۱۴۰۱، با شدت بيشتري مواجه شد و چندي 
پيش يك نظرسنجي نشان داد كه با وجود فيلترينگ 
اينترنت و فيلتر بودن تلگرام، اينستاگرام و توييتر در 
ايران، بي��ش از ۹۶ درصد كاربران به صورت روزمره 
از فيلترشكن اس��تفاده مي كنند. آمار نگران كننده 
اس��تفاده از فيترينگ به جايي رس��يد كه ماه پيش 
كميسيون صنايع و معاون در گزارش درباره بررسي 
كيفيت اينترنت و ش��اخص هاي مرتبط با آن اعلام 
كرد كه طبق بررس��ي ها، ۶۴ درص��د از كاربران از 
فيلترشكن اس��تفاده مي كنند و س��هم پهناي باند 
ناش��ناس به ۲۵ درصد رسيده اس��ت. اين روزها اما 
در آستانه يك س��الگي فيلتر شدن پيام رسان هاي 
وات��س اپ و ش��بكه اجتماعي اينس��تاگرام، به نظر 
مي رس��د نمايندگان مجلس ش��وراي اسلامي در 
تلاشند تا توجه ها را هرچه بيشتر به معايب فيلتر و 
فيلترينگ معطوف كنند. اين در حالي است كه در 
طرح صيانت از كاربران در فض��اي مجازي به لزوم 
ايجاد دفتر توسط شركت هاي بزرگ در ايران اشاره 
ش��ده بود؛ طرحي كه اگرچه از س��وي نمايندگان 
مصوب نش��د اما اكن��ون موارد مطرح ش��ده در آن 
از س��وي وزراي دولتي و رييس جمهوري ش��نيده 
مي ش��ود؛ هرچند هم��ان زمان هم اين ش��رط كه 

شركت هايي مانند تلگرام و فيس بوك براي فعاليت 
در ايران بايد دفتري در كش��ورمان داش��ته باشند، 

شرطي نزديك به محال به نظر مي رسيد.

  تحقيق و تفحص مجلس از نحوه 
فيلتر اينترنت و فيلترشكن كليد خورد

حالا اما نمايندگان مجلس روند جديدي را در پيش 
گرفته اند و آن زير س��وال بردن اس��اس فيلترينگ 
اس��ت. جلال رش��يدي كوچي نماينده مجلس در 
گفت وگو با عصر اي��ران گفت: بنده ب��ه اتفاق آقاي 
نيك بي��ن نماينده مردم كاش��مر بح��ث  تحقيق و 
تفحص از نح��وه فيلترين��گ و اينكه چه كس��اني 
پيشت قضيه فيلترش��كن ها هستند را كليد زده ايم. 
اي��ن نماينده مجلس اف��زود : قاعدتا متول��ي امر در 
اين زمينه نيز مجموعه وزارت ارتباطات اس��ت. آن 
چيزي كه مش��خص است اين اس��ت كه مجلس در 
بحث فيلترينگ اگر سوال و تحقيق و تفحصي دارد 
از مجموع��ه وزارت ارتباطات داش��ته باش��د گرچه 
وزير ارتباطات مي گويد اين داستان به من ارتباطي 
ندارد و تصميم ها جاي ديگري گرفته مي ش��ود. وي 
خاطرنشان كرد: خود دولت پشت داستان فيلترينگ 
است. وقتي مس��وولان دولتي مصاحبه مي كنند كه 
اين ش��ركت ها بايد بيايند در اي��ران دفتر بزنند كه 
ما اجازه فعاليت دهيم يعني اينكه خودش��ان پشت 
فيلترين��گ هس��تند. نماينده مردم مرودش��ت در 
مجلس ش��وراي اس��لامي اظهار كرد: معتقديم اين 
ش��يوه اصلا جواب نمي دهد. الان هم آماري منتشر 
ش��ده بود كه ۹۰ درصد افراد بين ۱۵ تا ۲۰ سال به 
وقت حضور در فضاي مجازي از فيلترشكن استفاده 
مي كنند. اين نش��ان مي دهد روش��ي ك��ه در پيش 
گرفته ايم اشتباه اس��ت و بايد اين روند اصلاح شود. 
اميدواري��م عزي��زان اين موض��وع را درك كنند كه 
بتوانيم مسير درستي را برويم. وي تاكيد كرد: طبق 
گفته رييس جمهور و مسوولان وقت وقتي فضا آرام 
شود شرايط به حالت عادي برمي گردد. عاقلانه هم 
همين است. در شرايط بحران دولت ها محدوديتي را 
قائل مي شوند بعد از اينكه شرايط عادي شد به روال 
عادي برمي گردند. تصميم��ات اينگونه يعني فيلتر 
فضاي مجازي و محدوديت ورود آيفون ها تصميماتي 
است كه به اقتصاد و امنيت رواني جامعه ضربه مي زند. 

اميدواريم مسوولان امر اين را مدنظر قرار دهند.

  كارگروه فيلترينگ
آماده رفع فيلتر سايت  هاست

پيش از اين مهدي باقري عضو ناظر مجلس ش��وراي 
اسلامي در كارگروه تعيين مصاديق محتواي مجرمانه 
رايانه اي گفته بود: همان اقتضايي كه باعث شده برخي 
سايت  ها را فيلتر كنيم، همچنان باقي است مگر اينكه 
كارشناسان اعلام كنند كه مشكل برطرف شده است؛ 
لكن نس��بت به افرادي كه نيارمن��دي ضروري براي 
دسترسي دارند، اين مشكلات مرتفع شده است. او در 
واكنش به گزارش ارايه شده از سوي كميسيون صنايع 
مجلس درباره بررسي كيفيت اينترنت و اعلام اينكه 
»۶۴ درصد از كاربران از فيلترشكن استفاده مي كنند«، 
گفته بود: برخي پايگاه هاي اينترنتي در زمان هايي بنا 
به اقتضائات مسدود شدند و رفع فيلتر نشدند؛ براي رفع 
فيلتر اين پايگاه ها يك نه��ادي بايد تقاضا دهد تا اين 
اتفاق بيفتد و در جلسه اي كه گزارش مربوطه در صحن 
مجلس ارايه شد، نظر وزير ارتباطات اين بود كه براي 
رفع فيلتر برخي از اين پايگاه ها اقدام خواهند كرد. وي 
با بيان اينكه »وقتي نيازهاي مردم مرتفع نشود، طبيعتاً 
تعدادي از آنها از فيلترشكن استفاده مي كنند«، ادامه 
داد: وزير ارتباطات و دوستان شان بايد پيگيري كنند 
تا موضوع در كارگروه بررس��ي شود؛ قطعا آنهايي كه 
ضرورت ندارد، رفع فيلتر مي شوند. عضو ناظر مجلس 
شوراي اسلامي در كارگروه تعيين مصاديق محتواي 

مجرمانه رايان��ه اي گفت: حتماً ب��ا توجه به ظرفيت 
موجود در كارگروه تعيين مصاديق محتواي مجرمانه 
رايانه اي، اين آمادگي در كارگروه وجود دارد كه تمام 
نيازمندي هايي را كه مردم دارند و مسائل مجرمانه اي 
در آن وجود ن��دارد، برطرف كنيم. باقري درباره طرح 
موضوع رفع فيلتر پلتفرم هاي يوتيوب و توئيتر عنوان 
كرد: يوتيوب و بسياري از سايت هايي كه فيلتر هستند 
براي اقشاري نظير دانش��جويان، اساتيد دانشگاه ها، 
بازرگانان و تمام كس��اني كه به لحاظ تخصصي به آن 

نياز دارند، در دسترس است.

   فيلتر گوگل پلي، توئيتر و يوتيوب 
ديگر موضوعيت ندارد

انتقاد نمايندگان مجلس از فيلترينگ سايت ها روند 
چندماهه بوده و چندي پيش هم لطف الله سياهكلي 
عضو كميس��يون صنايع و معادن مجلس ش��وراي 
اس��لامي با انتقاد از مسدود شدن دسترسي به برخي 
س��ايت هاي اينترنتي گفت: در ابتدا كه اينترنت آمد، 
بسياري از سايت ها را بستيم و فيلتر كرديم اما امروز بايد 
در اين اقدام بازنگري صورت بگيرد چراكه الان فيلتر 
برخي از اين سكوها نظير گوگل پلي، توئيتر و يوتيوب 
ديگر موضوعيت ندارد؛ يوتيوب يك سايت مهارت محور 
است كه نس��بت به بسياري از سايت هايي كه الان در 
دسترس هستند، پاك تر اس��ت. وي با تاكيد بر لزوم 

ساماندهي وي پي ان ها در كشور اظهار كرد: استفاده 
از وي پي ان وقتي موجب كاهش پهناي باند و سرعت 
مي شود كه بايد براي ساماندهي اين حوزه اقدام كنيم.

   شرايط رفع فيلتر پيام رسان هاي خارجي 
از زبان دولتي ها

اظهارات نمايندگان مجلس ش��وراي اس��لامي درباره 
لزوم رفع فيلترينگ در حالي اس��ت كه به نظر مي رسد 
مس��وولان دولتي نظر متفاوتي دارند. كمااينكه احمد 
وحيدي وزير كشور، خردادماه امسال درباره وضعيت رفع 
فيلتر شبكه هاي اجتماعي خارجي، گفته بود: از قبل نيز 
اعلام ش��د، دارندگان سكو ها بايد تعهداتي را به دولت و 
وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات بدهند، هر زماني كه 
اين تعهدات داده شود، تصميم گيري خواهد شد. وزير 
كشور گفت: دارندگان سكو ها بايد تعهداتي را به دولت 
بدهند، هر زماني كه اين تعهدات داده شود، تصميم گيري 
خواهد ش��د. او گفته بود: ظاهرا براساس گزارشات آنها 
نيامده اند، به هرحال مسوولان ما منتظر خواهند ماند، 
اگر هر موقع خواس��تند به قوانين ما احت��رام بگذارند و 
تعهد دهند، طبق آن عمل خواهد شد. همچنين عيسي 
زارع پ��ور وزير ارتباطات و فن��اوري اطلاعات نيز تيرماه 
گفته بود: من با صداي بلند گفتم كه از نظر فني موافق 
رفع فيلتر بعضي از پلتفرم ها مثل گوگل پلي هستيم ولي 
در مورد پيام رسان ها تا زماني كه دفتر در ايران نداشته 
باشند منطقي نيست. شما كسب و كار مردم را به سمت 
پلتفرمي مي بريد كه پاسخگو نيست و مثل اين است كه 
بخشي از اقتصاد ديجيتال را روي گسلي بنا كنيد كه هر 
دفعه با يك زلزله دو ريش��تري فرو مي ريزد. البته پيش 
از آن هم س��يدابراهيم رييسي، رييس جمهوري بهمن 
ماه ۱۴۰۱ با بيان اينكه وع��ده دولت در بحث اينترنت 
پابرجاست، گفته بود نظر دولت در مورد اينترنت عوض 
نشده است. اينترنت تبديل به محيط زيست مردم شده 
است، اين محيط بايد محيطي آرامش بخش و تسهيلگر 
امور مردم باشد. در بحث محدوديت پلتفرم هاي خارجي، 
اين سكوها تبديل به بستر ناامني در كشور شد والا اين 
پلتفرم ها تا قبل از شروع اغتشاشات در دسترس همه بود. 
ما معتقديم همان گونه كه اين پلتفرم ها در كشورهاي 
اروپايي نسبت به اتفاقات در اين پلتفرم ها پاسخگوست، 
بايد در كش��ور ما نيز پاس��خگو باش��ند و ت��ا زماني كه 
پاسخگوي موارد قانوني كش��ور ما نباشند، محدوديت 

برطرف نخواهد شد.
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راهيابي آيفون هاي ساخت هند 
به روز آغاز فروش اپل

براي اولين بار، مدل جديد آيفوني ك��ه كاربران در روز 
آغاز فروش اپل خريداري مي كنند، ممكن است ساخت 
هند باشد. به گزارش ايسنا، بلومبرگ به نقل از منابع آگاه 
نوشت: اپل قصد دارد گوشي هاي آيفون ۱۵ ساخت هند 
را در روز آغاز فروش جهاني اين تلفن هوشمند، در هند 
و چند منطقه ديگر عرضه كند. هر چند كه بخش عمده 
گوشي هاي آيفون ۱۵ كه به خريداران عرضه مي شوند، 
در چين توليد ش��ده اند اما براي نخستين بار است كه 
گوش��ي س��اخت هند در روز نخس��ت فروش، عرضه 
مي شود. اين امر منعكس كننده قدرت توليد رو به رشد 
هند بوده و نشان دهنده فاصله گرفتن اپل از استراتژي 
قبلي فروش گوشي هاي جديد ساخت چين به مشتريان 
در سراسر جهان اس��ت. انتظار مي رود آيفون ۱۵ چند 
روز يا چند هفته پس از رونمايي، روانه بازار شود. شركت 
اپل، ماه ميلادي گذشته توليد آيفون ۱۵ را در كارخانه 
گروه فناوري فاكسكان در ايالت جنوبي تاميل نادو آغاز 
كرد. اين اقدام، تلاش ديگري از سوي اين غول فناوري 
امريكايي براي كاستن از شكاف بين كارخانه هاي هندي 
و پايگاه هاي توليدي در چين است. به گفته منابع آگاه، 
تاخيرهاي اندك در گوشي هاي ساخت هند به دليل 
موانع لجستيكي پيش بيني نشده، ممكن است روي 
دهد. نماينده اپل در اي��ن باره اظهارنظر نكرد. پيش از 
آيف��ون ۱۴، اپل تنها بخش كوچكي از محصولاتش را 
در هند توليد مي كرد و توليد در اين كش��ور، ش��ش تا 
۹ ماه عقب تر از توليد در چين بود. اين تاخير در س��ال 
ميلادي گذشته به تنها چند هفته كاهش پيدا كرد و 
افزايش ميزان توليد آيفون در هن��د را تا پايان مارس، 
به هفت درصد رساند. مشوق هاي مالي نارندرا مودي، 
نخست وزير هند، براي تقويت توليد داخلي و استراتژي 
اپل براي توسعه فعاليت فراتر از چين در بحبوحه جنگ 
تجاري واش��نگتن و پكن، به هند كمك كرده است تا 
اهميت فزاينده اي براي استراتژي متنوع سازي سازنده 
آيفون پيدا كند. لاين جديد گوش��ي هاي آيفون براي 

احياي فروش آن، اهميت حياتي خواهد داشت.

قرارداد ۳ ساله شركت امريكايي 
براي تامين تراشه هاي ۵G  اپل

شركت كوالكام اعلام كرد قراردادي با اپل براي تامين 
تراشه هاي ۵G  براي اين شركت تا سال ۲۰۲۶ امضا 
كرده است. به گزارش ايسنا، اين قرارداد، همكاري 
چند ميليارد دلاري كوالكام با اپل را به مدت س��ه 
سال ديگر فراتر از انتظارات قبلي، افزايش مي دهد و 
نشان دهنده آن است كه اپل با وجود تصميمي كه 
براي استفاده از قطعات طراحي خود در محصولاتش 
دارد، هيچ عجله اي براي استفاده از مودم خود ندارد. 
ارزش س��هام كوالكام در پي انتشار اين خبر، چهار 
درصد صعود كرد. اين شركت، طراح اصلي تراشه هاي 
مودم است كه تلفن ها را به شبكه هاي داده موبايل 
متصل مي كند. ارزش سهام اپل هم ۰.۵ درصد صعود 
كرد. كوالكام كه در سن  ديه گوي كاليفرنيا مستقر 
است، در سال ۲۰۱۹ پس از اينكه مبارزه حقوقي بين 
دو ش��ركت حل و فصل شد، قرارداد تامين تراشه با 
اپل امضا كرده بود. اين توافق تامين، امسال به پايان 
مي رسد و انتظار مي رفت آيفوني كه اپل، در مراسم 
روز سه شنبه خود معرفي مي كند، آخرين گوشي 
باشد كه قطعات آن تحت اين قرارداد، تامين شده 
است. تحت قرارداد جديد، كوالكام براي گوشي هاي 
اپل كه تا سال ۲۰۲۶ هر ساله معرفي مي شوند، تراشه 
تامين خواهد كرد. كوالكام ارزش اين قرارداد را اعلام 
نكرد و تنها اشاره كرد كه مفاد قرارداد جديد، مشابه 
توافق قبلي است. تحليلگران بانك يو بي اس در يك 
يادداشت تحقيقاتي به تاريخ سوم اوت، برآورد كردند 
كه كوالكام در سال ۲۰۲۲، تراشه هايي به ارزش ۷.۲۶ 

ميليارد دلار به اپل فروخت. 

دولتيهاهمچنانرفعفيلترشبكههاياجتماعيخارجيرامشروطبهپاسخگوييآنهاميدانند

عزم نمايندگان مجلس براي رفع فيلترينگ

 آگهي تجديد مناقصه عمومي يك مرحله اي
 با ارزيابي كيفي به صورت يكپارچه شماره 1402/21

 برق منطقه اي باختر

نوبت اول

شناسه آگهي :1567011

شركت سهامي برق منطقه اي باختر درنظر دارد نسبت به واگذاري پروژه زير از طريق برگزاري مناقصه عمومي به شركتهاي واجد صلاحيت 
داراي حداقل رتبه 5 در رشته نيرو اقدام نمايد:

1- موضوع مناقصه : عمليات ساختماني ،تهيه ، نصب ، تست وراه اندازي پست سيار صنعتي شهيد حبيبي )نخجيروان ( . 
2- مدت تحويل تجهيزات و انجام كار : سه )3(ماه شمسي  .

 3- محل تحويل تجهيزات و انجام كار: استان مركزي –شهر محلات – شهرك صنعتي شهيد حبيبي )نخجيروان (.  
4- مبلغ برآورد :-/044 479 000 32 ريال . 

5- سپرده شركت در فرآيند ارجاع كار  به مبلغ-/000 024 600 1ريال  بصورت يكي از تضامين قابل قبول ذكر شده در فرآيند ارجاع كار ، 
مطابق آئين نامه تضمين معاملات دولتي به شماره 123402/ت/50659 هـ .مورخ 94/9/22 هيئت وزيران .

6- محل تحويل پاكت تضمين شركت درفرآيند ارجاع كار فوق به  نشاني اراك – ميدان امام خميني )ره(– بزرگراه امام علي)ع( - جنب پل 
راه آهن –  دبيرخانه  شركت برق منطقه اي باختر.

7-اطلاعات تماس سامانه تداركات الكترونيكي دولت جهت انجام مراحل عضويت در سامانه به شماره تلفن: 33245248-086 و مركز 
راهبري و پشتيباني به شماره تلفن : 1456 

- كليه شركت هاي واجد شرايط  متقاضي شركت در مناقصه فوق مي توانند جهت اخذ اسناد مناقصه از تاريخ  1402/6/22 لغايت  1402/6/28 
به سامانه تداركات الكترونيكي دولت به آدرس www.setadiran.ir  مراجعه نمايند ، لازم است مناقصه گران درصورت عدم عضويت قبلي 
در سامانه ، مراحل ثبت نام درسامانه ودريافت گواهي امضاء الكترونيكي راجهت دريافت اسناد و شركت در مناقصه محقق سازند . مهلت  
بارگذاري پيشنهادات تا ساعت 12:00 روز يكشنبه مورخ  1402/7/9  به نشاني فوق مي باشد ، ضمنا" پيشنهادات  بارگذاري شده در ساعت 
10:30 صبح روز دوشنبه مورخ  1402/7/10 در محل سالن شهيد افسريان  شركت سهامي برق منطقه اي باختر به نشاني بالا به ترتيب قيد 
شده در اسناد مناقصه بازگشايي مي گردد ، به پيشنهادات فاقد سپرده به مبلغ و صورت  قيد شده فوق الذكر  ، فاقد امضا ، مشروط ، مخدوش  

ترتيب اثر داده نخواهد شد  و شركت سهامي برق منطقه اي باختر در رد يا قبول پيشنهادات مختار مي باشد .
- آگهي فوق در شبكه اطلاع رساني شركت توانير به نشاني  WWW.tavanir.org.ir  قابل رويت مي باشد.   

تاريخ انتشار نوبت اول آگهي : 1402/6/22    تاريخ انتشار نوبت دوم آگهي :1402/6/26    
شركت سهامي برق منطقه اي باختر

بدينوسيله از کليه سهامداران و يا نمايندگان قانونی آنان 
دعوت به عمل می آيد تا در جلسه مجمع عمومی عادی به 
طور فوق العاده شـرکت که رأس ساعت 10 صبح روز شنبه 
مورخ 1402/07/08 در محل قانونی شرکت به نشانی تهران، 
خيابـان وليعصر، بعد از پل همت،نرسـيده به ميدان ونک، 
نبش خيابان دوازدهم، شماره 2413 برگزار می شود ،حضور 

بهم رسانند.
دستور جلسه :

1- انتخاب اعضای هيئت مديره
2- ساير امور که در صلاحيت مجمع عمومی عادی است

آگهی دعوت به مجمع عمومی عادی به طور فوق العاده
شرکت ايده های تجارت هوشمند سيمرغ )سهامی خاص(

به شماره ثبت 4۳8461 و شناسه ملی 10100۳1۳۳9۵

هيئت مديره شرکت ايده های تجارت هوشمند سيمرغ

شرکت پالايش گاز پارسيان در نظر دارد مناقصه عمومی يک مرحله ای همزمان با ارزيابی کيفی يکپارچه خدمات سرويس، تعمير و نگهداري تاسيسات و ساختمان )اماكن 
صنعتي و غير صنعتي(به شماره 2002092416000031 را از طريق سامانه تدارکات الکترونيکی دولت برگزار نمايد. کليه مراحل برگزاری مناقصه از دريافت اسناد مناقصه 
ارايه پيشنهاد مناقصه گران و بازگشايی پاکت ها، از طريق درگاه سامانه تدارکات الکترونيکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir  انجام خواهد شد.تاريخ انتشار 

فراخوان در سامانه تاريخ 1402/06/20 می باشد .
 آخرين مهلت دريافت اسناد مناقصه از سايت:       ساعت 30: 18  روز دوشنبه تاريخ 1402/06/27

 آخرين مهلت ارسال پيشنهادها: ساعت 30: 18  روز دوشنبه تاريخ 1402/07/10
بازگشايی و ارسال اسناد ارزيابی کيفی به کميته فنی بازرگانی: ساعت 00 : 19 روز  دوشنبه      تاريخ 1402/07/10

زمان توضيح و تشريح اسناد :ساعت 00 : 10 روز  دوشنبه تاريخ 1402/07/03
زمان بازگشايی پاکت ها :     ساعت 00 : 10 روز چهارشنبه تاريخ 1402/07/26

برآورد مناقصه: 473.000.000.000
مبلغ تضمين شرکت در فرآيند ارجاع کار: 18.160.000.000  ريال

اطلاعات تماس دسـتگاه مناقصه گزار جهت دريافت اطلاعات بيشتر در خصوص اسـناد مناقصه و ارايه پاکت های الف: به آدرس: استان فارس-  شهرستان مهر-  شركت 
پالايش گاز پارسيان - کد پستي:  7449184831 

شماره تماس: 36 الي 071-52724134
نوبت اول:  1402/06/20          نوبت دوم: 1402/06/22

 آگهی  فراخوان مناقصه عمومی
 همزمان با  ارزيابی کيفی )يکپارچه( مناقصه گران            

نوبت دوم

شركت ملي گاز ايران
شركت دولتی پالايش گاز پارسيان

شناسه آگهي :1563065

روابط عمومی شرکت دولتی پالايش گاز پارسيان

شركت پالايش نفت امام خميني)ره( شازند در نظر دارد ساخت موضوع صدرالاشاره را از طريق مناقصه عمومی طبق اسناد مناقصه به توليدکننده/ سازنده واجد شرايط واگذار نمايد. شرکت های متقاضي می توانند جهت دريافت اطلاعات 
بيشتر و شرايط شرکت در مناقصه به سايت WWW.IKORC.IR  مراجعه نمايند. 

CASING)P-2231B (1- موضوع مناقصه :ساخت پوسته کامل
الف( شرح مختصر:

ب( تضمين مورد قبول شامل: ضمانتنامه بانکی/ چک تضمينی/ چک بين بانکی / واريز وجه نقد
ج( شركت در رد يا قبول هر يك يا تمام پيشنهادها بدون آنكه محتاج به ذكر دليل باشد مختار است.

2( كليه اشخاص حقوقي واجد شرايط مي توانند مطابق تاريخ هاي ذيل جهت دريافت اسناد استعلام ارزيابی به آدرس اينترنتي فوق الذکر مراجعه نمايند و پس از دريافت اسناد و مطالعه آن، مستندات ارزيابی کيفی را در قالب لوح فشرده 
در مهلت مقرر به آدرس ذيل ارسال نمايند. بديهي است پيشنهادهايی که با شرايط مندرج در فراخوان اختلاف داشته باشند و يا مدارك مناقصه از سوي متقاضيان بعد از مهلت مقرر ارسال شود قابل پذيرش نمی باشد. پس از ارزيابی کيفی، 

از متقاضيان تاييدشده جهت ادامه فرآيند مناقصه دعوت به عمل خواهد آمد.
3( مهلت دريافت اسناد :

3-۱- مهلت دريافت اسناد استعلام ارزيابی کيفی: روز سه شنبه  مورخ ۱۴۰۲/۰۶/۲۷
3-۲- مهلت ارسال پاسخ استعلام ارزيابی کيفی: روز دو شنبه  مورخ ۱۴۰۲/۰۷/۱۰

4( نام و نشاني دستگاه مناقصه گزار: 
اراك، كيلومتر۲۰جاده بروجرد)سه راهي شازند( - شركت پالايش نفت امام خميني )ره( شازند – مديرت بازرگانی - مهندسی پشتيبانی ساخت داخل- اتاق ۱۰۲

تلفن تماس: ۰8۶-33۴۹۱838 
فكس: 33۴۹۱۵۰۷-۰8۶ يا ۰8۶-3۴۱۶۶۰۱3

 RND-0116161-TB آگهي فراخوان  تجديد مناقصه عمومي يک مرحله ای شماره
CASING )P-2231B (تحت عنوان ساخت پوسته کامل

روابط عمومي شركت پالايش نفت امام خميني )ره(شازند

نوبت دوم
شركت پالايش نفت

 امام خميني)ره( شازند
)سهامي عام(

مبلغ تضمين شركت در فرآيند ارجاع كار)ريال(مبلغ برآورد )ريال(تعداد/ مقدار موضوع مناقصهشماره مناقصهرديف

1RND-0116161-TB CASING ساخت پوسته کامل
)P-2231B(2NO70.000.000.000961.000.000

سامانه 
پيامكي 
روزنامه 
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30005320



جمعيت توليد گرايان ايران در بياني��ه   اي  نس��بت به آنچه 
»وضعيت نابس��امان اقتصاد كشور « خوانده شده هشدار 
داده و  مي گويد »شاخص  ها و نمادهاي بسياري در دسترس 
هستند كه اين وضعيت را به تصوير  مي كشند.« اين بيانيه 
در آسيب شناسي كاملي از موانع شكلگيري دولت مدرن، 
 به دو مورد »فقر انديشه كاربردي« و »درماندگي نظري« 
اشاره كرده و  مي افزايد: طي يك سده گذشته، فرصتهاي 
طلايي را با وجود در اختيارداشتن منابع عظيم مالي و توان 
اثرگذاري سياسي، به ويژه بر اثر فقدان دو مورد فوق، از دست 
دادهايم.  در بيانيه   جمعيت توليدگرايان ايران آمده است: 
»بيش از ۲۰۰۰ ميليارد دلار منابع مستقيم ارزي ناشي از 
انواع صادرات طي ۶۰ سال اخير در اختيار تصميمگيران 
ما بوده است و آنچه امروز در حال تجربه آن هستيم، هيچ 
سنخيتي با اين حجم منابع عظيم ندارد. نابساماني و 
ناهم ترازي در سياستهاي داخلي و خارجي و ناتواني در 
آيندهنگري، ناكارآمدي، سوءمديريت و عدم اهليت حرفهاي 
از مهمترين علل عقب ماندگي كشور است.« براي نشان 
دادن اين سوءمديريتها همواره ميتوانبه شاخصهاي 

اقتصادي بلندمدت در گزارشهاي رسمي رجوع كرد.
روند رشد اقتصادي و افزايش تورم در كشور بعد از 
افزايش شديد درآمدهاي نفتي در دهه   ۵۰ حركت ب  ه 
سوي يك اضمحلال مزمن و پايدار را براي ما به تصوير 
ميكشد. بايد گفت نتيجه اين افزايش درآمدهاي 
نفتي، غفلت از دو بحث صنعتي شدن و بوروكراسي 
شايستهسالار است. جمعيت توليدگرايان ايران تاكي��د 
ك��رده ك��ه اعتماد راسخ دارد كه باوجود ذخيره دانش 
موجود دركشور، هنوز فرصت ف  ائق آم  دن برمشكلات و 
باز شدن   راه پيشرفت وتوسعه ايران بزرگ وجود دارد، اما 
به شرط آنكه »توس  عهخ  واهي« خواست زمامداران باشد.  
جمعيت توليدگرايان ايران، مواضع خود را درخصوص 
اقتصاد ايران، براي اطلاع ملت بزرگ ايران به شرح زير 

اعلام ميدارد: 
۱- اقتصاد و همچنين نابساماني هاي به وجود آمده در 
سياستهاي داخلي و خارجي، عامل   اساسي مشكلات 

ايران در ابعاد مختلف است.
۲- »توسعهخواهي« نياز حياتي بقاء و امنيت كشور 

است.

۳- برنامهريزي و تدوين راهبرد توسعه و ايجاد عزم ملي 
براي تحقق آن، ضروري و حياتي است.

۴- به دليل توسعه نيافتگي، نقش دولت در هدايت و مراقبت 
از توسعه، اساسي و مه  م اس  ت و   نميتوان آن را به بازار سپرد.

۵- دولت و نهادهاي مختلف و همچنين نهادهاي امنيتي و 
نظامي به هيچ وجه نبايد در اج  راي   اقتصاد ورود كنند و اجراء، 
مبتني بر اقتصاد آزاد باتكيه برنهادهاي باكيفيت پشتيبان آن 
به ويژه در زمينه هاي شفافيت، امنيت و عدالت، تنها توسط 

بخش خصوصي داراي اهليت انجام شود.
۶- با تكيه بر محاسبات علمي مبتني بر جداول داده- 
ستانده سالهاي ۱۳۸۰، ۱۳۷۰ و ۱۳۹۰   اولويت اول توسعه 
بايد صنعت پيشران مبتني بر نوآوري وحفظ محيط زيست 

باشد، اولويت   بعدي كشاورزي مبتني برفناوريهاي صنعتي 
و با لحاظ اقتصاد مقياس وحفظ منابع طبيعي كشور براي 
نسل هاي آينده وكاهش هزينه ها باشد، سپس نقش ارزنده 

خدمات مولد و زائيده و پشتيبان توليد داخل كشور.
۷- تعيين نوع صنايعي كه اساسي و به معناي واقعي كلمه 
پيشران باشند، با شناخت عميق هر موضوع، سياستگذاري، 
راهبرد تخصصي و ايجاد امكان مديريت و اجراي حرفه اي 

ميسر مي شود. 
۸- دررويكردهاي اقتصادي، چهار عامل حياتي همچون 
زمين، انسان به عنوان نيروي كار،  محيط زيست وآب نبايد 

به اقتصاد بازار واگذار شود.
۹- درراستاي تحقق عدالت و رشد اجتماعي، آموزش و 

درمان نبايد به اقتصاد بازار واگذار   شود.
۱۰- توس  عه پاي  دار و رف  اه اجتم  اعي ب  راي جامع  ه، هنگ  امي 
محق  ق م  يش  ود ك  ه   شايستهسالاري و دموكراسي با برگزاري 

انتخابات آزاد نهادينه شود.
۱۱- به دليل اين واقعيت كه هنگام مواجه شدن با 
مشكلات اساسي، نميتوان انتظار داشت از   همان سطحي 
كه مشكلات را به وجودآورده ايم، آنها را حل ك��رد، لذا بايد 
به سطحي بالاتر رفت- بناب��ر اين ضروري است كه در دو 
زمينه سياست و اقتصاد، مجمع نخبگان منتخب نخبگان  
 كشور در اين دو زمينه تشكيل شود و فقط اين دو مجمع، 
تصميمگيري و سياستگذاري لازم را   اتخاذ كنند- ساختار 

اين دو نهاد در فرصتي ديگر تشريح خواهد شد.
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چرا واردات آيفون ۱۴ 
و مدل هاي بالاتر ممنوع شد؟

دبير انجم��ن واردكنن��دگان تلفن هم��راه از تداوم 
ممنوعيت رجيس��تري مدل هاي جديد برند آيفون 
خبر داد. مهدي عبقري، با اش��اره به آخرين وضعيت 
واردات برخ��ي مدل هاي آيفون از جمله س��ري هاي 
۱۴ و ۱۵ گف��ت: به دليل ش��رايط تحريمي، كمبود 
ارز و ارزب��ر بودن آيفون،  واردات و رجيس��تري برخي 
مدل هاي آيفون همچنان ممنوع است. دبير انجمن 
واردكنندگان موبايل گفت: امريكا واردات فرش و پسته 
ايران را محدود كرده است. تصميم ايران در ممنوعيت 
واردات آيف��ون به نوعي عملكرد تقابلي در جهت اين 
اقدام بوده است. وي با اشاره به اينكه، واردات تجاري و 
مسافري آيفون هاي ۱۳ وما قبل همچنان پا برجاست، 
گفت: واردات اين دسته نسبت به مدت مشابه سال قبل 
كاهش چشم گيري داشته و واردات تجاري از طريق 
رويه واردات از محل صادرات خود، عمدتا توسط افرادي 
كه در حوزه صادرات فعاليت دارند انجام مي شود. وي 
گفت: در سال گذشته و بعد از ممنوعيت رجيستري 
آيفون ۱۴ برخي با روش هايي مثل استفاده از دانگل 
اينترنت اين گوشي ها را فعال و در حال استفاده از آن 
هستند. يكي از دغدغه هاي انجمن اين بود كه ادامه 
اين روند باعث شود طرح موفق رجيستري به حاشيه 
و بيراهه رود. دبير انجمن واردكنندگان موبايل تاكيد 
كرد، طبق اعلام س��تاد مب��ارزه با قاچ��اق كالا و ارز 
استفاده از روش هاي مختلف براي دور زدن ممنوعيت 

رجيستري آيفون ۱۴ قابل شناسايي است.

حجم صادرات نوشت افزار 
كمتر از ۳ ميليون دلار است

وزير صمت گفت: امروز حجم صادرات نوشت افزار كمتر 
از ۳ ميليون دلار است؛ بنابراين بايد بازارهاي صادراتي 
خود را گس��ترش دهيم. عباس علي آب��ادي امروز در 
حاشيه بازديد از نمايشگاه نوشت افزار ايراني در مورد 
وضعيت كيفيت نوشت افزارهاي توليد داخل، اظهار 
داشت: بايد شاهد تحولات بنيادين در بحث نوشت افزار 
باش��يم. هم اكنون در دوره الكترونيك هستيم و بايد 
زمينه هاي به كارگيري از ابزارهاي الكترونيك را براي 
نوشت افزار مدرن فراهم كنيم. اين مقام مسوول تاكيد 
كرد: وضعيت توليد نوش��ت افزار در داخل كشور ايده 
آل است زيرا در مقايسه با دنيا نه تنها تأمين كننده نياز 
داخل هستيم بلكه مي توانيم نياز كشورهاي هم جوار را 
هم تأمين كنيم. وي در مورد صادرات نوشت افزار گفت: 
امروز حجم صادرات نوشت افزار كمتر از ۳ ميليون دلار 
است كه با توجه به ظرفيت موجود بايد بازارهاي هدف 
صادرات را گس��ترش دهيم. وزير صمت تاكيد كرد: با 
توجه به پتانسيل هاي ملي مي توانيم ۱۰ تا ۱۵ درصد از 

بازار منطقه را در اختيار بگيريم.

واردات روزانه ۲۰۰ تن
گوشت گرم به كشور

قائم مقام وزير جهاد كشاورزي گفت: براي تامين گوشت 
مورد نياز كشور و ايجاد تعادل در بازار، واردات گوشت 
گرم از كشورهاي مختلف افزايش يافته و به روزانه ۲۰۰ 
تن رسيده است كه اين گوشت ها در ميادين ميوه  و تره 
بار، فروشگاه هاي زنجيره اي و ميدان بهمن با قيمت هاي 
مناسب عرضه مي شود. عليرضا پيمان پاك در گفت وگو 
با ايسنا، اظهار كرد: با توجه به نياز كشور در تامين گوشت 
قرمز و بحران هايي كه سال گذشته در حوزه توليد ايجاد 
شد، برنامه ريزي هاي لازم صورت گرفت تا ميزان كسري 
توليد از طريق واردات تامين و به موازات آن نيز ترميم 
زنجيره هاي توليد دام نيز انجام شود. وي ادامه داد: طي 
دو ماه گذشته با همكاري بانك مركزي و واردكننده هاي 
مختلف، مسيرهايي طراحي شد كه بتوانيم تا پايان سال 
جاري نياز خودمان را در قال��ب واردات روزانه ۳۰۰ تن 
گوشت گرم دام سبك و سنگين تامين كنيم. قائم مقام 
وزير جهاد كشاورزي با بيان اينكه در حال حاضر روزانه 
۲۰۰ تن گوشت قرمز از مسير واردات تامين مي شود، 
گفت: روزانه حدود ۱۲۰ تن گوشت گرم گوسفندي از 
كشورهاي مختلف وارد كشور مي شود. همچنين حدود 
۸۰ تن گوشت گرم گوساله در قالب دام زنده وارد كشور 
شده و به كشتارگاه هاي استان سيستان و بلوچستان 
م��ي رود. وي تصريح كرد: در حقيقت قص��د داريم به 
دليل افزايش تقاضا در فصل سرد، واردات را نيز افزايش 
دهيم تا نياز كشور تامين و بازار تنظيم شود. پيمان پاك 
افزود: اين مجوز داده شده كه پزشكان و ناظران از نقطه 
مبدا بر كيفيت گوش��ت نظارت كنند. وي در پاسخ به 
اين سوال كه اين گوشت هاي وارداتي با چه قيمتي در 
بازار عرضه مي شوند هم گفت: قيمت لاشه گوسفندي 
وارداتي۲۶۰ تا ۲۷۰ هزار تومان اس��ت. قيمت گوشت 
ران و سردس��ت آن نيز كمتر از ۳۹۰ هزار تومان است. 
ساير قطعات هم بر اين اساس توسط معاونت بازرگاني 
وزارت جهاد قيمت گذاري ش��ده است. قائم مقام وزير 
جهاد كش��اورزي همچنين اضافه كرد: اين گوشت ها 
در ميادين ميوه و تره بار ب��ه صورت غير قطعه بندي و 
فروشگاه هاي زنجيره اي به صورت قطعه بندي عرضه 
شود و قيمت آن در ميادين حدود ۲۰ تا ۳۰ هزار تومان 
نسبت به فروشگاه هاي زنجيره اي كمتر است. وي در 
ادامه با بيان اينكه فعلا اين طرح در تهران اجرايي مي شود 
زيرا استان تهران يك استان وارداتي است و توليد ندارد، 
عنوان كرد: روزانه استان تهران بين ۸ تا۱۰ هزار گوسفند 

از استان هاي همجوار جذب مي كند. 

نهايي شدن آيين نامه واردات 
خودروهاي كاركرده تا مهر ماه 

تكليف آيين نامه هاي س��اماندهي صنعت خودرو به 
زودي مش��خص مي ش��ود- اخيرا حواشي جدي در 
خصوص آيين نامه اسقاط خودروها ايجاد شده است- از 
طرف ديگر در قانون ساماندهي صنعت خودرو، دولت 
مكلف شد تا چند آيين نامه را تدوين كند- آيين نامه 
اسقاط خودرو، واردات خودروهاي كاركرده، عوارض بر 
مصرف سوخت و..- از جمله آنها بود- به دليل وابستگي 
اين آيين نامه ها به يكديگر، تدوين آن در دولت با فاصله 
زماني همراه شده است. بر اساس اعلام وزير اقتصاد تا 
يك ماه آينده اين آيين نامه نهايي خواهد شد. در همين 
حال، وزير صمت نيز اظهار داشت كه آيين نامه واردات 
خودروهاي كاركرده به دولت ارايه شده و احتمال دارد 
هفته آينده يا در جلس��ه بعدي هيات وزيران بررسي 
شود، البته نوبت دهي با من نيست. عباس علي آبادي 
گفت: ما آيين نامه را در موعد مقرر و حدود ۳ هفته پيش 
تحويل هيات دولت داديم، نوبت به بررسي آيين نامه 
برسد، مطرح مي ش��ود- اين آيين نامه همان چيزي 
است كه مجلس هم با آن موافق است؛ در اين زمينه با 

كميسيون صنايع و معادن هماهنگ بوديم.

سامانه يكپارچه خودرو
متعلق  به وزارت صمت نيست

وزير صنعت، معدن و تجارت در واكنش به سوالي درباره 
نوبت سوم عرضه خودرو در سامانه يكپارچه گفت: سامانه 
يكپارچه عرضه خودرو متعلق به وزارت صمت نيست و اين 
سامانه متعلق به شوراي رقابت است.  عباس علي آبادي در 
مورد ادامه عرضه خودرو از طريق سامانه يكپارچه عرضه 
خودرو، اظهار داشت: اصلا سامانه يكپارچه متعلق به ما 
)وزارت صمت( نيست و اين س��امانه متعلق به شوراي 
رقابت اس��ت-  وزير صنعت معدن و تجارت در پاسخ به 
سوالي درباره زمان برگزاري دور جديد عرضه خودرو در 
اين سامانه، بيان داشت: در مورد ثبت نام جديد در سامانه 
يكپارچه هم اطلاعي ندارم و شوراي رقابت مي داند-  وي 
افزود: وزارت صمت برنامه اجرايي درباره فروش خودرو 
ندارد، ش��ركت ها طبق برنامه در س��امانه يكپارچه كه 
شوراي رقابت مسوول آن است فروش دارند و ما مسوول 
سامانه نيستيم.  به گزارش فارس، به دنبال نابساماني هايي 
كه در عرضه خودرو توسط خودروسازان وجود داشت و 
پيرو مصوبه ۵۴۳ شوراي رقابت، وزارت صنعت، معدن و 
تجارت در دوره تصدي گري فاطمي امين بر اين وزارتخانه، 
سامانه يكپارچه خودرو را راه اندازي كرد تا بدين وسيله تمام 
خودروسازان فروش خود را از طريق عرضه در اين سامانه 
انجام دهند. براساس بند ۵ ماده ۵ )شرايط طرف عرضه( 
دستورالعمل تنظيم بازار خودروي سواري شوراي رقابت، 
عرضه كنندگان خودرو بايد از طريق س��امانه يكپارچه 
فروش خودرو نس��بت به ثبت نام و فروش خودرو اقدام 
كنند.  تاكنون عرضه يكپارچه خودرو از طريق سامانه دو 
بار يك بار در اسفند ماه ۱۴۰۱ و يك بار در ارديبهشت ماه 
۱۴۰۲ انجام شده و پيرو اين عرضه ها تمامي متقاضيان 
خريد خودرو بدون قرعه كشي در نوبت دريافت خودرو 

قرار گرفته اند. 

لاستيك با قيمت بالاتر از
نرخ مصوب فروخته مي شود

يك مقام مسوول گفت: توليدكنندگان با قيمت هاي 
مصوب سازمان حمايت، محصول را به حلقه بعدي 
تحويل مي دهند و در انتهاي زنجيره توزيع، لاستيك 
با قيمت بالاتر از نرخ مصوب به دست مصرف كننده 
مي رسد. محسن صفدري مديركل صنايع شيميايي 
و پليمري وزارت صمت در يك گفت وگوي تلويزيوني 
با اشاره به كاهش توليد و توزيع لاستيك به واحدهاي 
صنفي منتخب گف��ت: در پنج ماه��ه اخير به دليل 
مشكلات تأمين ارز توليد لاس��تيك سواري حدود 
۱۰ درص��د كاهش يافته كه ب��ا پيگيري هاي وزارت 
صنعت، معدن و تجارت اين مشكل تا حدودي برطرف 
ش��ده اس��ت. وي بيان كرد: يكي ديگر از مشكلات 
وجود نظام توزيع س��نتي در اين بخش است كه بايد 
معاونت خدمات وزارت صمت براي ساماندهي نظام 
توزيع تدابيري بينديش��د چرا كه توليدكنندگان با 
قيمت هاي مصوب سازمان حمايت مصرف كنندگان 
و توليدكنن��دگان محصول را به حلقه بعدي تحويل 
مي دهند و در انتهاي زنجيره توزيع، لاستيك با قيمت 
بالاتر از قيمت مصوب به دست مصرف كننده مي رسد.

هشدارجمعيتتوليدگرايانايراننسبتبهوضعيتنابساماناقتصادايران

فرصت هاي طلايي براي توسعه كشور را از دست داده ايم 

راهكارهايبازگشتهرچهسريعتردوكشورايرانوعربستانبهبازاريكديگربررسيشد

فاز جديد مناسبات تجاري با آل سعود 
تعادل|

از سرگيري مناسبات سياسي ايران و عربستان موجب شد تا 
دو كشور بررسي راهكارهاي بازگشت هرچه سريعتر به بازار 
يكديگر را در دستور كار قرار دهند تا روابط تجاري دو كشور 
هم وارد فاز جديدي شود. به همين منظور اولين جلسه اتاق 
فكر همكاري هاي اقتصادي ايران و عربستان با دستوركار 
معرفي و تبيين برنامه ها و اهداف اين اتاق فكر و ارايه نظرات 
و ديدگاه هاي صاحبنظران اين حوزه در رابطه با چگونگي 
تحقق توسعه مناسبات اقتصادي و تجاري دو كشور برگزار 
شد. از جمله اهداف اتاق فكر همكاري هاي اقتصادي ايران 
و عربس��تان مي توان به تقويت ديپلماسي تجاري كشور 
و هم گرايي بخش خصوصي با نهادهاي تصميم گير براي 
توسعه روابط اقتصادي خارجي كشور اشاره كرد؛ تنظيم 
سند و نقشه راه همكاري هاي اقتصادي دو كشور از ديگر 
برنامه هايي است كه اين اتاق فكر در دستور كار قرار داده  
است. از سوي ديگر در اين اتاق فكر كارگروه هاي مرتبط 
با حوزه هاي كشاورزي و صنايع غذايي، معدن، دارو، نفت 
و پتروش��يمي، گردشگري و تجهيزات و ماشين آلات نيز 

ايجاد شده است.

   ايجاد دفتر نمايندگي اتاق تهران
در عربستان

اولين جلس��ه اتاق فكر همكاري هاي اقتص��ادي ايران و 
عربستان با دس��توركار معرفي و تبيين برنامه ها و اهداف 
اين اتاق فكر و ارايه نظرات و ديدگاه هاي صاحبنظران اين 

حوزه در رابطه با چگونگي تحقق توسعه مناسبات اقتصادي 
و تجاري دو كشور، صبح سه شنبه ۲۱ شهريورماه در محل 

اتاق بازرگاني تهران برگزار شد.
در اين نشست محمدرضا بهرامن از اعضاي هيات رييسه 
اتاق ايران با اش��اره به اينكه عربستان تامين كننده كالا و 
خدمات بخش بزرگي از ديگر كش��ورهاي منطقه است، 
بر ضرورت ش��ناخت فرهنگ و بازار اين كشور تاكيد كرد 
و گفت: اتاق تهران مي تواند با ايجاد نمايندگي در كش��ور 
عربستان، فرصت ها و ظرفيت هاي همكاري دو كشور را 
شناسايي و در اختيار فعالان اقتصادي و بنگاه هاي بخش 

خصوصي ايران قرار دهد.
سيدمحمد حسيني، س��فير س��ابق ايران در عربستان 
نيز در اين گردهمايي و طي س��خناني، با اش��اره به اينكه 
عربس��تان در دوره جديد سياسي خود، از مرحله امنيتي 
خارج ش��ده وارد فاز اقتصادي ش��ده اس��ت عنوان كرد: 
عربس��تان رويكرد راهبردي در پيش گرفت��ه و امروز نيز 
شاهد سرمايه گذاري هاي عظيم اين كشور در مگاپروژه ها 
و همچنين فوتبال هستيم تا چهره اين كشور نزد جامعه 
بين الملل در قياس با ادوار گذشته، تلطيف شود. وي با بيان 
اينكه در سطح كارگزاران دو كشور ايران و عربستان، عزم 
و اراده جدي براي آغاز مرحله تازه اي از مناس��بات وجود 
دارد، افزود: رويكردهاي مقامات عربس��تان س��عودي بر 
اين اساس قرار گرفته و اعلام نيز شده است كه عربستان، 
ايران و تركيه، موتور خاورميانه جديد هستند و تعبيري كه 
محمدبن سلمان نيز چندي پيش به آن اشاره كرد اين بود 

كه خاورميانه جديد با نقش آفريني اين سه كشور، اروپاي 
آينده خواهد بود. حسيني س��پس با اشاره به اينكه طي 
ماه هاي آتي چندين هيات تجاري از عربستان به ايران سفر 
خواهند كرد، افزود: در اين زمينه، اتاق بازرگاني تهران براي 
اعتمادسازي ميان دو كشور، حضور فعال داشته و علاوه بر 
پذيرش و دعوت از هيات هاي تجاري عربستان به تهران، 
اعزام هيات هاي تجاري به اين كش��ور را نيز در دستوركار 
قرار دهد. سفير سابق ايران در رياض سپس با بيان اينكه 
عربستان تنها يك كشور نيست، بلكه دروازه اي مطمئن 
براي ورود به ديگر بازارها مانند آفريقاست، افزود: با توجه 
به اراده و باور مقامات دو كش��ور براي ايجاد روابط حسنه، 
بخش خصوصي اي��ران از اين فرصت ب��راي دور تازه اي از 

فعاليت هاي اقتصادي و سرمايه گذاري استفاده كند.

    ضرورت برقراري مناسبات ايران با عربستان
مجتبي فردوسي پور، رييس مركز مطالعات غرب آسيا در 
مركز مطالعات سياسي و بين الملل وزارت امور خارجه و 
سفير سابق ايران در اردن، بود كه با اعلام اين خبر كه اتاق 
انديشه ورزي براي تحول مناس��بات ايران و عربستان در 
وزارت امور خارجه ايجاد خواهد شد، به تحليل گزارشي با 
موضوع چارچوب نظري و مفهومي اقتصاد سياسي و انطباق 
آن با روابط همسايگي با كش��ورهاي حوزه خليج فارس 
پرداخت. وي با اين توضيح كه عربستان به دنبال تبديل 
شدن به اقتصاد اول جهان اس��ت، يادآور شد كه در ايران 
و در سطح سياست گذاران و همچنين بخش خصوصي، 

بايد براي برخي عدم تقارن ها ميان دو كش��ور از جمله در 
موضوعات مفهوم توسعه، رابطه با نظام بين الملل، مفهوم 
دموكراس��ي و آزادي هاي سياس��ي و همچنين مفهوم 
ايدئول��وژي بحث ه��اي عميق صورت گيرد و بر اس��اس 
آن، نقش��ه راه همكاري هاي آتي دو كش��ور ترسيم شود. 
فردوسي پور سپس حوزه هاي ژئوپليتيك ديتا و اطلاعات، 
هوش مصنوعي و مگاپروژه ها را از موضوعاتي عنوان كرد كه 
در حال حاضر در سطح منطقه و به ويژه از سوي عربستان 
در پيش گرفته ش��ده اس��ت و ايران نيز بايد سياست ها و 
برنامه هاي خود در چارچوب اين رويكردها را تبيين كند. 
به گفته وي، ايران بايد سهم خود را از كريدورهاي تجاري 
منطقه، مش��خص كند و به دنبال برقراري مناس��بات با 

كشورهاي ضلع جنوب خليج فارس و عربستان برود.

    جزييات تجارت با آل سعود 
اما روند تجارت ايران و عربستان در يك دهه گذشته به چه 
شكل بوده اس��ت؟ ارزيابي هاي آماري گمرك از تبادلات 
تجاري ميان ايران و عربستان طي ۱۰ سال گذشته نشان 
مي دهد، روند تراز تجاري با فراز وفرودهايي روبرو بوده است. 
بنابر آمارها، بيشترين حجم تجارت خارجي ميان ايران و 
عربستان در ۱۰ سال گذش��ته به سال ۹۴ تعلق داشته و 
برابر با ۲۰۰ ميليون دلار بوده است. آمارها همچنين نشان 
مي دهد، در سال هاي ۹۵ و ۹۹ كه روابط ايران و عربستان 
قطع بود حجم تجارت بين ايران و عربستان صفر بوده و به 

عبارتي هيچ مراوده تجاري صورت نگرفته است. 

آگهي تجديد ارزيابي كيفي و مناقصه همزمان 
شماره ۱۴۰۲/۱۸

مناقصه گزار: شركت سهامي برق منطقه اي سيستان و بلوچستان
نوع مناقصه: عمومي دو مرحله اي همزمان با ارزيابي كيفي )فشرده( 

موضوع مناقصه: خريد دو دستگاه ترانسفورماتور قدرت ۲۳۰/۶۳ كيلوولت و ۲۳۰/۱۳۲/۲۰ كيلوولت به همراه يك دستگاه ترانسفورماتور كمپكت ۶۳/۰.۴ 
كيلوولت

مبلغ تضمين شركت در فرآيند ارجاع كار: ۳۲/۵۴۶/۰۸۰/۵۲۲ ريال )ضمانتنامه شركت در فرآيند ارجاع كار مي بايست داراي ۳ ماه اعتبار از آخرين 
مهلت تحويل پاكات و همچنين قابليت تمديد به مدت ۳ ماه ديگر باشد.(

تاريخ دريافت اسناد ارزيابي كيفي و مناقصه: از ساعت ۱۲:۰۰ روز سه شنبه مورخ ۱۴۰۲/۶/۱۴ لغايت ساعت ۱۷ روز يكشنبه مورخ ۱۴۰۲/۶/۲۶
setadiran.ir نحوه دريافت اسناد ارزيابي كيفي و مناقصه: مراجعه به صفحه اعلان عمومي سامانه تداركات الكترونيكي دولت به آدرس

تاريخ تحويل پاكات ارزيابي كيفي و مناقصه: حداكثر تا ساعت ۰۸:۳۰ روز دوشنبه مورخ ۱۴۰۲/۷/۱۰
تاريخ و محل بازگشايي پاكات ارزيابي كيفي: راس ساعت ۹ صبح روز دوشنبه مورخ ١٤۰۲/۷/۱۰ - امور تداركات و قراردادهاي شركت برق منطقه اي 

سيستان و بلوچستان
در جلسه مذكور، پاكات ارزيابي كيفي گشوده و جهت بررسي و امتيازدهي تحويل كميته فني بازرگاني مي گردد.

زمان بازگشايي پاكات مناقصه در همين جلسه تعيين و كتبا به اطلاع مناقصه گران خواهد رسيد. 
نحوه تحويل پاكات ارزيابي كيفي و مناقصه: پاكات ارزيابي كيفي و مناقصه كه توسط مناقصه گر تهيه مي شود مي بايست به دو شكل تحويل شود:

۱- بارگذاري پاكات )ارزيابي كيفي، پاكت الف، پاكت ب و پاكت ج( به صورت الكترونيكي در سامانه تداركات الكترونيكي دولت مطابق با زمان بندي.
۲- تحويل فيزيكي فقط پاكت )الف( مناقصه مطابق با زمان بندي به آدرس زاهدان، حد فاصل دانشگاه ۳۷ و ۳۹.

دبيرخانه شركت برق منطقه اي سيستان و بلوچستان، تلفن: ٠٥٤٣١١٣٧٠٤٩
* تحويل پاكات به هر دو روش الزاميست.

مدت تحويل كالا: ۸ )هشت( ماه شمسي
روابط عمومي شركت برق منطقه اي سيستان و بلوچستانم الف: 7۸7

نوبت دوم
شناسه آگهي: 1566727

شركت سهامي برق منطقه اي 
سيستان و بلوچستان به موجب ماده ۱۴ قانون ثبت املاک تحديد حدود شماره های زير : 

بخش 2 بجنورد ۱23 اصلی موس�وم به اراضی ميرزاحسنلو  ششدانگ 
پلاک 357 فرعی مجزی از 262 فرعی يک قطعه باغ 

مالکيت : عباسعلی وحدانی فرزند غلامحسين به شماره شناسنامه ۴6۸ 
کد ملی 06۸039090۱ در روز يک شنبه شانزدهم مهر ماه سال يکهزار 
و چهارصد و دو )۱۴02/07/۱6( س�اعت ۱0 صبح در محل شروع و بعمل 

خواهد آمد.
لذا به موجب ماده ۱۴ قانون ثبت املاک به صاحبان املاک و حقوق ارتفاقی 
و مجاورين شماره های فوق الذکر بوسيله اين آگهی اخطار ميگردد که 
در روز و س�اعت مقرر بالا در محل حضور به هم رسانند چنانچه هر يک 
از صاحبان املاک يا نماينده قانونی آنها در موقع مقرر حاضر نباش�ند 
مطابق ماده ۱5 قانون مزبور ملک مورد آگهی با حدود اظهار شده از طرف 
مجاورين تحديد خواهد ش�د و اعتراضات مجاورين نسبت به حدود و 
حقوق ارتفاقی و نيز صاحبان املاک و حقوق ارتفاقی که در موقع مقرر 
حاضر نبوده اند مطابق ماده 20 قانون ثبت فقط تا سی روز از تاريخ تحديد 
حدود پذيرفته خواهد شد و در اجرای تبصره 2 ماده واحد قانون تعيين 
تکليف پرونده های ثبتی ، معترضين می بايست از تاريخ تسليم اعتراض 
به اداره ثبت ظرف يکماه دادخواست اعتراض خود را به مرجع ذيصلاح 
قضائی تقديم و گواهی لازم از مراجع مذکور اخذ و به اين اداره تس�ليم 

نمايند.
تاريخ انتشار: چهارشنبه ۱۴02/06/22

شناسه آگهی:۱566950               

آگهی تحديد حدود اختصاصی ثبت املاک 
يک قسمت از بخش ۲ شهرستان بجنورد

علی اوسط رستمی_رئيس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو بجنورد 
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خبرروز

مجموع جان باختگان و زخمي های زلزله مراكش از ۵۴۰۰ تن گذشت
امدادگران در مراكش با دست خالي يا با استفاده از تجهيزات سنگين همچنان در تلاش هستند تا بازماندگان بيشتري را از زير آوارهاي 
زلزله اي كه شمار جان باختگان آن تاكنون از ۲۸۰۰ تن فراتر رفته، نجات دهند. وزارت كشور مراكش در آمار به روزرساني شده از تلفات 
اين حادثه اعلام كرد: تعداد قربانيان زلزله به ۲۸۶۲ نفر و شمار مجروحان به ۲۵۶۲ نفر رسيده است.اين زمين لرزه، ده ها روستا را به 
ويرانه تبديل كرد. سربازان و نيروهاي امدادي، عمليات نجات را با پشتيباني تيم هايي كمكي از چندين كشور ادامه داده اند. مقاماتي 
از س��ازمان جهاني بهداش��ت مي گويند اين فاجعه بيش از ۳۰۰ هزار نفر را تحت تاثير قرار داده است. به گزارش شبكه »ان اچ كي«، 
هزاران نفر در پي اين حادثه دردناك بي خانمان شده اند. مقامات دولتي چادرهايي برپا كرده اند و در حال توزيع پتو، غذا و آب هستند. 

رويداد

تصويب استاد-شاگردي و اصلاحات پارامتريك، بدترين 
كارنامه  ممكن را براي مجل��س يازدهم رقم خواهد زد، 
حركت برخلاف منافع عامه و قدم برداشتن در مسير منافع 
خواص و آقازاده ها، بدترين رويكرد است براي آنهايي كه 
مدعي نمايندگي مردم هستند! متنِ ضد كارگري برنامه  
هفتم توسعه، به محل مناقش��ه اي جدي ميان فعالان 
كارگري و دولت و نمايندگان مجلس تبديل شده است. 
و نكته اينجاست كه بعد از يكي دو ماه اظهارات نمايندگان 
مجلس يازدهم مبني بر حذف موارد ضد كارگري برنامه از 
قبيل »طرح استاد شاگردي« يا »افزايش سن و سابقه«، 
دوباره در آخرين روزهاي بررسي در كميسيون تلفيق، 
در گردش��ي عجيب به عقب! اين موارد دوباره به برنامه 

الحاق شده است !

    بازگشتِ حذفيات به برنامه
ظاه��راً در آخرين روزهاي بررس��ي برنام��ه  هفتم در 
كميسيون تلفيق، در هفدهم شهريور، نمايندگان عضو 
اين كميسيون، بخش هايي از برنامه را كه مورد انتقاد بوده 
و قبلًا ادعاي حذف آن را داشته اند، بدون هيچ توضيحي 
به برنامه پيوست كرده اند، گويا بعد از چند ماه افت و خيز 
و مصاحبه هاي مكرر در رسانه ها، در آخرين لحظات به 
كارگران و مزدبگيران، پُلتيك زده اند! برنامه  هفتم اين 
هفته به صحن مي آيد و تغيي��رات ضد كارگري افزوده 
شده به آن، واقعاً در لحظه آخر دوباره در متن برنامه  ظاهر 
شده اند. آنچه اعضاي كميسيون تلفيق به برنامه افزوده اند، 
بازه  گس��ترده اي دارد؛ از يكسو استاد- شاگردي با قوت 
بسيار بازگشته، از س��وي ديگر، افزايش سن و سابقه يا 
همان اصلاح��ات پارامتريك و ادغام صندوق ها به متن 
برنامه الصاق شده است. براساس بند الحاقي ۲، به منظور 
ترويج نظام استاد-ش��اگردي و ارتقاي مهارت آموزي، 
بنگاه ها و اصناف داراي حداكثر چهار نفر شاغل بيمه شده 
در پايان شهريور ۱۴۰۲، مي توانند تا حداكثر چهار نفر را 
با پرداخت دستمزد توافقي و بدون الزام به پرداخت حق 
بيمه بيكاري و بازنشستگي و صرفا با پرداخت حق بيمه 
درمان و از كار افتادگي به كارگيري نمايند. به كارگيري 

اشخاص موضوع اين بند براي هر فرد حداكثر دو سال و 
مشروط به حفظ تعداد شاغلين بيمه شده در تاريخ صدر 
اين بند توسط بنگاه يا صنف در مدت استفاده از مزاياي 
اين بند اس��ت. نمايندگان محترم ظاهراً خيلي عجله 
داشته اند تا س��رمايه داران را از همين شهريور امسال از 
نعمتِ بيگاري كارگر و كار تقريباً رايگان مستفيض سازند! 
 با تصويب اين بند در صحن مجلس، از همين شهريور ماه، 
خرده ب��ورژوازي س��ودجو كه سال هاس��ت ب��ه دنبال 
قانوني سازي بيگاري و استثمار است مي تواند كارگرانِ 
نيازمند و بيكار را با دس��تمزد توافقي )يك دهم يا يك 
بيستم خط فقر( و بدون بيمه و بازنشستگي به كار بگيرد.

    سرنوشت استاد-شاگردي در چندماه
سرنوش��ت همين يك قلم يعني استاد-شاگردي نشان 
مي دهد ك��ه چگونه يك چرخش به راس��تِ عجيب در 
آخرين لحظات، دوباره آين��ده كارگران را به بازي گرفته 
است. وقتي در روزهاي پاياني خرداد، برنامه هفتم توسعه 
روي ميز آمد، طرح استاد ش��اگردي )مواد ۱۵و ۱۶ اين 
برنامه( انتقادات بس��ياري را برانگيخت، اما بيست و دوم 
خردادماه، وزير كار درباره ماده ۱۵و ۱۶برنامه هفتم توسعه 
گفت: فكر مي كنم در ويرايش نهايي لايحه برنامه توسعه 
هفتم مواد ۱۵و ۱۶حذف ش��ده و احتم��الا اين موضوع 
ديگر در دستور كار نيست.اين بندها حذف شدند و به نظر 
مي رسيد كه ديگر جاي نگراني نيست! اما دوباره در هفدهم 
شهريور، از آخرين نسخه برنامه هفتم در كميسيون تلفيق 
همراه همان بندهاي حذف ش��ده –اين بار در قالب مواد 
الحاقي- رونمايي شد؛ يعني سه ماه بعد از حذف استاد-
ش��اگردي، چند نماينده تصميم گرفتند آن را به برنامه 
راهبردي پنج سال آتي كش��ور بيفزايند! افزايش سن و 
سابقه نيز به همين سرنوشت دچار شده است، اول حذف، 
دوباره احياي ناگهاني! دوازدهم تيرماه، عباس گودرزي 
نايب رييس كميسيون اجتماعي مجلس درباره نظر دولت 
در خصوص افزايش سن بازنشستگي، گفت: »دولت در 
ماده ۲۹ برنامه هفتم، سن بازنشستگي براي زنان را ۵۳ 
سال و براي مردان ۵۶ سال تعيين كرده بود كه كميسيون 

اجتماعي در جلسه هفته گذشته در پيشنهادات خود به 
كميس��يون تلفيق اين اعداد را حذف كرد«. حالا همان 
حذفيات را البته با احتمال تصويب بالاتر )چون بررسي متن 
لايحه در كميسيون ها به پايان رسيده( كه ظهور كرده اند!

   انتقاد كارگران
كارگران از اين چرخش به راس��ت در لحظه آخر انتقاد 
دارند؛ علي خدايي )عضو كارگري ش��وراي عالي كار( در 
ارتباط با عملكرد نمايندگان مجلس در قبال برنامه هفتم 
توسعه به ايلنا گفت: رفتار نمايندگان مجلس، به راستي 
عجيب و غريب است؛ به اعتقاد من در مجلس يك انقلاب 
به نفع سرمايه داران در حال وقوع است؛ تا به حال سابقه 
نداشته است كميس��يون تلفيق مجلس به بحثي مثل 
استاد شاگردي كه معنا و مفهومي جز حمايت صرف از 
س��رمايه داران ندارد، ورود كند. او اضافه مي كند: آقايان 
كميسيون تلفيق در برنامه پنج س��اله كشور، به دنبال 
قانوني كردن اس��تثمار كارگران هس��تند؛ چرا اينهمه 
بودجه مملكت به دانش��گاه ها و سازمانِ عريض و طويلِ 
فني و حرفه اي به بهانه »مهارت آموزي« تزريق مي شود 
و بعد اعلام كنيم اين نهادها كه مسووليت مهارت آموزي 
دارند، ناكارآمدن��د و خروجي كافي ندارن��د، پس براي 
مهارت آموزي بايد از جي��ب و زندگي طبقه كارگر مايه 
بگذاريم؟! به خاطر مهارت آموزي، كارگران بيايند با مزد 
توافقي كار كنند و بيمه و بازنشس��تگي نداشته باشند، 
اين چه مدل مهارت آموزي اس��ت كه با استثمار محقق 
مي شود؟! خدايي پيشنهاد مي دهد: اگر سازمان فني و 
حرفه اي كارايي ن��دارد و نمي تواند به كارآموزان مهارت 
بياموزد، اين سازمان را كامل منحل كنند و بودجه آن را به 
كارفرمايان بدهند تا به كارگران خود آموزش ضمن خدمت 
بدهند. آقايان نعل وارونه مي زنند و استدلال هايشان هيچ 
منطقي ندارد؛ چرا بايد كارگران از حداقل هاي قانوني به 
اسم استاد- شاگردي چشم بپوشند؟! به نظر مي رسد از 
 افرادي مانند مديران خيريه نذر اشتغال امام حسين )ع(

 مشاوره گرفته اند؛ ظاهراً تلاش هاي مذبوحانه  اين گروه ها 
به ثمر رسيده است!

تغييراتضدكارگريدربرنامهتوسعههفتم
يادداشت

بلاتكليفييكاختلالروانياست
يك��ي از دلاي��ل بلاتكليفي، 
بي ه��دف ب��ودن در زندگي 
اس��ت.» معم��ولًا اف��رادي 
كه ه��دف مش��خصي را در 
زمينه هاي مختلف ازجمله 
ش��غلي، تحصيل��ي، ازدواج 
و... براي خودشان مشخص 
نكرده ان��د، دچار بلاتكليفي 
مي شوند.« تحقيقات نش��ان مي دهد كه بلاتكليفي و 
عدم تصميم گيري با روان رنجوري مرتبط اس��ت. افراد 
روان رنجور تمايل دارند درباره هر چيزي فكر كنند، لذا 
بلاتكليفي يك موضوع پيش پاافتاده نيست و تأثير اين 
نوع رفتار ممكن است زماني بيشتر باشد كه فرد در تلاش 
براي تصميم گيري در مورد يك چيز مهم در زندگي مانند 
انتخاب همسر است. اضطراب و ترس از تصميم گيري 
اشتباه مي تواند فلج كننده باشد، به همين دليل لازم است 

كه افراد به دنبال ريشه و درمان اين نوع اختلال باشند.
گاهي فرد در زندگي هدف دارد اما اهمال كار است و اين 
مساله اغلب مانع از دستيابي به اهداف مي شود؛ لذا فرد 
به سبب دور ش��دن از اهدافش، كم كم نااميد و درمانده 
مي شود و احساس بلاتكليفي و اضطراب زيادي را تجربه 
مي كند. افرادي كه كمال گرايي مفرط دارند معمولًا به 

هر چيزي راضي نمي ش��وند؛ به همين دليل، اين افراد 
معمولاً با وسواس زيادي دست به تصميم گيري مي زنند و 
درنتيجه دچار احساس بلاتكليفي و سرخوردگي خواهند 
شد. از س��وي ديگر تعارض بين خواسته ها و انتظارات 
خانواده و خود فرد را بخشي ديگر از دلايل بلاتكليفي در 
افراد است. گاهي فرد در انتخاب مسير زندگي با خانواده 
دچار تعارض مي شود، به طوري كه فرد قصد ادامه تحصيل 
دارد و خانواده مخالفت مي كند، فرد مي خواهد رش��ته 
تجربي بخواند و خانواده رشته رياضي را تحميل مي كند 
يا فرد مي خواهد وارد بازار كار شود و خانواده اصرار دارند 
كه وارد دانشگاه شود؛ اين تعارضات مي تواند اضطراب 
ايجاد كند و باعث ش��ود تا فرد نتواند مس��ير خودش را 
دنبال كند، درنتيجه دچار بلاتكليف��ي و اهمال كاري 
مي شود. بلاتكليفي نه تنها باعث مي شود كه فرد امروز 
و لحظه حالش را از دست بدهد بلكه اضطراب فرد را بالا 
خواهد برد و فرد را دچار خود سرزنشگري خواهد كرد، 
به طوري كه گاهي اوقات فرد سرزنش ها را روانه ديگران 
كرده و ديگران را مقصر مي داند. بلاتكليفي همچنين در 
بلندمدت مي تواند به شكل مزمن باعث ايجاد افسردگي و 
فرسودگي شود؛ بنابراين اينها نشانه عدم سلامت روان در 
فرد خواهد بود. همچنين بلاتكليفي تأثيرت متعددي در 
زندگي مشترك مي گذارد و مي تواند باعث تعلل در انجام 

كارها شود. در اين صورت فرد حوصله هيچ كاري، حتي 
بازي كردن با بچه ها را ندارد؛ يا اگر مثلًا مادري است كه از 
شغل خود به خاطر فرزند دار شدن انصراف داده، ممكن 
است ذهنش مدام درگير كارش باشد و دچار نوعي تعارض 
و بلاتكليفي بين نقش مادري و ش��غلي شود؛ نمي داند 
آيا برگردد به كار يا بچ��ه داري را انجام دهد. بلاتكليفي 
در مردان هم ممكن اس��ت اتفاق بيفتد. به هر ترتيب، 
اختلال در تصميم گيري از س��وي هرك��دام از زوجين 
مي تواند منجر به پرخاش��گري، نارضايتي از خود و گير 
دادن زياد شود. درنتيجه، اين رفتارها ممكن است باعث 
اعتراض و نارضايتي همسر شده و فاصله زوجي ايجاد كند. 
ازآنجايي كه مشكل در تصميم گيري مي تواند نشانه اي 
از ش��رايط س��لامت روان مانند كمبود اعتمادبه نفس، 
افسردگي و اختلال پس از سانحه باشد، در اين صورت 
طي كردن دوره هاي كوچينگ نيك زيستن و همچنين 
مراجعه ب��ه روان درمانگر مي تواند ضمن حل مس��ائل 
سلامت روان، به رفع بلاتكليفي افراد كمك كند. در واقع 
خانواده هايي كه اجازه تصميم گيري را از كودكانش��ان 
سلب مي كنند، مي توانند زمينه ساز اين مشكل باشند؛ 
لذا لازم اس��ت كه خانواده فرصت تصميم گيري و حق 
انتخاب را در اختيار فرزندشان قرار داده و حتي گاهي با 

مشورت گرفتن از كودك باعث ايجاد انگيزه در او شوند.

نادياجنتپور

توفانهايگردوغباربهشهرهايشماليكشوررسيد

پروژه پتروشيمي ميانكاله چراغ خاموش ادامه دارد

 حالا ديگر مشكل توفان گرد و غبار مختص 
شهرهاي غربي و جنوبي كشور نيست. دو 
روز اس��ت كه مازندران غرق در گرد و غبار 
شده است. ديدن ش��هرهاي شمالي كه هميشه هوايي 
مطبوع داشتند به اين شكل هشداري كاملا جدي براي 
كشور محسوب مي شود. فرقي نمي كند اين گرد و غبار از 
تالاب هاي خشك شده آمده باشد يا از صحراي قره قوم 
تركمنستان مساله اينجاست كه خشكسالي با سرعتي 
غيرقاب��ل باور در كش��ور پيش م��ي رود و در اين بين اما 
مسوولان نه تنها كاري براي رفع مشكلات آن نمي كنند 
كه مانع از اجرايي شدن طرح هاي غيرقانوني و بدون مجوز 
سازمان محيط زيست هم نمي شوند. اين گرد و غباري كه 
الان شهرهاي شمالي را فرا گرفته چند وقت ديگر با توجه 
به خشك ش��دن درياچه اروميه شهرهاي شمال غربي 
كشور را هم فرا خواهد گرفت با اين تفاوت كه وقتي طوفان 
نمك به راه بيفتند شهرها قابليت سكونت خود را از دست 
مي دهند. در چنين ش��رايطي نگراني از راه اندازي دوباره 
مجتمع پتروشيمي ميانكاله خود دردي است مضاعف بر 

تمامي دردهاي موجود. 
البته نكته جالب ماجرا اين است كه رييس دولت هفته 
گذش��ته در اجلاس بين المللي مقابله با توفان هاي 
گرد و غبار كه با حضور ۵۰ كش��ور در تهران برگزار 
شد بارها بر توجه مسوولان به مسائل محيط زيستي 
كش��ور ايران تاكي��د كرد. توجهي كه ش��ايد از نظر 
رييس دولت بسيار زياد بوده و هست اما خروجي كه 
از آن به نظر مي رسد خبرهاي خوشاندي از وضعيت 
زيست محيطي ارايه نمي دهد. اين چه توجهي است 
كه تاثير آن به جاي بهبود وضعيت زيست محيطي 
خش��ك ش��دن يك به يك تالاب ها و درياچه ها و از 
بين رفت��ن آب هاي زير زميني و ... اس��ت. اگر واقعا 
مس��وولان تا اين اندازه به محيط زيس��ت اهميت 
مي دهند چرا يك بار براي هميشه مانع از پيشرفت 
طرح پتروشيمي ميانكاله نمي شوند. چرا اين زمين 
از سرمايه گذاران پس گرفته نمي شود. چرا اين طرح 
كه از همين امروز مشخص است چه بلايي قرار است 
بر سر محيط زيست ميانكاله و زندگي دها كشاورز و 

دامپرور بياورد متوقف نمي شود. اينها سوالاتي است 
كه رييس دولت بايد بتواند پاسخگوي آن باشد. 

   تكذيب سازمان محيط زيست
و تلاش برخي مسوولان

بارها و بارها س��ازمان محيط زيست اعلام كرده كه هيچ 
مجوزي براي س��اخت پتروشيمي ميانكاله از سوي اين 
سازمان صادر نشده است. اما اتفاقي كه در منطقه رخ داده 
شواهدي است كه نشان مي دهد اين طرح به صورت چراغ 
خاموش و با ياري برخي مسوولان استاني همچنان در حال 

پيشروي است. 
اين در حالي اس��ت كه ميانكاله به اين دليل كه هم 
پناهگاه حيات وحش اس��ت و هم توس��ط يونسكو 
به عنوان ذخيره گاه زيس��ت كره ثبت شده و هم در 
كنوانسيون رامس��ر به عنوان يك تالاب بين المللي 
معرف��ي ش��ده اس��ت، ارزش بالايي از نظ��ر ملي و 
بين المللي دارد. اما اين تالاب در س��ال هاي گذشته 
به دلايل مختلفي از جمله خشكسالي و بحران آب، 
آتش سوزي ، شكار بي رويه و… از هميشه وضعيت 
حساس تري پيدا كرده و ممكن است با كوچك ترين 
تلنگري ش��رايط آن به ش��دت حاد ش��ود و احداث 
پتروشيمي در اين منطقه موضوعي است كه مي تواند 

اين تالاب را تا مرز نابودي بكشاند.

    خطر آلودگي هاي شيميايي در ميانكاله
با راه اندازي مجتمع پتروشيمي

حالا تصور كنيد پتروشيمي در ميانكاله راه اندازي و 
فعال شود و توفان هاي گرد و غبار هم به دليل تغييرات 
اقليمي و جابجايي گرد و خاك از سمت تركمنستان 
و …گريبان اين منطقه را بگيرد. آنچه مسلم است 
به ش��ماره افتادن نفس هاي ش��هروندان نه فقط در 
مازندران بلكه هر شهر ديگري كه ناخواسته ميزبان 
گرد و غبارهاي آلوده به مواد شيميايي باشد. همچنين 
گونه هاي گياهي و حيات وحش هم از اين آسيب در 
امان نخواهند بود و همه اين موضوعات حكايت از توجه 

بيشتر به اين منطقه دارد.

   ميانكاله غرق در گرد و خاك 
هر چند ۲۰ اسفندماه سال ۱۴۰۰ بود كه كلنگ احداث 
مجتمع پتروش��يمي مازندران، در روستاي حسين آباد 
شهرستان بهشهر و در محدوده حفاظت شده ميانكاله 
ب��ر زمين زده ش��د ول��ي از آن زمان اين موض��وع با اما و 
 اگر و حواش��ي مختلفي همراه ب��ود و موجي از مخالفت 
دوس��ت داران محيط زيس��ت را به همراه داشته است 
همچنين مخالفان طرح ساخت مجتمع، فعاليت خود براي 
رفع اين مشكل شروع و جمع آوري امضا جهت جلوگيري 

از ساخت اين مجتمع را آغاز كردند.
مدتي بعد پويش درخواس��ت توقف احداث پتروشيمي 
در ت��الاب بين الملل��ي ميانكاله با هش��تگ #پروژه_

پتروش��يمي_ميانكاله_را_متوقف_كنيد، در فضاي 
مجازي به راه افتاد. در اين درخواست از دو مسوول وزارت 
نفت و سازمان حفاظت از محيط زيست خواسته شده بود 

ساخت اين پروژه هر چه سريع تر متوقف شود.

    فعاليت چراغ خاموش متخلفان
علي رغم پيگيري رسانه ها و مديران محيط زيستي نشانه ها 
مويد اقدامات سرمايه گذار براي اجراي پروژه ميانكاله است. 
به گفته مردم محلي به صورت چراغ خاموش فعاليت هاي 
عمراني و اجرايي در ميانكاله ادامه دارد و متخلفان سعي بر 

دور زدن قانون دارند.
در آخرين اظهار نظرها سميه رفيعي رييس فراكسيون 
محيط زيس��ت مجلس ش��وراي اس��لامي در موضوع 
پتروشيمي ميانكاله گفت: نخس��تين بار در دولت نهم 
طرحي به نام پتروشيمي و پالايشگاه مازندران به سازمان 
حفاظت محيط زيست آمد كه لابي هاي بسيار سنگيني 
پشت آن بود و افراد صاحب نفوذي پيگير آن بودند. در آن 
زمان جلسات مختلفي برگزار شد و قرار شد كه حتماً با 

آن مخالفت شود.
وي بيان داشت: متوليان طرح در اين سال ها معادل ۹۰ 
هكت��ار زمين را از منابع طبيع��ي گرفتند كه اين قضيه 
مشكوك است. متوليان ۵ س��ال اين زمين را در اختيار 
گرفتند و هيچ كاري در آنجا انجام ندادند و لذا چون در اين 
۵ سال هيچ فعاليتي انجام ندادند، سازمان منابع طبيعي 

بايد زمين را از آنها پس مي گرفت اما قصوري شكل گرفت 
و اين اتفاق نيفتاد و الان حقوق مكتسبه شكل گرفته است.

   ترك فعل سازمان منابع طبيعي
در دولت يازدهم 

رفيعي تصريح كرد: در اينجا س��ازمان منابع طبيعي در 
دولت يازدهم يك ترك فعل واضح را انجام داده است اما 
متعجبم كه چه در فضاي رسانه، چه حقوقي و دولت كسي 

پيگير اين ترك فعل نيست.
او گفت: البته ما در مجلس پيگير اين ترك فعل هستيم. 
همچنين زميني که به پتروشيمي ميانكاله تخصيص داده 
شده جزو مراتع درجه يك كشور ماست و از ارزش بسيار 
بالايي براي كشور ما برخوردار است و متعجبم كه چگونه 
اين اراضي را به سرمايه گذار داده اند. به اين پروژه ۹۲ هكتار 
زمين تخصيص داده ش��ده درحالي كه ديگر پروژه هاي 
پتروشيمي با توليد بالاتر زمين بسيار كمتري اختصاص 
داده ش��ده و منابع طبيعي و امور اراضي درباره علت اين 

واگذاري زمين بايد پاسخگو باشند.

    خطر از ميانكاله دور مي شود؟
سازمان حفاظت محيط زيست ايران، ميانكاله را به عنوان 
زيستگاه پرندگان درحال انقراض معرفي كرده است. اين 
تالاب يكي از ۱۲ مركز ذخيره گاه زيست كره روي زمين 

است و در آن پرندگاني چون اگرت، حواصيل، پرتينكول 
طوقه دار، قو، پليكان دالماسي، فلامينگو، اردك سرسفيد، 
غاز سينه قرمز، غاز لوبيا، باتلاق غربي، كوتوس و ميل كه 

جزوكمياب ترين پرندگان جهان هستند، يافت مي شود.
همچنين ش��به جزيره و تالاب ميانكاله در سال ۱۳۴۸ 
به منطقه حفاظت شده تبديل، و در سال ۱۹۷۶ توسط 
يونس��كو به عنوان ذخيره گاه زيس��ت كره اعلام ش��د. 
بااين حال، تالاب مهمي كه بيش از نيم قرن اس��ت تحت 
حفاظت قرار گرفته است، امروز با چالش هاي مختلفي 
مواجه اس��ت. در حال حاضر به دليل نفوذ گرد و غبار به 
شمال كش��ور موضوع ميانكاله دوباره داغ شده و اكنون 
بايد ديد تصميم هاي نهايي درباره اين منطقه به عنوان 
ذخيره گاه زيست كره چه خواهد شد و آيا خطر از ميانكاله 

دور مي شود؟

    ساخت و ساز در ميانكاله
متوقف نشده است

از س��وي ديگر مديركل دفتر ارزيابي زيس��ت محيطي 
س��ازمان محيط زيست با اش��اره به اينكه ساخت و ساز 
در ميانكاله متوقف نشده است، گفت: سيستم قضايي و 
رييس جمهور بايد به موضوع پتروشيمي ميانكاله ورود 
كنند. سعيد كريمي مديركل دفتر ارزيابي زيست محيطي 
سازمان محيط زيست درباره ساخت و سازهاي جديد در 

تالاب ميانكاله گفت: اينكه گفته شده در زمين جديدي 
در ميانكاله ساخت و ساز صورت گرفته درست نيست و 

ساخت و ساز در همان نقطه قبلي در حال انجام است.
كريمي گفت: در همان منطقه قبل فنس كش��ي شده و 
برخي اقدامات عمراني در حال انجام است كه مورد تأييد 
سازمان محيط زيست نيست و مجوز زيست محيطي ندارد. 
با دادستاني كل هم مكاتبه كرديم تا جلوي اين ساخت و 
ساز گرفته شود ولي هنوز اين تخلف در حال انجام است 

كه سيستم قضايي بايد به آن ورود كند.
مديركل دفتر ارزيابي زيس��ت محيطي سازمان محيط 
زيست در پاسخ به اين سوال كه محيط زيست مجوز اوليه 
را به پتروش��يمي ميانكاله داده است؟ توضيح داد: مجوز 
اوليه در محيط زيست نداريم. ما مجوزي نداده ايم كه يك 
واحد صنعتي ادعاي حقوق مكتسبه كند. همكاران قبلي 
محيط زيست در جلسه اي در مجلس برگه اي را امضا كردند 
كه نبايد در مجلس امضا مي شد ولي باز هم در همان برگه 
قيد شده كه وفق قوانين و مقررات بايد عمل شود و قوانين 
و مقررات هم مشخص است. او ادامه داد: محيط زيست 
درخواست داده كه دولت مجوز اوليه اي كه به سرمايه گذار 
پروژه ميانكاله داده شده را ملغي كند و رييس دولت بايد در 
اين زمينه اظهار نظر كند ولي نظر محيط زيست مخالفت با 
اين پروژه است. به دليل اختلاف نظر دو دستگاه بايد رييس 

دولت در اين خصوص تصميم گيري كند.

گزارش

دولتبايدبهطورجديبهمسالهورودكند

رويخطخبر

كشف۷۸كيلوشيشهازخانه۲قاچاقچيدرغربتهران
فرمانده انتظامي ويژه غرب استان تهران از كشف 
۷۸ كيلوگرم روانگردان شيش��ه از قاچاقچي مواد 
مخدر در شهرس��تان بهارس��تان خبر داد. سردار 
كيوم��رث عزيزي در تش��ريح جزيي��ات اين خبر 
گفت: به دنب��ال دريافت اطلاعاتي از منابع خبري 
و اطلاعاتي، ماموران پليس مب��ارزه با مواد مخدر 
شهرس��تان بهارس��تان از فعالي��ت دو قاچاقچي 
موادمخدر در اين محدوده با خبر شدند و رسيدگي 
به موض��وع را در دس��توركار خود ق��رار دادند. در 
ادامه ني��ز ماموران پ��س از حص��ول اطمينان از 
صحت گزارش دريافتي اقدام به هماهنگي با مقام 
قضايي كرده و مجوزهاي لازم براي انجام عمليات 
را درياف��ت كردند. او با بيان اينك��ه در اجراي اين 
ماموريت، مام��وران پليس مبارزه ب��ا مواد مخدر 
تهران بزرگ نيز مشاركت داشتند، گفت: ماموران 
پليس در قالب دو تيم عملياتي به محل استقرار اين 
دو سوداگر مرگ رفتند و در عملياتي انتظامي اين 
دو نفر را دستگير و به مقر انتظامي منتقل كردند. 
همچنين محل مذكور نيز مورد بازرسي قرار گرفت 
كه در جريان آن ۷۸ كيلوگرم مخدر صنعتي از نوع 
شيشه، ۴۰۰ گرم ترياك به همراه دو عدد وافور و ... 

كشف و ضبط شد. 
فرمانده انتظامي ويژه غرب اس��تان تهران با بيان 

اينكه ماده مخدر شيشه به طرز بسيار ماهرانه اي 
در منزل متهمان جاس��از شده بود، گفت: در اين 
راستا ماموران يك دستگاه خودروي سواري پژو 
پارس متعلق به دو س��وداگر م��رگ را نيز توقيف 
كردند. او با اش��اره به انج��ام بازجويي از دو متهم 
دستگيرش��ده در مقر انتظامي گفت: اين افراد در 
جريان بازجويي ها ب��ه جرم خود اعتراف كردند و 
پس از تش��كيل پرونده براي ادامه روند رسيدگي 

به جرم روانه دادسرا شدند. براساس گزارش پايگاه 
خبري پليس، عزيزي با تاكيد بر اينكه تحقيقات 
پليس در خصوص اين پرونده و شناس��ايي ديگر 
اف��راد مرتبط همچنان ادام��ه دارد، گفت: مخدر 
شيشه از نوع بدترين موادمخدر محسوب مي شود 
كه آثار سوء بسياري بر مغز و روان انسان می گذارد 
و مصرف حتي ي��ك بار آن مي توان��د پيامدهاي 

جبران ناپذيري روي افراد داشته باشد.


